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Če vas zanima nakup 
poslovnega prostora 
ali trgovskega lokala, 

smo vam na voljo na tel. 
(01) 47 33 380 (Nataša Mazi) 
vsak delavnik od 7.00 do 15.00. 
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Veselo v novo šolsko leto 
Želimo Grosupeljčani postati meščani? 
Prevzem novega vozila 
Praznovanje na Magdalenski gori 
Skupna skrb - skupna odpornost 
Jubilejno leto - leto miru in sprave 
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Veselo v novo šolsko leto 
Med letnimi počitnicami smo si vsi 

oddahnili od napornega dela, si nabra
li novih moči, da bomo lahko novo šol
sko leto pričeli vsaj tako uspešno, kot 
smo zaključili preteklo. 

Vsako leto pred začetkom šolskega 
leta opažamo, da se učenci proti koncu 
avgusta že začnejo zbirati okrog šole. 
Nekaterim je že pošteno dolgčas po 
prijateljih in sošolcih in nestrpno, nape
to, radovedno in željno pričakujejo prvi 
šolski dan, ko nekateri dobijo morda 
novega učitelja, drugi zamenjajo učilni
co, tretjim se spremeni predmetnik, za 
nekatere pa so zanimivi novi sošolci in 
sošolke. Tako je bilo tudi letos. Vendar 
pa so bili napetost, radovednost, priča
kovanja in nestrpnost za učence OŠ 
BRINJE GROSUPLJE letos mnogo večje 
kot pretekla leta, saj so vedeli, da bodo 
novo šolsko leto začeli v novi šoli. 

Kljub temu, da je bila uradna otvori
tev nove šole 23. junija, na zadnji dan 
pouka v preteklem šolskem letu, mi
slim, daje bila za vse nas, ki delamo v 
tej šoli, še posebej pa za naše učen
ce, prava otvoritev na prvi dan pouka v 
novem šolskem letu, ko je za nove 
osnovnošolske klopi prvič sedlo 474 

učencev in s tem šolo naredilo živo. 
Tako kot vsako leto pa smo se tudi 

letos še posebej skrbno pripravili tudi 
na sprejem letošnjih prvošolcev. Še 
posebej zato, ker je to prva generacija, 
ki začenja pouk v prostorih naše nove 
šole. Za 39 prvošolčkov OŠ BRINJE 
GROSUPLJE in 12 prvošolčkov po
družnične šole POLICA ter njihove starše 
smo v šoli pripravili slovesen sprejem 
s pogostitvijo, za katerega smo prepriča
ni, da jim bo ostal v lepem in trajnem 
spominu. Poleg prijetnega programa 
smo jim pripravili tudi bogato prese
nečenje. Učence smo obdarili s pravi
mi nahrbtniki in kapami, ki so oprem
ljeni s simpatičnim znakom naše šole 
in jih bodo lahko koristno uporabljali na 
vseh šolskih športnih pohodih, ekskur
zijah in podobnih akcijah. 

Tako kot smo se v šoli spraševali, 
ali smo staršem povedali vse potreb
no pred začetkom šolskega leta, seje 
vprašal tudi marsikateri starš glede 
svojega otroka. Kljub temu, daje razja
snitev vseh organizacijskih vprašanj 
pomembna, pa je veliko bolj pomemb
no, kot dati odgovor na vsako vprašanje 
in vsak zakaj to, da mali šolarji prve 

korake v svet učenosti razkrijejo v to
plem zavetju starševske ljubezni. Z 
otrokom je potrebno rasti in se privaja
ti na šolo, ki ni več samo pesem in 
igra, temveč odgovorno in zahtevno 
delo, ki zahteva veliko mero zbranosti 
in vztrajnosti. Pri vsem tem pa je ne
precenljive vrednosti zgledna star
ševska vzgoja, njihov življenjski optimi
zem in pozitivne spodbude in pohvale, 
ki vzbujajo v otroku občutek varnosti 
in sprejetosti ter krepijo njihovo pozitiv
no samopodobo. 

Začetek šolanja pomeni za otroka in 
mnogokrat tudi za starše pomemben 
življenjski korak. Otrok se v šoli prvič 
sreča z namernim učenjem in s prev
zemanjem odgovornosti, ki jo prinaša 
učenje v življenje vsakega izmed nas. 

Nekateri otroci se novemu okolju in 
novim zahtevam hitro prilagodijo, dru
gi pa imajo lahko tako pri enem kot pri 
drugem zelo resne težave. V tem ob
dobju je zato pozornost, pomoč in razu
mevanje s strani staršev do otroka 
neprecenljive vrednosti. 

Marsikatera glavica, ki se bo letos 
prvič spustila v skrivnostni gozd znamenj, 
ki pomenijo glasove in števila, že zna s 

pritiskom na gumb pri računalniku, brez 
pomoči staršev pričarati igrico, na radiu 
pravljico, s pomočjo videokasete risanko. 
In vendar seje vse pričelo pri znakih, ki 
so jih ljudje risali po stenah votlin, po 
deblih dreves in pozneje umetniško vti
snili v glinene tablice, vse z močno željo, 
da bi doživeto sporočili naprej. 

Želim, da bi bila šola prostor, v kate
rega bi radi zahajali tako učitelji kot 
učenci, da bi drug drugega bogatili tako 
na intelektualnem kot na vzgojnem po
dročju, da bi v čim večji meri izkoristili 
sodobno opremo šole, da bi bili srečni, 
zadovoljni in uspešni, predvsem pa, da 
bi varno prihajali in odhajali iz šole. 

Ker pa za dober uspeh ni dovolj 
samo lep in dobro opremljen prostor, 
pač pa predvsem naše delo in dobri 
medsebojni odnosi, naj vse šolarje 
spomnim na staro mornarsko modrost, 
ki pravi: "Ni pomembno, kam piha ve
ter, pomembno je, kako smo napeli 
jadra!" In da ne bi začeli napenjati ja
der samo proti koncu šolskega leta, 
kajti lahko se zgodi, da od prevelikega 
sunka počijo. 

Srečno torej vsem, ki bomo vstopali 
v našo novo hišo učenosti! 

Irena Kogovšek, ravnateljica OŠ 
BRINJE GROSUPUE 

PRSGRAM 

Taborska 24_ 
<tel: 79fc-11-9* • 

786-58-90 
fax: 786 -58 -95 
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VELE 
Z d r u ž e n i : N A P R E D E K , K O Č N A , T A B O R p r i j e t e n n a k u p 

V jesen in zimo z novo posteljnino 

risače \ 
70x140 cm 

1.690-
50x80 cm 

680-" 
cena za kos ' 

Posteljna garnitura 
krep, prevleka za odejo' 
140x200 cm, 
prevleka za vzglavnik: 
60x80 cm 

2.790.-
cena za garnituro 

Jogi rjuha flanela 
90x190 cm 

1.490.-
cena za kos 
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Grosupeljski odmevi v predvolilni kampanji 
Tako kot številna druga javna gla

sila v Sloveniji se bodo tudi Grosu
peljski odmevi vključili v informiranje 
občanov v zvezi z Volitvami 2000, ki 
bodo 15. 10. 2000. 

Vprašanja volilne kampanje politi
čnih strank pa urejata Zakon o volilni 
kampanji (ZVK), ki je bil sprejet 27. 
09. 1994, in Zakon o spremembah 
in dopolnitvah zakona o volilni kam
panji, ki je bil sprejet 19. 02 1997. 
Zakona določata pravila vodenja in 
izvajanja volilne kampanje za volitve 
na občinski in na državni ravni. 

Po 5. členu ZVK so javna glasila 
dolžna najkasneje 45 dni pred dne
vom glasovanja določiti in objaviti 
pravila (obseg, pogoje in način) upo
rabe časopisnega prostora za pred
stavitev političnih strank in njihovih 
kandidatov. Nadalje v tem členu piše: 
"Informativna-politična javna glasila 
v pretežno javni lasti morajo zagoto
viti vsem organizatorjem volilne kam
panje enake pogoje za objavo volil
nih propagandnih sporočil." 

Uredniški odbor je zaradi pričako
vanih volitev, ki naj bi bile v jeseni 
letos, z dopisom 26/2000 z dne 10. 
02 . 2000 zaprosil občinski svet kot 
ustanovitelja in izdajatelja časopisa 
(med drugimi predlogi tudi) za opre
delitev zgoraj navedenih pogojev. 
Občinski svet o tem ni sklepal, gradi
vo pa so mu občinske strokovne 
službe posredovale pod točko "raz
no". 

Uredniški odbor je na svoji redni 
seji 06. 09. 2000 ugotovil, daje tre

ba čim prej potrditi predlagane skle
pe, najpozneje pa na prvi predvideni 
seji občinskega sveta. 

PREDLOGI SKLEPOV: 

V redni 10. številki (oktober 2000) 
Grosupeljskih odmevov bo zagoto
vljena poleg rednih tem iz pro
gramske zasnove časopisa tudi 
VOLILNA PRILOGA - VOLITVE 
2000. 
Priloga bo umeščena na sredino 
časopisa. 
Izid oktobrske številke je predvi
den v začetku zadnjega tedna pred 
volitvami. 
V tej številki bodo objavljena tudi 
vsa pravočasno prispela sporoči
la Okrajne volilne komisije Grosu
plje, Upravne enote Grosuplje, 
Občine Grosuplje in druga nujna 
sporočila, ki bodo povezana z vo
litvami. 
Vrstni red objave sporočil političnih 
strank bo grafično postavljen po 
abecednem vrsten redu uradnih in 
polnih imen političnih strank. 
Objava sporočil in slik bo izdela
na na črno belih notranjih straneh 
časopisa in bo možna samo z na
vedbo naročnika. 
Za predstavitev programov posa
meznih parlamentarnih političnih 
strank in njihovih kandidatov se 
omogoči največ do ene A3 strani 
za posamezne stranke in njihove 
kandidate. 

VOLITVE 
POSLANCEV 

V DRŽAVNI ZBOR 
REPUBLIKE 
SLOVENIJE 

15. 10. 2000 
Predsednik Republike Slovenije je 

razpisal redne volitve poslancev v 
Državni zbor, ki bodo 15.10.2000. 
Okrajna volilna komisija Grosuplje 
je na 1. seji 23.8.2000 sprejela 
Sklep o določitvi volišč in njihovih 
območij za izvedbo volitev. 

Republiška volilna komisija je do
ločila rokovnik opravil, ki so pomem
bna za uresničevanje aktivne volil
ne pravice, zato z najpomembnejšimi 
seznanjamo volivce: 

razgrnitev volilnih imenikov 
4.9.2000, volivci, ki bodo na dan gla
sovanja v tujini, morajo Republiški 
volilni komisiji sporočiti, če želijo gla
sovati oziroma vložiti zahtevek za 
vpis v volilni imenik, rok 15.9.2000: 

PREDČASNO GLASOVANJE na 
sedežu Okrajne volilne komisije v 
Grosupljem, Kolodvorska c. 2 dne 
10., 11. in 12.10.2000 v času od 
9. do 17. ure, 

GLASOVANJE V REPUBLIKI SLO
VENIJI PO POŠTI za osebe, ki bodo 
15.10.2000 
-v bolnišnici ali zdravilišču, 
- v domu za starejše občane, pa ni
majo stalnega prebivališča v domu, 
- na služenju vojaškega roka, 
- na prestajanju kazni zapora ali v 
priporu, 
- v kolikor bodo najpozneje do 
8.10.2000 vložile zahtevo za gla
sovanje pri Okrajni volilni komisiji 
Grosuplje 

GLASOVANJE NA DOMU 
15.10.2000 za osebe, ki se zaradi 
bolezni ne morejo zglasit i na 
volišču, v kolikor bodo najpozneje v 
četrtek, 1 2 . 1 0 . 2 0 0 0 sporočile 
Okrajni volilni komisiji, da želijo gla
sovati na domu. 

Pravico voliti uresničuje volivec 
osebno z glasovanjem. Nihče ne 
more glasovati po pooblaščencu. 

Andrej Struna, tajnik OVK 

Republika Slovenija 
UPRAVNA ENOTA GROSUPUE 
Kolodvorska cesta 2, 1290 
Grosuplje 

Številka: 008-4/2000 
Datum: 04.09.2000 

Upravna enota Grosuplje, Oddelek za 
upravno notranje zadeve v skladu z 
določbami 12. člena Zakona o eviden
ci volilne pravice (Uradni list RS, št. 
46/92 in 72/00) 

R A Z G L A Š A 
da so volilni imeniki za izvedbo voli

tev poslancev v Državni zbor RS, ki 
bodo dne 15.10.2000, za vsa volišča 
na območju Upravne enote Grosuplje 

R A Z G R N J E N I 
na Upravni enoti Grosuplje - Oddelku 

za upravno notranje zadeve, Kolodvor
ska cesta 2,1. nadstropje, soba št. 115 
in sicer od 04. 09. 2000 do vključno 
30. 09. 2000. 

Obveščamo občane, ki imajo prija
vljeno stalno bivališče na območju 
Upravne enote Grosuplje, da ima vsak 
občan, ki najpozneje na dan volitev 
izpolni osemnajst let, pravico pregle
dati splošne volilne imenike in zahte
vati popravek zato, 
- ker sam, ali kdo drug ni vpisan v 

splošni volilni imenik volišča, na ka
terem ima pravico glasovati, 

- če je vpisan kdo, ki nima volilne pra
vice ali nima volilne pravice na ob
močju te upravne enote oziroma 
volišča, 

- če je vpisana oseba, ki je umrla, 
- če je nepravilno vpisano osebno ime 

ali drug podatek, ki se nanaša nanj 
ali na koga drugega. 

Popravek splošnega volilnega ime
nika lahko zahteva državljan Republike 
Slovenije na Upravni enoti Grosuplje, 
Oddelku za upravno notranje zadeve, 
ustno ali pisno, najpozneje 15 dni pred 
dnem glasovanja, to je do 30. septem
bra 2000. 

Pripravil: Andrej Struna 

Nevenka Dolgan, univ.dipl.prav. 
NAČELNICA 

UPRAVNE ENOTE GROSUPUE 

Besedilo za objavo bo pripravljeno 
na disketah ali poslano po elek
tronski pošti v *.doc ali *.rtf zapi
su in bo obsegalo največ 9000 
znakov (črk). 
Besedila bodo natisnjena tudi na 
papirju, podpisana, z dodanim 
žigom in oddana pravočasno sku
paj z drugim gradivom. 
Pri gradivu se lahko uporabijo sku
paj največ dve fotografiji, risbi, gra
fiki ali sliki do velikosti A5. 
Fotografije bodo poslane na nava
dnem fotografskem papirju, osta
lo na materialih, ki omogočajo plo
skovno skeniranje. 
Vsaka stranka oziroma njen kan
didat lahko doda največ en logo
tip. 

Gradivo bo oblikovano po matrici 
Grosupeljskih odmevov. 
Neparlamentarne stranke so upra
vičene do 3000 znakov, enega lo
gotipa in ene fotografije, risbe, gra
fike ali slike. 
Propagandna gradiva pripravijo na
ročniki in za njihovo vsebino tudi 
odgovarjajo po zakonu. 
Vse gradivo bo oddano na ured
nikov naslov, na naslov uredništva 
(Kolodvorska 2, Grosuplje) ali v PP 
10 na Pošti Grosuplje do 12. ure 
v petek, 29. 09. 2000. 
Gradiva, ki bodo poslana po Pošti 
Slovenije, morajo biti poslana 
tako, da bodo prišla najpozneje do 
12. ure v petek, 29. 09. 2000 na 
omenjene naslove. 
Če posamezne stranke oziroma 

kandidati ne bodo (pravočasno) 
poskrbeli za gradivo, se časopisni 
prostor nameni rednim temam iz 
programske zasnove. 

- V rednem delu 10. številke Gro
supeljskih odmevov ne bodo obja
vljena ostala sporočila političnih 
strank ali avtorski članki s politič
nimi vsebinami razen poročil o 
delu občine in državnih organov. 

Na seji uredniškega odbora smo 
ugotovili, da morajo biti predlagane 
tehnične in estetske rešitve enako
vredne (ali boljše) v primerjavi z 
rešitvami ob volitvah v dosedanji 
praksi Grosupeljskih odmevov in jih 
je mogoče izvesti z upoštevanjem 
dosedanjih tehničnih možnosti in 
izkušenj. 

V primeru sklepov občinskega sve
ta, ki bi pomenili večja odstopanja od 
ponujenih tehničnih rešitev grafične 
obdelave in natisa, je potrebno za to 
dobiti od izvajalca pozitivno zagotovi
lo na sami seji občinskega sveta. Za 
potrditev tega zagotovila poskrbi 
občinski svet. 

Če občinski svet o PREDLAGANIH 
SKLEPIH ne bo odločal, pomeni, da 
se z njimi strinja. 

Gradivo za redno vsebino po pro
gramski vsebini je treba oddati 
najpozneje do ponedeljka, 25 . 09 . 
2000. 

Za uredniški odbor: 
odgovorni urednik Jože Mikllč 

Okrajna volilna komisija Grosuplje 
4. volilna enota, 3 volilni okraj 
sedež: GROSUPUE, Kolodvorska 2 
tel. št.: 7864-311, fax: 7862-285 

Sestava komisije: 
predsednik: 

namestnica predsednika: 

član: 
namestnik člana: 
član: 

namestnik člana: 

član: 
namestnica člana: 
tajnik OVK: 
namestnica tajnika: 

FRANC KRIVIC 
KATARINA MAROLT KURET 

FRANC GODEŠA 
VINKO KOBILCA 

JANEZ DOLINSEK 
DARKO STARC 

ANDREJ LIKOVIČ 
BOJANA MARAVIČ 

ANDREJ STRUNA tel.št. 7861 626 
DRAGICA URBAS 

msmji 
r WhT*5665 

NE 
mom 

m.: 061-765660 
6SHi041-4Q%SB 

40525S@UHUXMBim 
F-AM/t/ MNIKG@SlO.Nn 

KUPIMO 
-atraktivne zazidljive parcele 

- v e č j i prostor ali hišo v centru Grosupljega 
primerno za k l a s i č n o s l a š č i č a r n o 
-garsonjere in m a n j š a stanovanja 

P R O D A M O 
-gradbene parcele 
-stanovanjske hiše 

-kmetijska z e m l j i š č a 

N A J A M E M O 
-stanovanja vseh velikosti in 

P O S R E D U J E M O V N A J E M 
-več poslovnih prostorov in skladišč v Grosupljem in okolici 

-stanovanjsko hišo v Grosupljem 
-dva dvosobna in eno enosobno stanovanje 

-tri neopremljene sobe za 6 ležišč 

SVETUJEMO VAM IN POMAGAMO PRI 

U R E S N I Č I T V I V A Š I H N A Č R T O V 

Glasilo prebivalcev 
občine Grosuplje 
Ustanovitelj časopisa: 
Občinski svet občine Grosuplje 

Odgovorni urednik: 
Jože Miklič 
tel. popoldne 786-07-22, 
786-07-21 
GSM 041-982-233 
e-mail: iozem@siol.net 

Uredniški odbor: 
Jakob Muller, 
Barbara Pance, 
mag. Tatjana Skubic, 
mag. Breda Škrjanec, 
Vera Šparovec, 
Matjaž Trontelj 
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Grosuplje, Kolodvorska 2 
(tajništvo občine, tel. 786-12-11) 
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Po potrdilu o vpisu v evidenco jav
nih glasil št. 5/4-03-754/95-42 z 
dne 8. maja 1995 je interni časo
pis "Grosupeljski odmevi" vpisan 
pri Uradu Vlade za informiranje 
pod zaporedno številko 1255. Na 
podlagi Zakona o davku na doda
no vrednost (Ur. list RS št. 89/ 
98) spada časopis med izdelke, 
za katere se obračunava davek na 
dodano vrednost po stopnji 8%. 
Glasilo izhaja enkrat mesečno v 
nakladi 4 . 8 5 0 izvodov in ga 
prejemajo vsa gospodinjstva v 
občini brezplačno. 

Prispevke ZA OKTOBRSKO 
ŠTEVILKO ZARADI VOLITEV JE 
TREBA ODDATI DO 
PONEDELJKA, 25. 09. 2000, 
ZA VOLILNO PRILOGO PA 
NAJPOZNEJE DO 
PETKA, 29. 09. 2000 DO 
12.URE. 

Nenaročenih besedil, fotografij in 
drugih gradiv za objavo ne vrača
mo. Nepodpisanih in oddanih pri
spevkov po datumu za oddajo ne 
objavljamo. Sporoči la , ki se 
nanašajo na kritiko katerekoli pra
vne ali fizične osebe in posega v 
področje, kjer bi lahko prišlo do 
sporov po Zakonu o javnih glasi
lih, je treba oddati na papirju z la
stnoročnim podpisom in polnim 
naslovom, za pravne osebe pa 
mora biti dodan še žig. V skladu s 
programsko zasnovo in uredniško 
politiko si pridržujemo pravico do 
krajšanja besedil. 

Oglasno trženje: 

Pravne osebe: 
z naročilnico 

Fizične osebe: 
plačilo po predračunu 

Cene oglasov so bile potrjene na 
občinskem svetu in objavljene v 
Grosupeljskih odmevih št. 11 / 
1999. Stopnja davka na dodano 
vrednost od oglasov je 19%. 

Za oglase, predstavitvene članke 
in zahvale je poleg polnega 
naslova potrebno navesti tudi 
davčno številko naročnika. 

. 1 
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Izredna seja Občinskega sveta - Nova oddelka vrtca 
Grosuplje, 26. julija. 
Zaradi pomanjkanja prostorov bi vr

tec na Grosupljem v jeseni nanovo 
lahko sprejel samo 141 otrok, kar 92 
pa bi jih moral odkloniti. Zato so svet
nice in svetniki na pobudo A. Likovič 
(SDS) še pred počitnicami imeli izred
no sejo, na katero so povabili tudi rav
nateljico W Z Kekec go. C. Košir. Pred 
začetkom razprave je župan J. Lesjak 
nakazal tri možnosti: odpreti dva nova 
oddelka v izpraznjeni stari šoli (ob Ada
mičevi cesti), kar bi stalo 15-20 milijo
nov tolarjev - ali odpreti dva nova od
delka v novi šoli Brinje, kar bi povzroči
lo motnje v delu šole - ali odpreti po 1 

oddelek v vsaki od omenjenih šol ali 
pa se odločiti za zidavo novega vrtca 
oz. prizidka. V izčrpni razpravi je sode
lovalo veliko svetnic in svetnikov. V. 
Šparovec (SDS) je zavrnila razmestitev 
oddelkov na različnih lokacijah, odloči
tev za novo gradnjo pa ocenila kot ira
cionalno: problem je treba rešiti sedaj. 
M. Lunar (ZLSD) je vprašala, ali bodo 
v razširjenem vrtcu sprejemali tudi 
odklonjene otroke iz Šmarja. J. Intihar 
(LDS) je menil, da v proračunu ni de
narja. 

A. Likovič (SDS) je bila drugačnega 
mnenja: v šoli Brinje sta dve učilnici že 
opremljeni za šestletnike, v stari šoli 

pa se naj jeseni ali prihodnje leto opre
mita še dva oddelka za šestletnike. Dr. 
M. Kranjc (LDS) je bil zadržan: problem 
vrtca je treba reševati skladno z 
reševanjem drugih problemov, sploh pa 
bi kriteriji vpisa v vrtec morali biti zna
ni staršem in javnosti, vendar sta dva 
druga člana LDS zavzela drugačno 
stališče. B. Gabrijel je izjavil, da je 
možno 2 oddelka vrtca v šoli Brinje 
odpreti 1. septembra, ob jesenskem 
rebalansu pa naj se svet odloči glede 
adaptacije stare šole, opozoril pa je na 
možnost, da se v šoli Brinje uredi tudi 
kuhinja za vrtec. F. Štibernik pa je po
leg navedenih dveh takojšnjih korakov 

predlagal še razpis koncesije za privat
no otroško varstvo. 

J. Dolinšek (SLS SKD) je izrazil ne
zadovoljstvo, ker na sejo ni bila pova
bljena tudi ravnateljica šole Brinje, in 
predlagal gradnjo prizidka, njegov 
strankarski kolega R. Rome pa je po
kritiziral neučakanost, opozoril na 
možnost delnega, 4-urnega varstva in 
se zavzel za namestitev dveh oddelkov 
v šoli Brinje, B. Predalič (SDS) pa je 
opozoril, da je v proračunu 20 milijo
nov za vzdrževanje šolskih in vzgojno-
varstvenih stavb. 

Pred glasovanjem je župan najprej 
pojasnil, da koncesij za vrtec doslej ni 

razpisal, ker nihče nima primernih pro
storov, nato pa povedal, da je kletna 
etaža stare šole namenjena društvu 
Sožitje, novi trakt bodo dopoldne za
sedali učenci od 1. - 4. razreda osnov
ne šole Louis Adamič, ki bodo imeli 
enoizmenski pouk, popoldne pa glasbe
na šola, del prostorov pa bo - po preu
reditvi - lahko na voljo vrtcu. 

Na končuje svet soglasno sklenil, da 
se septembra odpreta dva nova oddelka 
vrtca v šoli Brinje, da bodo o adaptaciji 
prostorov v stari šoli razpravljali ob re
balansu in da naj občina še letos razpiše 
koncesijo za otroško varstvo. 

J. Muller 

Občina Grosuplje 
Kolodvorska 2, 1290 GROSUPUE 

Občina Grosuplje objavlja na podla
gi Pravilnika o dodeljevanju stano
vanjskih posojil Občine Grosuplje ( Ur. 
list RS št. 46/98 ) 

III. RAZPIS 
STANOVANJSKIH 

POSOJIL 

I. Nameni, za katera se delijo 
posojila: 

Stanovanjska posoj i la (v na
daljevanju posojila) so namenjena: 
- nakupu stanovanj, 
- stanovanjski gradnji, 
- prenovi, sanaciji ali obsežnejšim 

vzdrževalnim delom stanovanj ali 
stanovanjskih hiš. 

Posojila niso namenjena: 
- prosilcem in njihovim zakoncem, ki 

so lastniki ali solastniki stanovanja in 
so ga odkupili po določilih stano
vanjskega zakona ( Ur. list RS št. 18/ 
91, 21/94, 23/96 in 1-2/2000 ); 

prosilcem in njihovim zakoncem, ki 
kupujejo stanovanja od matere, oče
ta, mačehe, očima, brata, sestre, 
svaka, svakinje, sina, hčere, pastor
ka, tasta, tašče, stare mame, stare
ga očeta, vnuka, vnukinje, zakonske
ga in zunajzakonskega partnerja. 

II. Višina sredstev 
Skupni razpisani znesek je 

18.000.000,00 SIT, kije namenjen za: 
- nakup stanovanj oziroma hiš in sta

novanjsko gradnjo, 
prenovo, sanacijo in obsežnejša 
vzdrževalna dela stanovanj ali sta
novanjskih hiš. 

III. Razpisni pogoji in višina posojila 
Na razpis za dodelitev posojil se 

lahko prijavijo občani, ki izpolnjujejo 
naslednje pogoje: 
- da so državljani Republike Slovenije, 
- da imajo prosilci in njihovi družinski 

člani, ki skupaj rešujejo stano
vanjski problem, stalno bivališče v 
občini Grosuplje, 

- da nimajo ustreznega standardne
ga stanovanja, 

- da kupujejo, gradijo ali prenavljajo 
stanovanje ali stanovanjsko hišo na 
območju občine Grosuplje, 

- da imajo veljavno gradbeno do
voljenje, izdano po 01.01.1999, če 
gre za novogradnjo, 

- da imajo veljavno odločbo o dovoli
tvi pr iglašenih de l , izdano po 
01.01.2000, če gre za prenovo sta
novanja ali stanovanjske hiše, 

- da so lastniki ali solastniki nepre
mičnine, za katero prosijo odobri
tev posojila oziroma so lastniki ali 
solastniki nepremičnine njihovi 
zakonci, 

- da so sami ali s soplačniki, za ka
tere se štejejo zakonec ali starši 
prosilca, kreditno sposobni, 

- da bodo v primeru, da imajo neu
strezno stanovanje in kupujejo dru
go ustrezno stanovanje, zaprosili le 
za razliko v površini med dose
danjim neustreznim in novim stano
vanjem, če pa bodo neustrezno 

stanovanje odtujili, bodo kupnino v 
celoti namenili za nakup drugega 
ustreznega stanovanja, 

- da imajo v letu 2000 sklenjeno ku
poprodajno pogodbo ali predpogo
dbo, overjeno pri notarju, če gre za 
nakup stanovanja. 

Do posojila niso upravičeni občani, 
ki že stanujejo v lastnem ustreznem 
stanovanju ali so sami, ali kdo od 
družinskih članov, ki skupaj rešujejo 
stanovanjski problem, lastniki takega 
vseljivega stanovanja. Občani so upra
vičeni do posojila za prenovo stano
vanja ali stanovanjske hiše, dokler ni
majo v okviru prenovitvenih del do
grajenega ustreznega standardnega 
stanovanja. 

Za ustrezno standardno stanovanje 
se šteje stanovanje, ki ima poleg dne
vne sobe, kuhinje in sanitarnih prosto
rov še toliko spalnih prostorov, da 
zadošča potrebam vseh članov, ki živijo 
v skupnem gospodinjstvu. 

Šteje se, da zadošča spalnica za dve 
osebi, kabinet za eno osebo (dnevna 
soba, kuhinja in drugi tehnični prostori 
se ne štejejo). 

Glede na število družinskih članov 
kvadratura stanovanja ne sme prese
gati naslednjih normativov: 

1 član 50 m 2 

2 člana 65 m 2 

3 člani 75 m 2 

4 člani 85 m 2 

5 članov 95 m 2 

Za vsakega nadaljnjega družinskega 
člana se prizna še 8 m 2 . 

Posojilo lahko znaša največ 40% vre
dnosti primernega stanovanja za gra
dnjo ali adaptacijo oziroma 40% vred
nosti velikosti stanovanja, ki ga prosi
lec kupuje, upoštevajoč tudi morebit
na dosedanja posojila Stanovanjskih 
posojil Občine Grosuplje, dodeljena v 
letu 1997, 1998 in 1999. 

Uspeli prosilci bodo 30% odobrene
ga posojila, namenjenega za novogra
dnjo ali prenovo, lahko koristili v goto
vini, 70% pa na podlagi predloženih 
predračunov. 

Prosilci, katerim bodo odobrena 
sredstva iz naslova tega razpisa, 
bodo dolžni skleniti pogodbo z banko 
oz. hranilnico najkasneje v roku 30 
dni po izteku pritožbenega roka na 
obvestilo o višini dodeljenega posoji
la. Prav tako bodo dolžni odobrena 
sredstva izkoristiti v roku 30 dni od 
podpisa pogodbe. V nasprotnem pri
meru ne bodo več upravičeni do odo
brenega posojila. 

Osnova za izračun višine posojila je: 
- za nakup stanovanja in stano

vanjskih hiš pogodbena cena oziro
ma največ 1.200 DEM/m 2 ; 

- za gradnjo stanovanjske hiše 1.200 
DEM/m 2 ; za prenovo stanovanj ali 
stanovanjskih hiš 900 DEM/m 2. 

Doba vračanja posojila je največ 10 
let, odvisno od višine osebnega doho
dka družine in višine dodeljenega po
sojila. Obrestna mera je T+2,5 %. Po
sojilo se vrača v mesečnih anuitetah, 
ki ne morejo biti nižje od mesečne ne
profitne najemnine za povprečno sta
novanje v občini Grosuplje. Odobreno 
posojilo se obvezno zavaruje pri zava
rovalnici ali s hipoteko. 

Stroški posojilojemalca ob najetju 

posojila bodo sestavljeni iz: 
- stroškov sklenitve posojilne pogod

be, to je 1,5% od odobritve in max. 
20.000,00 SIT; 

- stroškov zavarovanja posojila s hi
poteko, to so sodni stroški in stroški 
cenitve, 

- stroškov zavarovanja posojila pri za
varovalnici. 

Uspeli prosilci bodo podpisovali po
sojilne pogodbe s hranilnico LON d.d., 
Kranj, Poslovna enota MAGRO, Grosu
plje, Kolodvorska 3. 

IV. Kriteriji za oblikovanje prednostne
ga vrstnega reda 

Višina dodeljenega posojila bo odvi
sna od: 
1. socialnega, premoženjskega in zdra

vstvenega stanja prosilca in članov 
njegove družine; 

2. načina reševanja stanovanjskega 
vprašanja; 

3. višine lastnih sredstev za nakup ali 
gradnjo stanovanja; 

4. višine ugodnih Stanovanjskih posojil 
Občine Grosuplje dodeljenih v letu 
1997 ,1998 in 1999, ki jih je prosi
lec že dobil od občine Grosuplje; 

5. primernosti in kakovosti dose
danjega stanovanja; 

6. dolžine bivanja v občini Grosuplje; 
7. dolžine delovne dobe. 

Ob upoštevanju gornjih kriterijev 
imajo naslednje kategorije prosilcev 
prednost oziroma jim bo dodeljeno 
večje posojilo: 
1. mlade družine; 
2. družine z večjim številom otrok; 
3. družine z manjšim številom zaposle

nih; 
4. mladi; 
5. družine z invalidnim članom; 
6. razširjene družine. 

Za mlado družino se šteje družina z 
najmanj enim otrokom, v kateri nobe
den od staršev ni star več kot 35 let in 
otrok še ni šoloobvezen. 

Za družino z večjim številom otrok 
se šteje družina, v kateri so najmanj 
trije otroci. 

Za družino z manjšim številom zapo
slenih se šteje družina, v kateri je za
poslen samo prosilec oziroma njegov 
zakonec. 

Za mlade prosilce se štejejo samske 
osebe, mlajše od 30 let. 

Pri invalidnosti prosilca ali člana 
družine se upošteva invalidnost s 
100% telesno okvaro, ugotovljeno s 
sklepom ali odločbo Zavoda za pokoj
ninsko in invalidsko zavarovanje. Za 
invalidnost se šteje tudi motnja v 
duševnem in telesnem razvoju ali traj
na nesposobnost za delo, ki jo potrdi 
pristojna organizacija. 

Razširjena družina je družina, v ka
teri živijo 3 generacije bližnjih dru
žinskih članov prosilca, kot jih opre
deljuje 6. člen stanovanjskega zakona. 

Za daljše bivanje v občini se šteje, 
če to traja najmanj 10 let. Za daljšo 
delovno dobo se šteje, če traja najmanj 
tretjino polne delovne dobe. 

V primeru, da razpisana sredstva ne 
zadoščajo za dodelitev najvišje mogoče 
višine odobrenih sredstev posamezne
mu prosilcu, lahko komisija sorazmer
no vsem upravičencem zniža višino 
odobrenih sredstev. 

V. Postopek razpisa 
Prosilci, ki želijo pridobiti posojilo po 

tem razpisu, oddajo svoje vloge na pre
dpisanem obrazcu v času od 
25.09.2000 do 09 .10 .2000. Poleg 
podatkov in dokazil, kijih pooblaščene 
organizacije potrjujejo na vlogi sami, 
morajo prosilci, glede na namen pora
be posojil, k vlogi priložiti še: 
1. potrdilo o državljanstvu; 
2. dokazilo o statusu stanovanja, v 

katerem prosilec prebiva (najemno 
ali podnajemno pogodbo, oziroma 
kupoprodajno pogodbo, darilno po
godbo, zemljiškoknjižni izpisek in 
podobno); 

3. pri notarju overjeno kupoprodajno 
pogodbo ali predpogodbo, skle
njeno v letu 2000 ( v primeru naku
pa); 

4. a) veljavno gradbeno dovoljenje izda
no po 1.01.1999 (če gre za novo
gradnjo); 

b) veljavno odločbo o dovolitvi 
pr iglašenih de l , izdano po 
1.01.1999 (če gre za prenovo); 

5. zemljiškoknjižni izpisek; 
6. potrdilo o šolanju vzdrževanih otrok 

(razen za osnovnošolske otroke); 
7. potrdilo stalnem bivališču in o času 

bivanja v občini Grosuplje; 
8. potrdilo Občine Grosuplje o višini že 

odobrenega ugodnega posojila za 
stanovanje ali gradnjo, za katerega 
kreditiranje prosi po tem razpisu; 

9. sklep ali odločbo Zavoda za pokojnin
sko in invalidsko zavarovanje o 100% 
telesni okvari prosilca oziroma 
družinskega člana oziroma mnenje 
pristojne organizacije glede moteno
sti v duševnem in telesnem razvoju 
ali trajne nesposobnosti za delo. 

Vsa navedena in v obrazcu vloge 
zahtevana potrdila morajo biti pred
ložena v originalu, razen gradbenega 
dovoljenja ter odločbe o dovolitvi 
priglašenih del in potrdila o državljan
stvu ter ne smejo biti starejša od ene
ga meseca. Potrdil po koncu razpisa 
ne bomo vračali. 

Obrazec za vloge za pridobitev posoji
la dobite na občini Grosuplje, Kolodvor
ska 2, soba 222, v času uradnih ur. 

Vloge za posojila morajo prosilci od
dati izključno na posebnih obrazcih 
osebno na občini Grosuplje, Kolodvor
ska 2, soba 222, v času uradnih ur, 
vključno do 09.10.2000. 

Vloge, poslane na gornji naslov po 
pošti in po koncu razpisa, se ne bodo 
upoštevale. 

Po koncu razpisa bo v roku enega 
meseca 5-članska komisija, ki jo ime
nuje župan Občine Grosuplje pripravila 
prednostni vrstni red upravičencev s 
predlogom višine dodeljenega posoji
la, ki bo objavljen na oglasni deski 
Občine Grosuplje, Kolodvorska 2, Gro
suplje. Uspeli prosilci, ki se ne bodo 
strinjali z odločitvijo komisije, lahko v 
roku 8 dni od prejema obvestila o uvr
stitvi na prednostni vrstni red vložijo 
pritožbo pri županu Občine Grosuplje. 

Za poprejšnjo preverbo stanja na 
terenu komisija po potrebi imenuje 
posebne delovne skupine. 

Sredstva bodo dodeljena v roku 30 
dni po sprejetju dokončnega predno
stnega vrstnega reda. 

Občina Grosuplje 
Župan Janez Lesjak 

Občina Grosuplje objavlja na pod
lagi pravilnika o dodelitvi enkratne 
občinske pomoči za izobraževanje na 
področju kmetijstva (Ur. list RS, št. 
62/94) 

VI. RAZPIS 
za dodelitev 

enkratne občinske 
pomoči za 

izobraževanje na 
področju kmetijstva 

Vsebina in pogoji razpisa: 
1. Skupni znesek razpisanih sredstev 

je 700.000,00 tolarjev. Maksimal
na višina dodeljene denarne po
moči je za dijake 130.000,00 SIT, 
za študente pa 180.000,00 SIT. V 
primeru večjega števila prosilcev so 
vrednosti sorazmerno manjše. 

2. Za dodelitev enkratne denarne 
pomoči lahko zaprosijo učenci 
srednjega izobraževanja in štu
denti dodiplomskega študija v 
kmetijskih programih, ki izpol
njujejo razpisne pogoje. 

3. Za sredstva štipendije lahko za
prosijo upravičenci, ki izpolnjujejo 
naslednje pogoje: 
da imajo stalno bivališče 
močju občine Grosuplje, 

- da so predvideni prevzemniki 
kmetije, kar se v postopku ugo
tovi na podlagi pisne izjave 
staršev ali samega upravičenca 
ter potrdi z mnenjem kmetijska 
svetovalna služba, 

- da že dodeljena štipendija iz 
kakršnegakoli drugega naslova ne 
presega 10.000,00 SIT mesečno, 
pri čemer niso všteti potni stroški. 

4. Rok za vložitev prošnje za dodeli 
tev enkratne občinske pomoči za 
izobraževanje na področju kme
tijstva je 15 dni od dneva objave 
razpisa v občinskem glasilu. Pro
silci vložijo prošnje za dodelitev 
sredstev denarne pomoči na na
slov: Občina Grosuplje, Urad za 
gospodarstvo in družbene dejav
nosti, Kolodvorska 2, Grosuplje. 

5. K vlogi za dodelitev enkratne občin
ske pomoči mora biti priložena na
slednja dokumentacija: 

- potrdilo o vpisu v kmetijski 
izobraževalni program, 

- posestni listi kmetije staršev oz. 
upravičenca, 

- pisna izjava staršev ali samega 
upravičenca o predvidenem pre
vzemu kmetije, 

- mnenje kmetijske svetovalne 
službe, 

- zadnje šolsko spričevalo. 
6. Župan Občine Grosuplje bo sprejel 

sklep o dodelitvi enkratne denar
ne pomoči najkasneje v 15 dneh 
od poteka roka za vložitev prošenj. 
Sklep bo prosilcem posredovan v 
osmih dneh po sprejemu. 

7. Informacije in navodila za vložitev 
prošenj dobijo prosilci na Uradu 
za gospodarstvo in družbene deja
vnosti občine Grosuplje, Kolo
dvorska 2, Grosuplje ali na tele
fonski številki 761-211 int. 221. 

Občina Grosuplje 
Župan Janez Lesjak 



Festival SDS v Ribnici Treba je vztrajati in S L S - S K D 

vzdržati za dobro Slovenije 
V nedeljo, 3. septembra, je v Ribni

ci na Dolenjskem potekal prvi festival 
Socialdemokratske stranke. 

V prelepem sončnem popoldnevu in 
v prijetnem vzdušju gostoljubnih do
mačinov se je na nogometnem stadio
nu zbrala petnajsttisočglava množica 
članov stranke, simpatizerjev in prija
teljev. 

Festival je bil organiziran kot prija
teljsko, družabno srečanje, ki ga je 
popestril bogat kulturno zabavni pro
gram s Tonetom Kuntnerjem, Rib
niškim župnijskim zborom, Manco Ur
bane, Marto Zore, vedno Veselimi 
Štajerkami ter ansamblom Čuki. 

Veselo in prijetno družbo, ki se je 
zbrala v Ribnici, pa so še posebno 
razveselili vidni gostje prireditve. Po
sebno buren pozdrav sta doživela 
predsednik stranke SDS Janez Janša 
in predsednik vlade, gospod dr. An
drej Bajuk. Poleg njiju se je festivala 
udeleži la tudi vrsta ministrov in 
državnih sekretarjev in sekretark, po
slancev in poslank Državnega zbora 
ter predstavniki lokalne skupnosti z 
gospodom Jožetom Tankom, županom 
občine Ribnica na čelu. 

Slavnostni govornik na prireditvi je 
bil prvak Socialdemokratske stranke, 
gospod Janez Janša, ki je uvodoma 
poudaril, da je festival predvsem 
družabna in manj politična prireditev. 
"Političnaje le toliko, kolikorterja čas, 
ki je pred nami in ki označuje predvo
lilno jesen", je poudaril Janša, ki je v 
nadaljevanju svojega govora opozoril 
na vrsto težkih preizkušenj, pred ka
tere je bila postavljena SDS vtem letu. 
Kljub mnogim razočaranjem pa bo 
SDS še naprej in vedno delala tako, 
da bo svoje cilje in ravnanja presojala 
tudi v luči odgovora na vprašanje, kako 
se bo to, kar počne, dotaknilo pete 
generacije naših potomcev. "Mi niko
li ne bomo povsem pragmatična 
stranka. Dolgoročno bomo rasli in se 
krepili, ker so naši temelji trdni in naša 
beseda velja. Mi držimo dano bese
do!" je poudaril predsednik SDS in 
doživel burno odobravanje množice. 

V nadaljevanju seje Janša dotaknil 
tudi aktualnega političnega dogajanja 
in poudaril, daje Slovenija sicer prav
na naslednica bivše Jugoslavije in na 
žalost preko nje tudi nekdanje kraljevi
ne Srbije, saj plačujemo tudi dolgove, 
ki jih je najemala kraljevina v začetku 
tega stoletja, kar pa je rezultat po
gajanj sijajnih pogajalcev LDS. "Ven
dar pa demokratična Slovenija ni pra
vna naslednica komunistične revolu

cije in njenih revolucionarnih dekretov, 
katerih posledica so bile množične po
vojne morije, razredno in etnično 
čiščenje." 

Janša je v nadaljevanju opozoril na 
neizpodbitno dejstvo, da avnojski sk
lepi za Slovenijo ne veljajo. Temu pa 
nasprotujeta le dva politika. Eden v 
Avstriji, ki trdi, daje te sklepe treba 
odpraviti - torej jih priznava in eden v 
Sloveniji, ki trdi, da so avnojski sklepi 
eden od temeljev slovenske držav
nosti. 

"Zato", je menil prvak SDS, "je tre
ba jasno povedati, da je 25. junija 
1991 slovenski parlament sprejel Te
meljno ustavno listino o samostojno
sti in neodvisnosti republike Slovenije, 
ki v prvem poglavju navaja, da za Re
publiko Slovenijo preneha veljati usta
va SFRJ, ki je sicer res temeljila na 
nekaterih dekretih Avnoj-a". Janša je 
ob tem opozoril, da si Slovenija dela 
s takšnimi razpravami veliko notranjo 
in zunanjopolitično škodo. 

Predsednik SDS je prisotne opozo
ril tudi na bližajoče volitve. Poudaril 
je, da bo kongres SDS in ne predsed
nik sam odločil, ali bo SDS sodelova
la na volitvah. Ob tem pa je poudaril, 
da skoraj ni druge možnosti, saj sicer 
volilci ne bodo imeli nobene izbire. 
Prepričan je tudi, da lahko SDS s 
stranko Nova Slovenija oblikuje pre
dvolilno koalicijo, ki bo na volitvah 
zmagala in dobila najmanj relativno 
večino. 

Janša je še dodal, da bo SDS v 
svojem predvolilnem programu jasno 
povedala, za kakšno Slovenijo si bo 
prizadevala v naslednjem mandatu in 
kakšna bo Slovenija leta 2004, če bo 
socialdemokracija dobila priložnost, 
da svoj program uresniči. Hkrati pa 
bodo povedali tudi, kje ležijo razvojne 
priložnosti in kje so realni viri, s kate
rimi je razvoj možno financirati. 

Navdušenje množice, ki je sledilo 
po Janševem govoru, je bilo dokaz, da 
ljudje podpirajo stališča stranke in 
njenega vodstva. 

Družabno srečanje je trajalo v noč. 
Sproščeno, prijateljsko vzdušje pa je 
ljudem vlilo novega upanja in vere. 
SDS namreč ostaja stranka trdnih te
meljev in njena beseda veljal 

Vera Šparovec 

Avnojski sklepi 
V zadnjem času slovensko politič

no prizorišče močno zaposluje afera 
AVNOJ. 

Neuradna izjava avstrijskega svo
bodnjaka Jorga Haiderja je v sloven
skem političnem prostoru sprožila 
pravi val nasprotujočih si stališč. Izja
va je neuradna in nima z uradno av
strijsko politiko nič skupnega. To je 
bilo jasno povedano tudi z najvišjih 
vrhov avstrijske politike. Izrečena pa 
je bila v istem nacionalno-populistič-
nem stilu kot izjave nekaterih naših 
politikov tipa Jelinčič. 

Kaže, da se je izjava politikom le
vice in Milanu Kučanu zdela kot na
ročena. Verjetno so v njej videli 
priložnost, kako na podlagi čustev 
poenotiti in združiti vse tiste, ki so 
jim vrednote AVNOJ-a blizu. Skratka 
neuradno izjavo poizkušajo prikazati 
kot velik politični problem, ki ogroža 
slovensko suverenost, hkrati pa se 
poizkuša vlado in zunanje ministrstvo 
prikazati kot nesposobno in premalo 
odločno. Od Zunanjega ministrstva se 
zahteva, da Avstriji uradno odgovori 
na neuradno izjavo enega njenih po
litikov, kar bi bila zelo nenavadna, ce 
ne celo smešna poteza v diploma
tskem svetu. Milan Kučan poudarja, 
da so avnojski sklepi temelj sloven

ske državnosti, predsedniku vlade pa 
pošilja javno pismo, v katerem ga 
sprašuje po njegovem stališču do 
AVNOJ-a. Takšna korespondenca je 
blago rečeno precej nenavadna za 
demokratične države. Takšno početje 
pa je najbolj podobno poizkušanju 
pridobivanja cenenih političnih točk. 

Trditev, da so avnojski sklepi te
melj slovenske državnosti, je mar
sikomu precej sporna. Nekdo drug bi 
z isto pravico trdil r da je temelj slo
venske d r ž a v n o s t i ustanovi tev 
Kraljevine Srbov, Hrvatov in Sloven
cev ( Kraljevina SHS ), zopet drug bi 
sodi l , da je temelj v avstroogrski 
državi... Pa vendar nobeno teh dejanj 
Slovenije ni pripeljalo do samostoj
nosti, temveč le pod nov jarem, zato 
sodim, da jih ne smemo jemati kot 
temelj samostojne Slovenije. 

Če dobro premislimo, so sklepi AV
NOJ-a res temelj državnosti, toda te
melj danes že nekdanje in v krvi 
razpadle Jugoslavi je. Temelj dr
žavnosti samostojne Slovenije pa sta 
brez dvoma osamosvojitveni referen
dum in vojna za Slovenijo, kajti ta 
dejanja so Slovenijo po skoraj 1500 
letih spet pripeljala do današnje sa
mostojne in neodvisne države. 

Božo Predalič 

Po 15. aprilu letošnjega leta, ko je 
nastala nova desno sredinska stranka, 
je pri mnogih političnih strankah zavla
dal strah. Strah levo-liberalnih struktur 
in drugih predstavnikov starih politič
nih sil pred posledicami združevanja 
SLS in SKD je bil tako velik in tako 
nedvoumen, daje bilo pričakovati ostre 
in po drugi strani pritlehne napade na 
izpostavljene predstavnike SLS SKD 
Slovenske ljudske stranke po združitvi. 

Razvrednotenje dolgo pričakovane 
desnosredinske združene SLS SKD 
Slovenske ljudske stranke in njenega 
dela se bo gotovo nadaljevalo - ne za
radi njenih predstavnikov ali stranke 
kot celote, ampak zaradi zavedanja 
levo-liberalnih sil, da edino SLS SKD 
Slovenska ljudska stranka in pro
gramsko sorodne stranke lahko sku
paj ogrozijo zmago LDS. 

Vključevanje predsednika države 
Kučana v volilno kampanjo je več kot 
očitno in se kaže v poveličevanju LDS 
in ostalih sil starega in v svetu propad
lega komunističnega sistema ter njiho
vih pridobitev (AVNOJ). Pri tem pa ne 
manjka krtiziranja sposobnih ljudi de
snosredinske opredelitve o nestrokov
nosti in nekompetentnosti. 

Če ima doktorat nekdo iz levosredin-
ske opcije, je to strokovnjak, tudi če 

se ukvarja s politiko. Če ima iste aka
demske nazive nekdo iz desnosredin
ske opcije, je to v primeru njegovega 
angažiranja v politiki razvrednoteno in 
je postavljen v status politika z negati
vnim predznakom. 

Na MNZ so najprej dobili dober mi
lijon DEM nejasnega izvora in name
na. Že naslednji dan je bila to afera 
nove oblasti in ne stare. Enako je bilo 
ob najdbi "predmetov iz zlata" - in spet 
so se postavljala vprašanja novim in 
ne starim oblastem. 

Vse to dokazuje, da zmaga levo-libe
ralnih sil niti slučajno še ni zagotovoljena, 
kar želijo pokazati z neobjektivnimi "ja-
vnomnenjskimi raziskavami" v nekaterih 
glavnih slovenskih medijih, ampak je vse 
odprto. Vse pa bo odvisno od volitev in 
volilcev. TO PA POMENI, DA MORAMO 
VSI NA VOLITVE in ne smemo se prepu
stiti dvoličnostim in občasni apatiji, ki 
smo ji dnevno priča. To je poskus zme
de in ne pustimo se zmesti. Treba je 
zdržati in rezultat bo ugoden. 

Pri tem pa se je potrebno vzdržati še 
nečesa. Desnosredinske stranke ali 
desnosredinska opcija MORA preneha
ti z medsebojnimi napadi in obtože
vanjem. 10-letna zgodovina državnozbor-
skih in lokalnih volitev v Sloveniji je do
kazala, da je za slovensko desnico 

uspeh zagotovljen le ob spoštovanju 
drug drugega in tesnem projektnem 
sodelovanju. Koje to zagotovljeno, tudi 
ljudje začutijo pozitivno klimo in gredo 
tudi na volitve z veseljem in optimizmom 
ter lahko tako nagovorijo tudi druge, ki 
se volitev niso nameravali udeležiti. 
"Prestižni boj" med strankami (kdo bo 
koga prehitel), nastalih po letu 90, ne 
pelje k pozitivnemu rezultatu. Zato je 
odveč medsebojno tekmovanje in 
jemanje volilnih glasov, saj bo razmerje 
med, pogojno rečeno, "desnico in levi
co" ostalo nespremenjeno, oziroma bo 
še vedno v korist levice. 

Skupni cilj desnosredinske opcije 
mora biti več kot 50% volilnih glasov 
in moč, da postavimo mandatarja in 
vlado. To je cilj, ki mora biti v naši za
vesti na samem vrhu. In pri tem se 
morajo nosilci funkcij v omenjenih 
strankah in javnosti ter člani, podpor 
niki strank in predvsem tisti, ki posre
dno in neposredno s svojimi dejanji in 
besedami sejejo med ljudi zmedo, laž, 
krivo obtoževanje in neresnico ter tako 
že v naprej onemogočajo ugoden volil
ni razultat, vprašati iskreno, ali je to 
tudi moj cilj za dobro Slovenije? 

Smo tega res sposobni? 
SLS SKD Slovenska ljudska 

stranka, 00 Grosuplje 

Polletno poročilo o realizaciji proračuna 
Občine Grosuplje za leto 2000 

Napovedi občinskih svetnikov SDS o 
nerealnem proračunu se uresničujejo. 

Na zadnji seji občinskega sveta v 
mesecu juliju smo svetniki v informa
cijo prejeli Poročilo o polletni realiza
ciji proračuna Občine Grosuplje za pr
vih šest mesecev tega leta. Pogled na 
bilanco prihodkov in odhodkov občin
skega proračuna nam kaže zelo slabo 
sliko stanja, ki vlada po prvi polovici 
leta v občinski blagajni. Namesto pla
nirane 50% realizacije tako na priho-
dkovni kot tudi odhodkovni strani, se 
je v proračun nateklo vsega 784 mi
lijonov tolarjev prihodkov, kar je glede 
na potrjeni proračun le 37 % realiza
cija. V tem znesku večino prejetega 
denarja predstavljajo zakonsko predpi
sane obveznosti na račun pobrane 
dohodnine in finančne izravnave, t.j. 
finančnega transferja denarja, ki ga 
država nameni občinam. Ob polletju je 
tako v občinskem proračunu zmanjka
lo 280 milijonov tolarjev planiranih 
prihodkov. 

Takšen primanjkljaj je nastopil zara
di premajhne realizacije nedavčnih 
prihodkov občine, torej tistega denarja, 
ki ga občina zasluži sama, predvsem 
na račun prodaje zemljišč in nemate
rialnega premoženja ter na račun po
branih prispevkov za urejanje stavbnih 
zemljišč. Županje pred sprejemanjem 
proračuna za leto 2000 kljub našim 
resnim pomislekom zagotavljal, da bo 
na račun prispevka za urejanje stavb
nih zemljišč znotraj zazidalnih načrtov 
občina zaslužila v letošnjem letu 376 
milijonov SIT, iz naslova prodaje osna 
vnih sredstev, zemljišč in nematerial
nega premoženja pa še nadaljnih 234 
milijonov SIT. Po pol leta mu je uspelo 
pobrati s tega naslova le desetino teh 
sredstev. Podobna situacija se kaže 
tudi na odhodkovni strani. Kot lahko 
razberemo iz poročila, so bili vsi odhod
ki realizirani v višini 814 milijonov to
larjev, kar znaša 36 % planiranih odho
dkov, občina pa izkazuje tudi proračun
ski primanjkljaj v višini 30 milijonov 
tolarjev. Iz bilance odhodkov je razvid
no, da se je s tem denarjem zagota
vljalo tekoče delovanje občine in občin
skih organov (plače ter izdatki in pri
spevki za župana in zaposlene), tekoče 

financiranje osnovnega izobraževanja, 
predšolske vzgoje ter socialnega var
stva. Zagotavljalo se je torej zgolj 
preživetje občine in njenih tekočih in 
zakonskih obveznosti do družbenih 
dejavnosti. Od investicij v tem segmen
tu so se tekoče poravnavale le sprejete 
obveznosti za izgradnjo nove šole 
Brinje. 

Za nemoteno izvedbo vseh pro
računskih postavk je tako v prvega pol 
leta zmanjkalo 309,5 milijona tolarjev. 
Ta primanjkljaj finančnih sredstev je 
šel na škodo izvajanja tistih postavk 
proračuna, ki so naravnane investi
cijsko in razvojno ali pa podpirajo do
ločene gospodarske dejavnosti. Tako 
so bile postavke s področja kmetijstva 
realizirane v višini 2 1 % planiranih 
odhodkov, postavke s področja turiz
ma v višini 10 %, za drobno gospodar
stvo je bilo namenjenih 21% planira
nih sredstev, postavke s področja ce
stnega gospodarstva so bile realizira
ne v višini 17%, komunalno gospodar
stvo in varstvo okolja pa je s svojimi 
postavkami glede vzdrževanja in inve
sticij v komunalno infrastrukturo 
končalo na 24% realizaciji. Postavke 
s področja urejanja stavbnih zemljišč 
so bile realizirane samo 12%, posta
vke s področja urejanja prostora pa le 
16%. 

Tako skromna realizacija proračuna 
na gospodarskem, komunalnem in in-
frastrukturnem področju ne vliva pre
velikega optimizma za razvoj občine. 
Iz predloženega poročila je jasno razvi
dno, da se ponavlja slika iz preteklega 
leta. Občina se prehranjuje na račun 
obveznih prilivov v proračun, ki jih dobi 
na račun pobranih davkov, ta denar pa 
se je v prvi polovici leta porabil le za 
normalno delovanje občine ter za po
ravnavo preteklih obveznosti za novo 
šolo. Pravega razvojnega in investi
cijskega zagona v Grosupljem na po
dročju urejanja prostora, cestnega go
spodarstva in komunalne infrastruktu
re tako zaradi primanjkljaja sredstev ni. 
Vzrok za tako klavrno sliko trenutnega 
stanja leži v nerealno oblikovanem 
proračunu. 

Svetniki SDS in SLS SKD Sloven
ske ljudske stranke smo pri spreje

manju proračuna za leto 2000 namreč 
verjeli županu, ki je zagotavljal, da ima 
finančne vire v celoti pokrite in da bo 
uspel te izvirne prihodke občine tudi 
realizirati. Celovec, ker župan nikakor 
ni hotel odstopiti od nekaterih predla
ganih postavk, smo na koncu morali 
sprejeti še nekoliko višji proračun od 
prvotno predlaganega. Po pol leta se 
je sedaj tudi v praksi izkazalo, da smo 
imeli svetniki Socialdemokratske 
stranke še kako prav, ko smo opo
zarjali, da je občinski proračun plani
ran prenapihnjeno in nerealno. Z ne
realnim proračunom je napravljena 
škoda nadaljnjemu razvoju in dolgo
ročno ne more biti v korist občankam 
in občanom Grosupljega. Razloge za 
takšno stanje bo moral pojasniti 
župan, ki lahko zaradi sprejetja nere 
alnega proračuna pod krinko premajh
nih prilivov, s prerazporejanjem sred
stev znotraj postavk, oblikuje proračun 
po svoje. Ne da bi vedeli, kakšni so 
kriteriji za prerazporejanje denarja, 
svetniki SDS ter SLS SKD lahko le 
ugotavljamo, da Zupan pobere denar 
s postavk, ki smo jih predlagali svet
niki SDS ter SLS SKD in jih nameni za 
druge namene. Pri uravnoteženem pn> 
računu takšno prerazporejanje sred 
stev ni možno, zagotovljeno pa je tudi 
enakomerno izvrševanje vseh posta
vk proračuna in s tem posledično vseh 
zastavljenih programov znotraj pro
računa. 

Svetniki Socialdemokratske stranke 
Slovenije bomo zato zahtevali natanč
no obrazložitev polletnega poročila o 
izvrševanju proračuna z navedbo razlo
gov, ki so privedli do tako slabe reali
zacije proračuna. Zahtevali bomo poja
snila za izvedene prerazporeditve sre
dstev s postavk z obrazložitvijo krite
rijev, na podlagi katerih se je župan 
odločil za posamezne prerazporeditve. 
V zvezi s tem bomo na občinskem sve
tu predlagali sklep, da župan na pod
lagi podrobne obrazložitve polletnega 
poročila takoj pripravi predlog ukrepov, 
s katerimi bo možno do konca realizi
rati občinski proračun v predlagani 
obliki. 

Vodja kluba svetnikov SDS, 
Mag. Peter Veritč 



Desnica, 
ostanimo enotni! 

Soudeležba mladih v politiki 

Projekt združevanja desnih političnih 
strank, Slovenskih krščanskih demo
kratov in Slovenske ljudske stranke, je 
bil letošnjo pomlad uspešno zaključen. 
15. aprila so bili na združitvenem kon
gresu v Festivalni dvorani legitimno 
izvoljeni vsi organi stranke. S tem je 
združena SLS SKD Slovenska ljudska 
stranka postala največja parlamentar
na stranka. Ta projekt združevanja je 
trajal 8 let in le tisti, ki smo pri tem 
delu sodelovali, vemo, koliko naporov 
in odrekanja je bilo potrebno, da smo 
ta projekt uspešno pripeljali do konč
nega uspeha. 

Posledica združitve desnih strank 
slovenskega političnega prostora je bila 
postavitev nove vlade. Ob podpori dru
ge pomladne stranke SDS in dveh po
slank (Desus in SNS) je bila v tretjem 
poizkusu nova vlada tudi izglasovana. 
In potem se je zgodilo, vsaj za zdravo 
demokratično družbo nekaj nemogoče
ga. Kot da nismo zadovoljni z doseže
nimi uspehi, smo se odločili, da bomo 
vse razbili in naslednjih 8 let ponovno 
vse gradili od začetka. Ne želim oce
njevati osebne odgovornosti nekaterih 
najvišjih voditeljev, kajti prihodnost bo 
pokazala na usodno napačno odloči
tev vodilnih politikov, ki očitno nimajo 
na prvem mestu blagostanja sloven
skega naroda. Gotovo pa drži dejstvo, 
da seje v politiki potrebno dogovarjati 

toliko časa, da se stvari dogovorijo v 
dobrobit vseh državljanov. Posameznik, 
pa tudi če je predsednik vlade, ne more 
in ne sme zavreči popolnoma enotne
ga mnenja celotne poslanske skupine 
stranke, kateri tudi pripada. 

Slovenija sodi med manjše države 
in zaradi tega je izredno občutljiva na 
vse pritiske sosednjih in ostalih držav. 
Samo če bomo enotni, kot smo bili 
enotni leta 1990, se bomo uspešno 
uveljavili v mednarodnem prostoru. 
Nujno in resnično zadnji čas je, da zač
nemo graditi na medsebojnih odnosih. 
Postavimo osnovne človeške vredno
te na skupni imenovalec. Naj prevla
duje medsebojno spoštovanje ne gle
de na posameznikovo politično ali ver
sko opredelitev. V naši družbi je po
trebna širina srca, ne pa ozkosrčnost. 
V nobeni družini, kot osnovni celici 
človeške družbe, ni mogoč napredek 
in duhovna rast, če sta zakonca med 
seboj sprta. Še več, ta sprtost se 
prenaša na ostale člane družine. Enako 
velja tudi v širši družbi. Samo če bomo 
pravilno vrednotili vrednote, ki veljajo 
v demokratičnih družbah, bo omogočen 
vsestranski razvoj naše drage domovi
ne. 

Občinski svetnik SLS SKD 
Slovenska ljudska stranka, 

Pavle Štrubelj 

"Neonacizem na Češkem"... 
IZ ČASOPISA Delo: Neonaciji iz dol

gočasja? (Damijan Slabe, 14. 8.2000) 
Češki predsednik Vaclav Havel, ki mu 

pripisujejo izjemno politično daljnovid
nost, je možne težave verjetno zaznal 
pravočasno, saj je v osebnem pismu 
prosil bavarskega ministrskega predse
dnika Edmunda Stoiberja, naj se zavza
me za prepoved in sodni pregon vseh, 
ki skušajo ponatisniti Hitlerjevo knjigo 
Mein Kampf in jo razpečevati na 
Češkem. Kaj pa tiste tranzicijske države, 
v katerih so take "malenkosti", kot so 
zmedene družbene vrednote prehodne
ga obdobja in z njimi povezano rastoče 
nasilje, politikom še vedno španska 
vas? Najslabše se v tranzicijskih 
državah godi na družbeno obrobje poti
snjeni brezposelni mladini, ki bi najbolj 
potrebovala jasne oporne točke. Ker jih 
ni, ker jih ne zmorejo dati niti učitelji in 
starši niti z drugimi problemi prezapo
sleni politiki in mnenjski voditelji, seje 
marsikje zgodil paradoks. Kolektivizem 
in avtoritarno državo, ki je v mladih gla
vah zapustila potrebo po močni identi
fikaciji s skupino in po močnem vodji, 
vse pogosteje zamenjuje nekdanja so
rodna, le da v drugo smer obrnjena ideo
logija, ki prav tako omogoča močno iden
tifikacijo, povrhu pa v zdrizasti sedanjo
sti vrača občutek moči ter pripadnosti. 
Ker "biti naš" pomeni hkrati tudi upor 
proti vsem drugačnim in za vse tegobe 

krivim, je zadeva seveda še toliko bolj 
vabljiva, kar znajo spretno izrabljati tudi 
različne neonacistične stranke in mno
ge revanšistične organizacije. 

P.S. Komentar v bistvu ni potreben. 
Kljub temu pa je potrebno dodati, da 
se tudi pri nas občasno pojavljajo 
takšni odkloni. Spomnim naj samo na 
zimsko prireditev pred Prešernovim 
spomenikom. Še bolj zaskrbljujoče pa 
je, da si Slovenci zatiskamo oči ob 
oživljanju idej komunizma. Če se bo to 
nadaljevalo, se bo nekoč vendarle tre
ba vprašati, zakaj je do teh družbenih 
odklonov prišlo in komu so ustrezali, a 
bojim se, da bo do takrat preteklo 
mnogo solza in krvi. 

O zgrešenosti obeh ideologij nima 
smisla zgubljati besed. Zato se mi zdi, 
da so tudi vprašanja v zvezi z izjavo 
nekdanjega vodje avstrijskih svobo
dnjakov in prizadevanja nekaterih naših 
politikov bolj namenjena odpiranju sta
rih ran in politični polarizaciji v sloven
skem prostoru, kot pa pogovorom za 
boljši jutri. 

Če človeštvo ne bi imelo dovolj sla
bih izkušenj s tema dvema ideologija
ma, bi dejal, da so pogovori med otro
ki in starši drugačni kot pa med zakon
cema. Slabo je le to, da zgodovinsko 
nesnago spet vlečejo na dan v predvo
lilni kampanji. 

Pamet!? Adijo. Jože Miklič 

Suša in druge katastrofe 
Ob sprejemu novega zakona za sa

nacijo suše, neurij, plazenja tal in slu
ženja morja je država namenila 10,15 
milijarde tolarjev. Naj pojasnim, da ni
sem spremljal razprav v državnem zbo
ru, niti se nisem s komerkoli posebej 
posvetoval o omenjeni problematiki. 
Morda bo celo kdo pomislil, da je čla
nek uperjen proti trenutnemu vodstvu 
pristojnega ministrstva. Pričujoči pomi
slek pa dejansko ni nastal danes. Dej
stvo je, da se mi kot državljanu že več 
let vedno znova pojavljajo enaka 
vprašanja, saj se vedno več denarja 
zapravlja za gašenje sicer precej predvi
dljivih naravnih nesreč v kmetijstvu. Z 
leti se teža vprašanj ne zmanjšuje, am
pak se celo povečuje. Ker pa vem, da 
se podobno sprašuje še cela vrsta lju
di, ki so tako ali drugače povezani s 

kmetijstvom in podeželjem, naj to 
vprašanje le nekoliko predstavim. 

Znano je, kakšnim klimatskim razme
ram je Slovenija izpostavljena. Prav tako 
se da napovedati, kakšen je normalen 
letni pridelek za posamezne kmetijske 
kulture. To so znali napovedati že naši 
starši, ki so se ukvarjali (svoje dni) s 
kmetijstvom, pa so za to delo uporablja
li le preprosto kmečko pamet. Še pose
bej to velja tudi za izpostavljene ravnin
ske regije, ki ležijo na širokih rečnih prod
natih dolinah. Menim pa, da morajo (ozi
roma bi morale) imeti ustrezne službe 
glede tega tudi dober pregled nad do
gajanjem v kmetijstvu. Pa je res tako? 

Vprašajmo se, kaj dejansko delajo 
kmetijski strokovnjaki in kako so organi
zirani, da se lahko zgodijo takšne ne
sreče. Še bolj na mestu pa bi bilo dobro 

Kot predsednik občinskega odbora 
socialdemokratske mladine (00 SDM) 
Grosuplje sem se kot delegat udeležil 
druge konference SDS v Novem me
stu. Zame je bila to prva udeležba na 
konferenci SDS, saj sem krmilo 0 0 
SDM Grosuplje prevzel šele marca le
tos. Na konferenci se je zbralo 290 
delegatov iz cele Slovenije, med njimi 
tudi veliko mladih. Konferenca je 
sprejela enajst programskih resolucij, 
ki se nanašajo na aktualne politične 
probleme. Med drugimi "Resolucijo o 
soudeležbi mladih v politiki". 

Sprejeta resolucija govori o tem, da 
smo mladi tisti del družbe, kije najbolj 
občutljiv na neustrezne družbene raz
mere, saj nas le te lahko najbolj priza
denejo in nam pustijo posledice za 
našo prihodnost. Zavedamo se, daje 
mnenje nekaterih, ki zatrjujejo, da se 

v družbi ne da ničesar spremeniti in 
ne da na nič vplivati, zmotno, oziroma 
nam ga vsiljujejo zato, da bi v nas vz
budili nemoč in apatijo. Oprijeti se je 
potrebno zgolj ene izmed največjih kva
litet življenja, to je možnost odločanja. 
Mladi socialdemokrati in socialdemo-
kratinje se zavedamo, da ima vsaka 
odločitev posledice in določa nadaljnji 
potek dogodkov. Sem predvsem 
uvrščamo vprašanje ali se bomo 
udeležili volitev in preudarno volili. Mla
di se moramo zavedati, da le z udelež
bo na volitvah soodločamo, kakšno 
oblast bomo imeli in v kakšnih družbe
nih pogojih bomo živeli. 

Za demokracijo je logično, daje vsak 
glas enakovreden in odloča, tudi gla
sovi desettisočih mladih. Volitve pa so 
tisti mehanizem, skozi katerega se 
lahko v največji možni meri odrazi vpliv 

posameznika. Enako se moramo zave
dati dejstva, da neudeležba na volitvah 
pomeni prepustiti odločanje drugim. Pri 
tem poudarjamo, daje prav zaradi tega 
volilna abstinenca nezadovoljnih in ra
zočaranih, med katerimi je veliko mla
dih, nedopustna. Mladi ne smemo do
pustiti, da bodo namesto nas odločali 
drugi. Kdo bo reševal naše težave s 
šolanjem, brezposelnostjo, odrinjeno-
stjo, če zato ne bomo pripravljeni izka
zati odločenosti, da presežemo to 
stanje. Zato je čas za Slovenijo in za 
naš/vaš glas. 

Temu je lahko kos le emancipirano 
ljudstvo, kot izziv oblasti, dejavnik 
njenega napredka in odgovornosti. To 
je pravica in dolžnost vseh, še pose
bej nas mladih. 

Dušan Hočevar, 
predsednik 00 SDM Grosuplje 

Nova generacija SLS tudi v našem kraju 
Vsak korak, storjen v politiki, zazna

muje prihodnost naše države, daje 
smeri razvoja in kleše življenja mladih. 
Okviri, ki jih oblikujejo politiki, so tisti, 
znotraj katerih mladi iščemo svoj pro
stor in oblikujemo življenje in težko jih 
je našemu idealizmu in poznavanju pra
vih smeri navkljub ignorirati ali zaobiti. 
Zato je potrebno vanje aktivno pose
gati in tudi s tem namenom je bila 1. 
julija letos v Svečini konstituirana NOVA 
GENERACIJA SLS. 

Nova generacija SLS deluje kot avto
nomna mladinska politična organizacija 
v okviru SLS SKD Slovenske ljudske 
stranke. Podmladek, ki je nastal z 
združitvijo podmladkov Mladih krščan
skih demokratov in Mladih SLS, je tako 
največji politični podmladek v naši 
državi, visoka pa je tudi raven vključe
nosti žensk v delovanje organizacije 

(imamo predsednico podmladka, glav
no tajnico, več članic sveta in izvr
šilnega odbora itn). 

Naša temeljna usmeritev je človek 
s pravico do osebne svobode, nedo
takljivosti in dostojanstva ter nepre
cenljivosti človekovega življenja. Pri 
svojem delovanju izhajamo iz temelj
nih vrednot zgodovinske SLS, ki te
meljijo na krščanskem etosu in moral-
no-etičnih vrednotah slovenskega na
roda, vpetega v evropsko civilizacijsko 
okolje. Delujemo z namenom razvijati 
kulturo, družbeno, javno in politično 
življenje mladih ter sodelovati pri obliko
vanju politične volje na vseh področjih 
javnega življenja. Obravnavamo druž
bena vprašanja, dajemo politične po
bude, zavzemamo politična stališča do 
pomembnih javnih vprašanj in se po
tegujemo za pravice in interese mla

dih. Pred nami so državnozborske voli
tve in Nova generacija SLS aktivno 
sodeluje v volilni kampanji stranke s 
projekti in programi po celi državi. 

Tudi v našem kraju je bil ustanovljen 
Občinski odbor Nove generacije SLS, ki 
šteje ducat članov in članic. Njegov pred
sednik je Andrej Štrus, kije soustanovi
telj in član Sveta Nove generacije SLS. 
Nova generacija je odprta za vsako pa
metno pobudo, v svojo sredo pa vabi 
nove člane. Pogoj za pristop k Novi ge
neraciji je starost med 15. in 30. letom 
ter strinjanje s programom podmladka. 
Vsi zainteresirani lahko pokličete na tel. 
št. 041 550 952 ali pa se obrnete na 
sedež podmladka: Adamičeva 51,1290 
Grosuplje, tel. 01 7861 018. 

SLS SKD 
Slovenska ljudska stranka 

Občinski odbor Grosuplje 

Ustanovljen regijski odbor SKZ-GRP 
Socialdemokratska kmečka zveza -

gibanje za razvoj podeželja (SKZ-GRP), 
je bila ustanovljena z namenom sprem
ljanja pereče problematike kmetijstva 
in podeželja ter iskanja možnih izho
dov iz krize. 

Glede na ugotovitve 1. kongresa 
SKZ-GRP, kije podrobno analiziral tre
nutno stanje v državi ter možne sce
narije po vstopu v EU, si je vodstvo 
foruma kot prioritetno nalogo zadalo 
ustanovitev regijskih odborov. Po be
sedah predsednika foruma Boža Pre-
daliča so ravno regijski odbori SKZ-
GRP tiste osnovne celice, ki zagota
vljajo neposreden stik s problematiko, 
specifično za vsako regijo posebej. 

24. julija je potekala ustanovna seja 
Obljubljanske regije SKZ-GRP, katere 
se je udeležila večina predstavnikov 
sedemindvajsetih občin, ki to regijo 
sestavljajo, ter ugledni gostje. 

Pozdravna nagovora sta imela pred
sednik Obljubljanske regije Jože Tanko 
in predsednik SKZ-GRP Božo Predalič. 
V svojih nagovorih sta poudarila po
men kmetijstva in spremljajočih deja
vnosti za ohranitev podeželja in kul
turne krajine ter opozorila na velike 
preizkušnje, ki čakajo slovensko kme

tijstvo po vstopu v EU. 
Predstavnik regije Andrej Mirtič je 

poudaril potrebo po tesnem sodelo
vanju vseh občinskih odborov v regiji 
ter predstavil osnutek programa dela 
regije, ki naj bi temeljil na strokovnem 
delu pa tudi na individualni pomoči in 
svetovanju, saj se je pokazalo, da 
mnogi, predvsem starejši kmetje sami 
ne zmorejo izpolnjevati precej zahtev

nih razpisov ter da so od njih nekako 
odrinjeni in jim bo potrebno pomaga
ti. 

Pričetek ustanavljanja regijskih 
odborov SKZ-GRP kaže na resen inte
res in željo po aktivnem sodelovanju 
Sociademokratov v bodoči kmetijski 
politiki. 

Janez Hribar 

slišati, kdo je v zadnjih dvajsetih letih na 
primer prejel odškodnine na račun suše, 
neurja... in kako se je tudi s tem spre
minjala demografska podoba Slovenije 
na račun splošnega pešanja kmečkega 
prebivalstva. Vedno bolj se kaže, da so 
tehnokratski in organizacijski principi, ki 
jih imamo uvedene v kmetijstvu, naredi
le že tako in tako dovolj veliko škodo v 
kmetijstvu, v naravi pa še posebej. 

Narave v globalnem pogledu ni mo
goče spremeniti. Možno pa se je tak
šnim nesrečam v dobršni meri izogniti 
s preventivnimi ukrepi in z upoštevanjem 
preprostega dejstva, da narava včasih 
daje nekoliko več drugič nekoliko manj. 

Če se omejim samo na sušo, bi že vsak 
gradbenik, ki je kdajkoli gradil infrastruk
turo, znal izračunati, koliko stacionar
nih ali pa fleksibilnih namakalnih naprav 
bi se dalo iz letošnjega državnega de
narja izdelati. Glede toče je zadeva ve
liko manj predvidljiva, a tudi na tem 
področju bi se dalo marsikaj urediti. 
Podobno seje na primer pokazalo pred 
leti ob poplavah, ko so strokovnjaki 
naredili s svojimi posegi v prostor več 
škode kot koristi. Kar pa se tiče cve
tenja morja (pa tudi nekaterih jezer -
ali pa odplake po Radenskem polju) gre 
za čisto človeško več desetletij zasta
rano malomarnost. 

Zato se mi zdi pomembneje, da bi v 
Sloveniji v bodoče morali bolj razmišljati 
- o normalnem kmetijstvu s povprečno 

predvidljivimi in sonaravno vzgojenimi 
pridelki, v katere bodo vračunane tudi 
vse naše naravne značilnosti, 

- o obdelani in urejeni kulturni pokrajini, 
- o kmetijstvu kot strateški panogi 

preživetja in obrambe, 
- in kmetijstvu, ki bo zares preživelo 

pri vstopanju v evropske in svetov
ne povezovalne tokove. 

Samo ekonomija, kemija in intervent
ni zakoni ne bodo rešili slovenskega 
kmetijstva. 

Jože Miklič 



Želimo Grosupeljčani postati meščani? 
Kakšni so pogoji za to, kakšni razlogi, stroški in še kaj... 

Občinska turistična zveza Grosuplje 
in Krajevna skupnost Grosuplje sta na 
Občino Grosuplje vložili pobudi za raz
glasitev naselja Grosuplje za mesto. 
Podelitev statusa mesta je v pristojno
sti Državnega zbora RS, Občina Grosu
plje pa je za začetek postopka želela 
zgolj načelno soglasje Občinskega sve
ta. Pri obravnavi točke so se svetniki 
zaradi nejasnosti o stroških in pogojih 
odločili za preložitev obravnave in 
odločanja o začetku omenjenega po
stopka. Točka bo ponovno obravnava
na na seji Občinskega sveta še ta 
mesec, natančneje 27. septembra. 

Občinski svet Občine Grosuplje je na 
svoji 20. seji dne 5.7.2000 preložil 
obravnavo in odločanje o Sklepu o po
budi za razglasitev naselja Grosuplje 
za mesto. Besedilo sklepa, ki ga je 
predlagala Občina Grosuplje, seje gla
silo: "Občinski svet občine Grosuplje 
soglaša, da se naselju Grosuplje po
deli status mesta." Sprejetje Sklepa 
bi pomenilo zeleno luč za začetek po
stopka za razglasitev naselja Grosuplje 
za mesto. Razlogov za preložitev obra
vnave je verjetno več. Kolikor sem 
lahko izvedela, so svetnike zanimali 
predvsem stroški, ki bi jih Grosuplju 
prinesla razglasitev, zanimali so jih tudi 

Avtocenter 
pri Motelu 

Podjetnik Jože Kikelj je že pred leti 
ocenil, da bo zemljišče pri grosu
peljskem motelu investicijsko zanimi
vo zaradi bližine avtoceste. Odkupil je 
del tamkajšnjega zemljišča, ki je ka
sneje postal del zazidalnega načrta 
TOC 2. 

Prva faza investicije seje letos pole
ti zaključila. Od julija dalje pa je tam 
mogoče najti center za tehnične pre
glede osebnih in tovornih vozil ter mo
tornih koles. Jeklene konjičke lahko na 
enem samem mestu tehnično pregle
date, plačate cestnino, zavarujete in 
podaljšate prometno dovoljenje. Cen
ter je sedaj deloval bolj ali manj po
skusno, po uradni otvoritvi sredi sep
tembra pa se je začelo zares. Bodo 
poleg prijetnega, sodobnega okolja po
nudili strankam tudi konkurenčne 
cene? "Za tovrstne storitve obstaja 
republiški cenik, zato smo se odločili, 
da tega ne bomo spreminjali. Naše 
cene so torej take kot pri drugih ponu
dnikih tehničnih pregledov motornih 
vozil," poudarja lastnik podjetja Logo. 

V novo poslovno zgradbo se bo jese
ni preselila tudi uprava podjetja Logo, 
del pisarniških prostorov pa bodo od
dali v najem. V sedemletnem najemu 
je tudi del spodnje etaže, kjer je 
Avtohiša Čubej dobila dobro lokacijo za 
svoj avtosalon in servis. 

"Do konca letošnjega leta naj bi 
končali tudi drugo fazo investicije -
bencinsko črpalko z barom, trgovino in 
avtopralnico - ki jo bo deloma sofinan
ciral tudi Istrabenz" pojasnjuje Jože 
Kikelj. "Na ta način bomo dopolnili 
naše dolgoletno partnersko sodelo
vanje. Mislili smo, da bomo črpalko 
opremili po svojih načrtih, vendar smo 
se pred kratkim odločili, da vendarle 
prevzamemo Istrabenzovo zunanjo po
dobo. Tako nam bo laže, saj imajo v 
tej naftni družbi natančno izdelane vse 
tehnične parametre za črpalke, ki jih 
mi nimamo." 

In koliko je investicija stala? O tem 
investitor ne želi govoriti. Poudarja pa, 
da veliko več, kot so sprva načrtovali. Z 
odprtjem avtocentra je delo dobilo se
dem domačinov, do konca leta pa naj 
bi jih na črpalki, v avtopralnici, baru in 
trgovini potrebovali še devet, zaključuje 
Jože Kikelj. 

Petra A. 

pogoji za pridobitev statusa mesta ter 
koristi, ki bi jih novi status prinesel. 
Verjetno tudi niso vedeli, da obstajata 
dva povsem različna statusa: eno je 
mesto, drugo pa mestna občina. Ker 
je bilo gradivo razdeljeno svetnikom 
šele na seji, so si le ti raje vzeli čas za 
branje in preložili sklepanje o tej točki. 

Zato smo se pri Grosupeljskih od- ' 
mevih odločili, da tudi sami poskušamo 
podrobneje proučiti problematiko. Priz
nati moram, da se mi je naloga, ki mi 
jo je naložil urednik, sprva zdela pre
cej nehvaležna in nedorečena. Ko pa 
sem stopi la v stik z g. Markom 
Površnikom.v. d. direktorjem občinske 
uprave, ki zakonodajo s tega področja 
dobro pozna in mi jo je tudi strokovno 
razložil, sem ugotovila, da so stvari v 
zakonih zelo jasno opredeljene. 

OBČINA GROSUPUE SE JE ODZVALA 
NA POBUDI 

S predložitvijo omenjenega sklepa je 
Občina Grosuplje podprla pobudi Občin
ske turistične zveze Grosuplje iz okto
bra 1999 in Krajevne skupnosti Gro
suplje iz marca 2000 za razglasitev 
naselja Grosuplje za mesto. Podelitev 
statusa mesta je v pristojnosti Dr
žavnega zbora RS, Občina Grosuplje pa 
je za začetek postopka želela zgolj 
načelno soglasje občinskega sveta. 

BISTVENA RAZLIKA MED MESTOM IN 
MESTNO OBČINOI 

Ko govorimo o razglasitvi mesta, je 
potrebno natančno ločiti med mestom 
in mestno občino, saj gre za dva pov
sem različna statusa. V Zakonu o lo
kalni samoupravi, različnih odločb Usta
vnega sodišča (v nadaljnjem besedilu 
US) je med drugim določeno: "Mesto 

Ureditev 

Ulično naselje Brinje je eno naj
starejših uličnih naselij v Grosupljem. 
Starejši krajani vedo povedati, da ob 
gradnji stanovanjskih hiš še ni bilo ve
liko strojev, delalo se je ročno, infra
struktura, kot so vodovod, elektrika, 
kanalizacija in cesta pa se je kot v ti
stih časih tudi po drugih krajih uresniče
vale predvsem z udarniškim delom in 
sredstvi samoprispevka. Stanovalci 
ulice Brinje II, ki teče pod gozdom 
Koščakovega hriba, se že ves čas 
srečujejo s problemom neurejenih 
meteornih voda, saj ob hujših nalivih 
garaže in kleti nekaterih hiš zalije voda, 
tisti, ki jim teren to dopušča pa se pred 
ujmo branijo z izgraditvijo nekoliko višjih 
bankin in robnikov. 

V zadnjih letih se to naselje na infra-
strukturnemm področju ni posodablja
lo. Velika želja krajanov je bila uredi
tev javne razsvetljave. Na zboru kraja
nov ulic Brinje I in II je bila jasno 
izražena večinska Zelja po gradnji jav
ne razsvetljave in pripravljenosti kraja
nov delno sofinancirati ta projekt. 
Sprejetje bil sklep, da se finančni za
logaj porazdeli v tri dele, kot je v občini 
Grosuplje običaj pri pridobitvah te vr
ste, in sicer med občino, krajevno skup
nost in krajane. V ta namen pa smo 
ustanovili tudi gradbeni odbor. V lan
skem letu je KS Grosuplje pričela s 

je večje urbano naselje, ki se po ve
likosti, ekonomski strukturi, prebi-
valstveni gostoti, naseljenosti in zgo
dovinskem razvoju razlikuje od drugih 
naselij. Mesto ima več kot 3.000 pre
bivalcev. Naselje dobi status mesta z 
odločitvijo Državnega zbora...." Iz tega 
teksta je razvidno, da zakon ne predpi
suje zahtevnih pogojev za razglasitev 
mesta. G. Podvršnik ocenjuje, da bi 
naselje Grosuplje verjetno brez težav 
že danes lahko pridobilo naziv mesto. 
Tudi na Službi Vlade Republike Slove
nije za lokalno samoupravo so mu to 
neuradno potrdili. Z razglasitvijo mesta 
torej v Grosuplju ne bi imeli nobenih 
posebnih stroškov. Hkrati bi bile tudi 
koristi predvsem simbolične, vsaj kra
tkoročno gledano. Dolgoročno pa je 
mogoče, še razlaga g. Podvršnik, da 
bo država izvajanje določenih nalog 
prenašala na mesta. 

V nadaljevanju zgoraj navedenega 
Zakona o lokalni samoupravi lahko v 16. 
členu še preberemo: "Na področju me
sta se zaradi enotnega prostorskega in 
urbanističnega urejanja, zadovoljevanja 
komunalnih potreb in planiranja razvoja 
ustanovi mestna občina. Mestna obči
na je gosto in strnjeno naselje ali več 
naselij, povezanih v enoten prostorski 
organizem in mestno okolico, ki jo po
vezuje dnevna migracija prebivalstva. 
Mesto lahko pridobi status mestne obči
ne, če ima najmanj 20.000 prebivalcev 
in najmanj 15.000 delovnih mest, od 
tega najmanj polovico v terciarnih in 
kvartarnih dejavnostih inje geografsko, 
gospodarsko in kulturno središče 
svojega gravitacijskega območja...." 
Poleg teh mora vsaka mestna občina 
izpolnjevati še ostale pogoje, ki veljajo 
za vse občine, ter še dodatne pogoje, 
ki veljajo izključno za mestne občine in 
so natančno opredeljeni v 16.a členu 

pridobivanjem gradbene dokumentacije 
za javno razsvetljavo. Člani gradbene
ga odbora so se z vso resnostjo in stro
kovnostjo lotili dela, pridobili ustrezna 
soglasja lastnikov zemljišč ter pričeli z 
iskanjem izvajalca del. V želji, da bi se 
infrastruktura v tem naselju urejala 
kompleksno, smo skupaj z Javnim ko
munalnim podjetjem uskladili termin 
izvajanja del. Glede na to, da na tem 
področju zelo pogosto prihaja do 
poškodb vodovodnega sistema, seje 
JKP odločilo za zamenjavo azbestnih 
vodovodnih cevi z alkatenskimi. Pohval
no naj se izrazim o JKP Grosuplje, ki je 
v dogovorjenem roku, to je v mesecu 
avgustu že pričelo z deli. V sklopu 
urejanja infrastrukture v Brinju pa se v 
tem času opravljajo zaključna dela na 
opornem zidu med Stransko potjo in 
dovozno potjo v Brinje. Zob časa je 
načel star oporni zid in sanacija le tega 
je bila neizbežna, saj so poškodbe 
cestišča že ogrožale varnost prometa. 
Zamenjava vodovodnih cevi in ureditev 
odvodnjavanja meteornih voda bo na 
cestišču zahtevala večji poseg, kar bo 
imelo za posledico poškodbo cestišča. 
V dogovoru z Zupanom in občinskimi 
strokovnimi službami naj bi se po 
zaključku del cestišče v celoti saniralo 
iz proračunskih sredstev iz postavke 
Javne poti v KS Grosuplje. 

Zakona o lokalni samoupravi. Med sle
dnjimi velja omeniti, da mora imeti me
stna občina poklicne in srednje šole ter 
oddelke visokih šol in fakultet, 
bolnišnico, omrežje javnih služb, teleko
munikacijska središča, univerzitetne in 
specialne knjižnice, gledališča, muzeje, 
arhive, lokalne RTV postaje in tisk.... 
Mnogih od naštetih pogojev Grosuplje 
seveda ne izpolnjuje, a nič zato, saj tre
nutno še nimamo ambicij, da bi postali 
mestna občina. 

SLIŠI SE PRAV NEVERJETNO - PRVA 
MESTA V SLOVENIJI RAZGLAŠENA 
MARCA 2000. 

Leta 1994 je bilo v Sloveniji na podla
gi Zakona o ustanovitvi občin ter o do
ločitvi njihovih območij ter na podlagi 
Zakona o lokalni samoupravi ustano
vljenih 11 mestnih občin, ki imajo ta sta
tus še danes. To so: Celje, Koper, Kranj, 
Ljubljana, Maribor, Murska Sobota, Nova 
Gorica, Novo mesto, Ptuj, Slovenj Gra
dec in Velenje. Vendar do marca letos v 
Sloveniji uradno nismo imeli nobenega 
mesta. Zakon namreč določa, da o pa 
delitvi statusa mesto odloča Državni zbor 
RS. Slednji pa o tem do marca 2000 ni 
sprejel še nobenega sklepa. 

ZGODOVINA NASTAJANJA MEST 
V zvezi s to problematiko je Vlada 

RS pripravila gradivo, v katerem je 
Državnemu zboru RS predlagala, da se 
avtomatično podeli status mesta vsem 
tistim naseljem, ki jim je bil v pretekla 
sti na osnovi tedaj veljavne zakonodaje 
že podeljen status mesta. Tista na
selja, ki želijo postati mesta, pa to v 
preteklosti še nikoli niso bila, morajo 
začeti postopek za ugotovitev izpol
njevanja zakonskih pogojev. 

Samo v ilustracijo lahko povem, da 
so imeli Celje, Ljubljana, Maribor in Ptuj 

Spodobi se, da tudi najstarejše na
selje v Grosuplju dobi novo asfaltno 
prevleko, saj je sedanja že močno nače
ta. Zavedati se moramo tudi, da javna 
razsvetljava v Brinju ne bo služila le 
prebivalcem tega naselja, ampak bo z 
odprtjem nove osnovne šole v Brinju 
ulica Brinje I postala tudi pomembna 
šolska pot, ki kot takšna potrebuje, 
zaradi varnosti in počutja šoloobveznih 
otrok javno razsvetljavo. 

V mesecu juniju je KS Grosuplje že 
pričela zbirati sredstva krajanov. Glede 
na predhodni dogovor o kritju stroškov 
ene tretjine javne razsvetljave znaša 
prispevek na hišno številko 50.000 SIT. 
Ta vsota je za nekatere z manjšimi doha 
dki sicer visoka, vendar glede na dej
stvo, da je v večini hiš po dvoje gospa 
dinjstev ter je vsoto mogoče poravnati 
v večih obrokih, menimo, da ob more
bitnem dodatnem angažiranju gradbe
nega odbora s pridobitvijo teh sredstev 
ne bo večjih težav. Prvi odzivi krajanov 
so tudi pri soudeležbi zelo pozitivni. 

Zavedamo se, daje izgradnja javne 
razsvetljave v bistvu najmanjši strošek, 
dolgoročno pa breme javne porabe 
predstavlja zlasti električna energija in 
vzdrževanje. V prvem polletju 2000 
smo v KS Grosuplje samo za vzdrže
vanje porabili 1.585.016,00 SIT. Za 
vzdrževalna dela je sklenjena pogod
ba s podjetjem Street d.o.o., katere 
prvenstvena naloga je skrb, da je raz
svetljava v funkciji. Zaradi dotrajanosti 
določenih uličnih krakov prihaja do 
pogostih izpadov, priča pa smo tudi 
vandalizmu in popravilom napeljave v 
"lastni režiji" ob poškodbah zemeljske
ga kabla, ki nastane pri različnih grad
benih delih, pa tudi pri kopanju jam za 
postavitev mlajev ob različnih prilikah. 

Krajani lahko vse morebitne motnje 
v razsvetljavi kadarkoli telefonično (tel. 
tajnica) javite na sedež Krajevne skup
nosti. V roku 14 dni motnje običajno 
tudi odpravimo. 

Predsednik KS Grosuplje 
Dr. Peter Hostnik 

status mesta že leta 1849. Z Zakonom 
o razdelitvi Ljudske Republike Slovenije 
na mesta, okraje in občine iz leta 1952 
so bila ustanovljena tri mesta: Ljublja 
na, Maribor in Celje ter 44 mestnih 
občin. Pri opredelitvi mest so bili pri 
nekaterih od navedenih naselij odločil
ni tudi zgodovinski kriteriji (npr. upoš
tevanje srednjeveških mestnih privile
gijev v primeru Kostanjevice na Krki in 
Višnje Gore). Poleg omenjenih je zakon 
v letu 1955 med mesta uvrstil še Izolo, 
Koper in Piran. Spisek mest je bil zad
njič dopolnjen leta 1964 z mestom 
Žalec. Od marca letos imamo na podla
gi Sklepa Državnega zbora RS (UL RS 
22/00) v Sloveniji naslednja mesta: 
Ajdovščina, Bled, Bovec, Brežice, Celje, 
Črnomelj, Domžale, Gornja Radgona, 
Hrastnik, Idrija, Ilirska Bistrica, Izola, 
Jesenice, Kamnik, Kočevje, Koper, K a 
stanjevica ob Krki, Kranj, Krško, Laško, 
Lendava, Litija, Ljubljana, Ljutomer, 
Maribor, Metlika, Murska Sobota, Nova 
Gorica, Novo mesto, Ormož, Piran, P a 
stojna, Ptuj, Radeče, Radovljica, Ravne 
na Koroškem, Sevnica, Sežana, Sloven
ska Bistrica, Slovenj Gradec, Slovenske 
Konjice, Škofja Loka, Šoštanj, Tolmin, 
Trbovlje, Tržič, Velenje, Višnja Gora, Vrh
nika, Zagorje ob Savi, Žalec. 

Grosuplja na tem spisku ni. V letu 
1959 je bil za izpeljavo nacionalizacije 
gradbenih zemljišč izdan poseben 
odlok, ki je Grosuplje obravnaval kot 
naselje mestnega značaja. Vendar to 
v skladu z veljavnim Zakonom o lokal
ni samoupravi ni dovolj, da bi Grosu
plje danes avtomatično dobilo naziv 
mesta. To pa seveda še zdaleč ne p a 
meni, da je Grosuplju zaprta pot do 
tega naziva. Občinski možje in svetniki 
morajo najti le skupni jezik in skupne 
interese ter sprožiti postopek. Če od 
tega že ne bo kakšnih ekonomskih 
koristi, stroškov pa tudi ne, se Grosu
peljčani verjetno ne bomo pritoževali, 
če bomo lahko rekli, da smo meščani. 

Mag. Tatjana Skubic 

Droge in 
videonadzor 
pri šoli Brinje 

Že od marca letos se v atriju, na 
igriščih in zelenicah šole Brinje zvečer 
in ponoči zadržujejo odvisniki od raz
nih drog: za seboj puščajo cigaretne 
ogorke, ostanke marihuane, heroinske 
igle in steklenice od alkohola, posledi
ce njihove prisotnosti pa so tudi poška 
dovana igrala in fasada šole. 

Zato je ravnateljica I. Kogovšek 25. 
julija obvestila najvišje občinske orga
ne, da je svet staršev že na začetku 
junija predlagal vrsto ukrepov, s kateri
mi bi se otroci zaščitili pred nevarna 
strni in kvarnimi vplivi: kolesarjem in 
motoristom se naj z ovirami in 2,20 m 
visoko ograjo prepreči vstop na igrišča, 
z napisnimi tablami se naj na območju 
šolske zgradbe prepove sprehajanje s 
psi, kajenje, uživanje alkohola in drog, 
po 22. uri pa zadrževanje sploh, za d a 
ber videonadzor se naj postavijo skrite 
kamere. 

J.Mu. 

Še zmeraj selitve 
učencev OŠ Brinje? 

Neposredno pred izredno sejo o vr
tcu je ravnateljica OŠ Brinje župana in 
občinski svet obvestila, da se bodo 
učenci in učenke nove šole - če bodo v 
OŠ Brinje namestili tudi dva oddelka 
vrtca - morali znova seliti iz razreda v 
razred, torej pouk ne bo potekal v nor
mativnih pogojih. "Zavedamo se pe
reče problematike pomanjkanja prosta 
rov za predšolsko vzgojo in tudi dejstva, 
da oprema v učilnicah za 1. razred 
ustreza učencem bodočih devetletk, to 
je sedanjim predšolskim otrokom. Kljub 
temu pa menimo, da je potrebno pri
stopiti k reševanju omenjene proble
matike na kompleksnejši način, ki bo 
omogočil dolgoročno rešitev", se 
končuje mnenje ravnateljice Irene 
Kogovšek. J. Mu 

infrastrukture v Brinju 

Oporni zid - foto: Boštjan Šest 



Krajevna skupnost Mlačevo 
V Krajevno skupnost Mlačevo spa

dajo naselja Veliko Mlačevo, Malo 
Mlačevo, Lobček in Zagradec ter leži 
ob dveh regionalnih cestah Grosuplje-
Dobrepolje in Grosuplje-Krka. Tudi ta 
krajevna skupnost ima svoje poseb
nosti in drugačnost. Tako je nastal ta 
pogovor s predsednico KS Mlačevo go. 
Valči Vehovec, župnikom župnije 
Žalna, g. Andrejem Sinkom in predse
dniki raznih društev, ki jih je v KS kar 
nekaj. 

Bralcem najprej predstavimo osnov
ne značilnosti krajevne skupnosti. Ne
dvomno jo ga. Valči Vehovec, predsed
nica sveta KS, najbolj pozna. Prosim 
Vas torej za nekaj podatkov. 

KS Mlačevo sestavljajo štiri vasi kot 
ste že omenili. V njih živi v 340 go
spodinjstvih približno 910 krajanov. Po 
številu prebivalcev spadamo med sre
dnje velike KS v občini. Ko se človek 
zapelje čez železniško progo Ljublja
na - Novo mesto pri podjetju Mizarstvo, 
se nam odpre največja ravnina v obči
ni. Na koncu te ravnine pa zagledaš 
boštanjski grad in cerkev sv. Martina. 
Pod vznožjem gradu in na obrobju Ra
denskega polja ležijo naše štiri vasi. 
Krajani se ukvarjajo z različnimi deja
vnostmi. Imamo dve čisti kmetiji in po
leg njih še kar nekaj večjih kmetij, ka
terim kmetijstvo ne predstavlja edini 
vir dohodka. Imamo tudi kmetijo, ki 
se ukvarja z integrirano pridelavo ze
lenjave. Zaradi vse več stečajev po
djetij so se tudi nekateri naši krajani 
odločili za samostojno podjetniško in 
obrtniško pot. Tako imamo trenutno v 
naši KS kar lepo število podjetnikov 
in obrtnikov. 

Je moč reči, da gre za krajevno skup
nost, ki se v splošnem merilu vsestran
sko razvija in postaja privlačna za osta
le, ki se želijo morda naseliti in si ustva
riti svoj lasten dom ali pa postaviti 
svoje podjetniške prostore prav v vaši 
KS? 

Lahko bi rekla, da se naša KS vse
stransko razvija, vendar pa ne morem 
reči, da imamo veliko od njih, ki se 
odločijo, da bi živeli v naši KS. Ni mi 
znano, kje je vzrok. Eden je morda ta, 
da je izjemno težko najti prosto zaza-
dljivo parcelo. Prav zaradi te prostor
ske stiske že nekateri domači obrtniki 
delajo v nemogočih prostorskih po
gojih. Poleg tega pa naj z veseljem 
povem, da imamo v naši KS veliko vi
soko izobraženih ljudi, kar je za razvoj 
nekega kraja zelo pomembno. 

Pri predstavitvi Krajevne skupnosti 
Mlačevo se ni mogoče izogniti vpra
šanju o temah kot so "boštanjski grad, 
farma, Radensko polje in romska na
selja". Zanima me trenutno stanje na 
tem področju ter kakšna je pravzaprav 
vloga KS pri reševanju omenjenih pro
blemov? 

Ta vprašanja so kar obsežna. 
Kar zadeva boštanjski grad, moram 

reči, da so se krajani do njega v pre-

Lobček - najmlajše naselje v KS Mlačevo 

Zavod za prostorsko, 
komunalno in 
stanovanjsko urejanje 
Grosuplje, d.o.o. 
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teklosti obnašali mačehovsko. Veliko
krat se v sanjah preselim v čase, koje 
bil grad še cel... Pa vendar-le upam, 
da se bo tudi za boštanjski grad kaj 
izboljšalo. Kaj več o tem vam bo pove
dal predsednik turističnega društva. 

Farma Boštanj, ki so jo do konca 
lanskega leta uporabljale Ljubljanske 
mlekarne, je z ekološkega vidika pred
stavljala kar veliko obremenitev za 
okolje. Gnojnica je tekla vsepovsod, 
razne vonjave pa so se širile prav do 
vseh naših vasi. Že po zelo kratkem 
času novega lastništva so dobili objekti 
nov videz prav tako tudi okolica objek
tov. Po vsem tem, kar se sedaj dogaja 
tu na tem prostoru in po predstavitvi 
nadaljnjih programov, ki jih ima novi 
lastnik, lahko krajani pričakujemo, da 
bo tu nastal skupaj z gradom lep cen
ter, ki ga KS še kako potrebuje in ki bo 
skupaj z Radenskim poljem turistično 
zanimiv za širšo okolico. 

Radensko polje je naravna znameni
tost, ki je sicer v svetu bolj poznana 
kot doma in za kateri moramo še po
sebej posvečati vso skrb za ohranitev 
naravne dediščine. Z izgradnjo čistilnih 
naprav v naši KS bomo tudi mi prispe
vali k preprečitvi nadaljnjega onesna
ževanja tega znamenitega kraškega 
polja. 

In še zadnja vroča tema - romska 
naselja. Okoli tega je bilo že toliko reče-
nega in napisanega, da bi se že zdaj 
omejila samo na zadnja dogajanja. V 
aprilu letos smo imeli na našo pobudo 
pri županu sestanek, kjer smo mu pi
sno predali zahteve KS Mlačevo glede 
odškodnine zaradi obremenitve KS 
Mlačevo z romsko populacijo, vendar 
do danes nismo prejeli še nobenega 
odgovora. Čisto za konec bi omenila 
to, da se vse premalo naredi, da bi se 
tudi država vključila v reševanje romske 
problematike. Svoje breme je prevalila 
na občino, ta pa na krajane, ki nismo 
nič krivi, da imajo Romi drugačne 
življenjske navade kot mi "domorodci". 

Kaj pa ostali problemi vKS? 
Zelo me motijo slabi medsosedski 

odnosi nekaterih krajanov, sicer pa so 
tudi izjeme, na primer vas Malo Mlače

vo, kjer živijo ljudje kot v večji 
urejeni družini. Osebno sem pre
pričana, da izhajajo slabi odno
si predvsem zaradi neurejenih 
zadev z zemljišči z oznako "jav
no dobro". V tistih vaseh, kjer 
teh zemljišč ni, ugotavljam, da 
so tudi sosedski odnosi boljši. 

Naj k temu dodam: Če dejan
sko pogledamo, kako kratko je 
naše življenje, res ne bi smelo 
biti časa za pogrevanje starih 
zamer, ali za zamere zaradi 
koščka zemlje ali česa druge
ga. 

In kaj še želite narediti do 
konca mandata leta 2002? 

Do konca mandata bi radi 
uredili mrliško vežico ter 
vzdrževali obstoječe javne poti 
in razsvetljavo. Seveda pa se 
bomo z vso silo trudili, da bomo 
uredili kanalizacijo s čistilnimi 
napravami po vaseh, tako do 
bomo tudi v KS Mlačevo pripo
mogli k bolj čistemu Radenske
mu polju. 

Podružnična cerkev pod 

Boštanjem je posvečena svetemu Mar
tinu in spada pod okrilje župnije Žalna, 
ki jo vodi župnik, g. Andrej Šink. Ce
rkev je pravi zgodovinski biser in nosi 
neizmerno kulturno in versko bogastvo. 
G. Šink, naprošam vas za kratko pred
stavitev omenjene cerkve. 

Cerkev pod Boštanjem je bila prvič 
omenjena leta 1219. Večkrat so njeno 
ime zapisali tudi pozneje, pa je bila 
povezana s stiškim samostanom in 
graščino Boštanj. Tako kot danes je bil 
do 1662 njen glavni zavetnik sveti 
Martin. Valvasor v Slavi vojvodine 
Kranjske omenja, da je cerkev posveče
na sveti Ani. Nekako v začetku 18. sto
letja je bila cerkev znova posvečena 
svetemu Martinu, takrat se je sveta 
Ana umaknila na grad Boštanj, delo
ma pa je ostala prisotna v cerkvi. Pr
votna zasnova cerkve je bila romanske
ga tipa. Nekoč nedvomno zelo staro 
arhitekturo so v začetku 18. stoletja 
nadomestili z lepim primerom heroič
nega baroka, izredno kakovostna je 
oprava, predvsem oltarji. Glavni oltar 
je posvečen svetemu Martinu. Zanj sta 
možni dve upodobitvi. Enkrat kot kip in 
drugič kot slika. Motiv je obakrat isti: 
sveti Martin z mečem razpolavlja svoj 
plašč in ga polovico podarja revežu. Na 
desnem stranskem oltarju izstopata sv. 
Anton Padovanski in sv. Dominik. Na 
levem stranskem oltarju se nahaja 
slika svete Ane. Upodobil jo je Franc 
Jelovšek. Sam motiv je izredno zani
miv, saj sveta Ana uči Marijo brati, v 
ozadju pa je upodobljen tudi sveti Jo-
ahim - Marijin oče. Lep je križev pot, 
katerega pa bo potrebno skupaj z neka
terimi kipi in slikami obnoviti. 

In morebitni načrti za naprej? 
Vsaka cerkev je izpostavljena zobu 

časa. Zato je nujno kar naprej nekaj 
popravljati. V prihodnje bo potrebno 
popraviti streho, obnavljati notranjščino 
cerkve... Nikoli dokončano delo! Naj ob 
tej priliki pohvalim ljudi, ki so zelo zav
zeto in vzorno skrbeli za to cerkev do
slej. 

Glede na dejstvo, da po teritorijalni 
razdelitvi pokrivate krajevno skupnost 
Veliko Mlačevo, Vas sprašujem po cer
kveno verskem utripu v omenjeni KS? 

Skoraj polovica ljudi iz župnije Žalna 
spada pod podružnico Boštanj. Kar štiri 
vasi so pod isto sosesko: Lobček, Malo 
in Veliko Mlačevo ter Zagradec. Ljudje 
so na svojo podružnico zelo ponosni 
in navezani, zato je v njej pogosto sve
ta maša, motiv za to pa je v poko
pališču ob cerkvi. Povezanost živih z 
umrlimi in spoštovanje do umrlih je 
izraz vere v življenje po smrti. V tej veri 
je pokojnim možno pomagati preko 
molitve, daritve svete maše in drugih 
dobrih del. Vsak človek je skrivnost 
zase, kar pomeni, da je težko odkriti, 
kaj se v človekovi duhovnosti nahaja. 
Vsakega razmišljujočega človeka vzne
mirjajo vprašanja: Zakaj živim, za koga, 
kam gre moje življenje? Da najdejo 
odgovore na ta vprašanja v veri v Jezu
sa Kristusa, potrjuje tudi pogosto 
prejemanje zakramentov. Zato vsem 
ljudem dobre volje podružnice Boštanj 
želim, naj se naslonijo na Jezusa Kri
stusa. Njegova večna mladost nikogar 
ne izključuje! 

Pred kratkim je na svojo pot delo
vanja v KS in občini stopilo tudi Turi

stično društvo Boštanj. Predsednik 
omenjenega društva je g. Marko Grum. 
Kaj Vas je spodbudilo, da ste se odločili 
za ustanovitev? 

Turistično društvo Boštanj je bilo 
ustanovljeno marca letos na območju 
krajevnih skupnosti Mlačevo in Žalna. 
Pobuda za ustanovitev je prišla z 
Boštanja. Člani obrtno-kmetijske zadru
ge SAMOMOPOČ so namreč kupili 
bivšo Farmo Boštanj s ciljem preusme
riti dejavnost iz intenzivnega druž
benega kmetijstva v podjetništvo in 
turizem. Pri tem jim je stala ob strani 
tudi občina, saj je zagotovila, da se na 
tem območju ne bo razvijala druga deja
vnost kot kmetijstvo. Glavni pobudnik 
za ustanovitev društva je bil prav Franc 
Krampelj, ustanovitelj zadruge "Samo
pomoč". 

Kaj je bilo do sedaj že narejenega? 
Do sedaj smo se ukvarjali predvsem 

z registracijo društva in pripravo dela 
ter pridobivanjem finančnih sredstev, 
kar predstavlja enega izmed večjih pro
blemov, saj smo za delovanje društva 
uspeli od Turistične zveze pridobiti le 
skromnih 5 0 . 0 0 0 SIT, ki komaj 
zadošča za pokritje stroškov registra
cije društva. Kljub temu pa smo že 
začeli z izvajanjem programa. Na obči
no smo poslali pobudo za izdelavo 
Razvojnega projekta CRPOV na širšem 
območju Radenskega polja, vključno z 
vasmi, ki spadajo v KS Mlačevo in Rač-
na. Na predlagani lokaciji so bile že iz
vedene pripravljalne aktivnosti, saj je 
društvo organiziralo predavanje, na 
katerem je predavatelj dr. Marko 
Koščak predstavil način dela za izde
lavo projekta in seznanil ljudi s samim 
projektom CRPOV. 

Kaj ste si kot društvo zadali za svoj 
program delovanja? 

Cilj TD Boštanj je oživiti območje 
bivše farme Boštanj, dolgoročno pa 
želimo vključiti Radensko polje z 
bližnjim protiturškim taborom Cerovo 
in Županovo jamo v program ekskurzij 
za šole kot naravoslovno učno pot, 
preurediti notranje grajsko dvorišče v 
letno gledališče, grajski stolp pa v pro
stor za razstave. 

Zagotovo ima turizem v občini lepo 
perspektivo. Z ustanovitvijo vašega 
društva je sedaj na območju občine kar 
lepo število turističnih društev. Kaj je 
sedaj potrebno, da bi se omenjena 
društva tesneje povezala in se pro
gramsko dopolnjevala? 

Pomembno vlogo pri razvoju turiz
ma v občini imata prav občina in 
občinski svet, ki sprejema proračun 
in s tem razporeditve finančnih sred
stev za te namene. Občina mora stro
kovno pripraviti vloge za projekte, ki 
jih financira država in posredno evrop
ske institucije na področju turizma, 
naravne in kulturne dediščine ter z 
njimi kandidirati na javnih razpisih. 
Posamezna turistična društva se 
morajo povezati na tistih območjih, 
kjer imajo enake interese in nasto
pati skupaj. Za uspešno delovanje 
društev pa je poleg ogromne volje, 
idej, samoiniciative in prostovoljne
ga dela potreben tudi denar, ki si ga 
društva sama ne morejo zagotoviti, 
zato bi morala preko turistične zveze 
zanj poskrbeti občina. 

Da je kultura dejavnost, ki povezuje 
ljudi, je vsem poznano. In ni ga kraja, 
kjer kulturno društvo ne bi bilo ustano
vljeno. Res pa je, da so nekje bolj, 

druge manj aktivni. In kako je pri Vas, 
sprašujem predsednika društva g. 
Jožeta Hrena? 

Naše društvo je bilo nekoč zelo akti
vno, predvsem igralska sekcija. Sedaj 
pa nekaj let bolj miruje. V lanskem letu 
smo pomagali pri pripravi novoletne 
prireditve. Dogovorili smo se, da bodo 
skušali društvo oživeti predvsem tudi 
s pristopom mladih. 

Kot posebnost v nadaljevanju pred
stavljam Društvo gobarjev KARŽEU in 
predsednika Stojana Javomika. Kaj je 
namen društva? 

Namen našega društva, ki je bilo 
ustanovljeno 15. februarja 1999, je, 
da organiziramo srečanja, izlete v na
ravo in da spodbujamo gobarje za čut 
do narave. Zavedamo se, daje tempo 
življenja zelo hiter, da se ljudje malo 
družimo in spoznavamo med seboj in 
z naravo, to je bil tudi razlog naše usta
novitve. 

Nenavadno je društvo za zatiranje 
komarjev, ki ga vodi Anton Škrjanec. 
Kaj je bilo odločilno za ustanovitev 
društva? 

Nevzdržne bivalne razmere so sku
pino krajanov prisilile k razmišljanju, 
kaj narediti, da ne bomo stalno po-
pikani od komarjev. V letu 1997 smo 
se tako registrirali. Namen društva je 
zatiranje komarjevih ličink, ki se 
razvijajo v komarje po plitvih vodah in 
mlakah na območju Radenskega 
polja. Škropljenje vršimo ročno s po
močjo škropilnic za sadje. Uporablja
mo VECTOBAC 12AS, ki je za druge 
organizme neškodljivo in učinkuje 
samo na komarjeve ličinke. 

Predstavimo tudi Športno društvo 
Malo Mlačevo. Kaj pri vašem društvu 
pripravljate, sprašujem predsednika g. 
Benjamina Steklačiča? 

ŠD Malo Mlačevo je novoustano
vljeno društvo. Zaenkrat šteje 40 čla
nov in članic. Namen društva je izgra
dnja športnega igrišča za rekreativno 
vadbo in druženje vseh ljubiteljev špor
ta. Za dokončanje igrišča bo potrebno 
pridobiti finančna sredstva, kar pred
stavlja največji problem. Na zgrajenem 
igrišču nameravamo organizirati turni
rje v košarki in malem nogometu. 
Upam, da nam bo ob veliki strpnosti in 
zagnanosti to tudi uspelo. 

Ob koncu še nekaj besed o 
konjeniškem klubu KAS. O nJem je 
spregovorila Tanja Omahen 

Konjeniški klub deluje že tretje leto. 
Nahaja se prav v notranjosti Velika 
Mlačevega. Tam se boste seznanili s 
konji, ki so usposobljeni za šolo 
jahanja, z njimi lahko obiščete tudi pre
lepo naravo v okolici Grosupljega. V 
klubu organiziramo šolo jahanja pod 
strokovnim vodstvom izkušenih inštruk
torjev. Po opravljenem tečaju dobite 
tudi potrdilo o uspešno opravljenem 
tečaju. S konji se udeležujemo tudi 
parad, vsako leto pa se podamo v 
maškare na konjih, za sv. Štefana pa 
se udeležimo blagoslova konj. Konje
niški klub se vsekakor želi širiti, v načr
tu je tudi dejavnost oddaje boksov v 
najem. 

Ob koncu pa je potrebno zapisati tudi 
aktivnosti treh gasilskih društev na 
območju krajevne skupnosti (Veliko in 
Malo Mlačevo ter Zagradec), ki s svoji
mi prizadevanji skrbijo za varnost ljudi 
in imetja v prelepih vaseh krajevne 
skupnosti Veliko Mlačevo. 

Pogovarjal se je Matjaž Trontelj 

Ekipa zagraških gasilcev (na tekmovanju v Ponovi vasi) 



Črno-bela podoba našega kraja 0 KoŠČakovem hribu 

Črno odlagališče nekje med Radenskim poljem in Ilovo Goro 
foto: Marjan Šircelj st. 

Povabilo k sodelovanju pri lepšanju okolice 
Skavti si želimo živeti blizu naravi, z 

naravo - ker je preprosta, pravična, 
močna, polna življenja in nam tudi nudi, 
kar potrebujemo. Ravno zato taborimo 
v naravi in jo neprestano obiskujemo. 

V naravi živimo vsi, ne le skavti. A 
zgodi se, da na to včasih pozabimo in 
odložimo svoje stvari tja, kamor ne 
sodijo. Seveda mi nismo lastniki tega 
področja, na svoje ne bomo odlagali. 
Če pa bo kdo na naše... 

Črnih odlagališč je mnogo. Ne le, da 
je pogled nanje grd, mnoga so škodlji
va živalim (zaradi ostrih robov odpa
dkov) ter rastlinam in vodi (to vodo 
uporabljamo tudi ljudje!!). Skavti smo 
se odločili, da ne bomo izvedli zgolj 
čistilne akcije na majhnem področju, 

ampak bomo opisali in vrisali v zem
ljevid vsa odlagališča, kar jih bomo 
našli, in posredovali podatke pristojnim 
ustanovam. Črna odlagališča pa naj
bolje poznate prebivalci, zato vas po r 

vabimo, da sodelujete pri tej akciji. 
Posredujte nam podatke o odlagališčih, 
da jih označimo (in s tem, vsaj upamo, 
sprožimo tudi postopek čiščenja). In
formacije: 0 1 / 78 73 297 (Toni), 
modri.bober@skavt.net, 041/877625 
(Janja), 041/577050 (Simona). Na te 
številke naj se obrnejo tudi tisti, ki jih 
zanima sponzoriranje tega projekta. 

Hvaležni vam bomo za pomoč, saj 
skupaj zmoremo več. Lepi kraji prite
gnejo tudi več ljudi. 

Alenka Oblak 

Prevzem novega vozila 
Prostovoljno gasilsko društvo Velika 

Nova Gora deluje že preko šestdeset let, 
njegovi člani pa so se pred kratkim po
novno zelo izkazali. Nista še minili dve 
leti, odkar so odprli prenovljen gasilski 
dom, ki krasi sredo vasi, ko so se gasi
lci iz cele občine ponovno zbrali na ve
liki slovesnosti. Povod za to je bil nov 
večnamenski gasilski avtomobil. 

Slovesnost, kije potekala 12. avgu
sta popoldne, se je začela s slavno
stnim mimohodom preko 120 gasilcev 
iz 12 gasilskih društev naše občine ob 
zvokih koračnice, ki so se nato razvr
stili pred slavnostno tribuno. Sledila je 
slovenska himna, ki jo je zapel moški 
pevski zbor Samorastnik iz Žalne, in 
pozdrav moderatorja. 

V dobri urici programa so se zvrstili 
številni govorci (predstavniki Gasilske 
zveze Slovenije, Gasilske zveze Grosu
plje, Krajevne skupnosti Velika Ilova 
Gora in Policijske postaje Grosuplje). 
Rdeča nit njihovih nagovorov sta bila 
namen in pomen delovanja gasilcev -
v požarih in drugih nesrečah nesebič
no pomagati drugim ter širiti zavest o 
solidarnosti in medsebojnem sodelo
vanju med ljudmi. Beseda je tekla tudi 
o težavah, ki so jih imeli ilovski gasilci 
pri nabavi avtomobila. 

Takšna slovesnost ni popolna, če na 

Jo ne poznate dovolj, se zanimate za 
zgodovino, se bojite povedati resni
co, ne znate povedati svoje zgodbe; 
očetje, matere, sinovi, hčere, sestre, 
bratje, mrtvi ne govorijo. Spomnite se 
nanje.- 0 njih govori knjiga: 

Slovenija 1941-1948-1952 
Tudi mi smo umrli za domovino 
Zamolčani grobovi in njihove žrtve 

Da se resnica prav spozna je treba 
čutiti oba zvona (Slovenski pregovor). 
Kupite knjigo zase, za otroke, prija
telje, znance, jo preberite in lažje bo
ste živeli in delali v tej domovini. 
To je knjiga za današnji čas in za
namce. Knjigo lahko kupite v prodajal
nah MK In v škofijskih knjigarnah. 

Društvo za ureditev zamolčanih grobov 

njej ni slovenske pesmi. Zanjo je po
skrbel moški pevski zbor Samorastnik 
iz Žalne, ki je postal stalen in zaželen 
gost na takšnih in podobnih prireditvah. 
Sledil je slavnostni prevzem vozila 
(predstavnik gasilske zveze Grosuplje 
je ključe slovesno predal šoferju, za
dolženemu za avtomobil) in slovesen 
blagoslov avtomobila, ki ga je opravil 
kopanjski župnik g. Jože Glas, ki je tudi 
sam gasilec. 

Kdor je ali pa je kdaj bil gasilec, ve, 
da pomeni biti odgovoren gasilec prev
zem številnih obveznosti in veliko ne
plačanega truda, zato so se ilovski 
gasilci zahvalili nekaterim svojim pri
zadevnim članom za njihovo dolgolet
no požrtvovalno delo s priznanji. Tako 
so bila podeljena odlikovanja Gasilske 
zveze Slovenije, priznanja Gasilske zve
ze Grosuplje in priznanja za dolgoletno 
delo v društvu. 

Ob koncu prireditve so se ilovski 
gasilci zahvalili vsem slavnostnim go
stom, vsem navzočim in vsem spon
zorjem, nato pa je sledila gasilska ve
selica, ki je trajala (dobesedno) do 
zgodnjih jutranjih ur. Celotna prireditev 
je pokazala, da so gasilci pomemben 
del življenja celotne vasi in da danes 
Velika Ilova Gora diha z gasilci! 

Andrej Štrus 

NAGROBNI NAPIS 
0 da bi slabim tudi na koncu šlo slabo 
kakor v pravljicah 
in bi se dobri končno odločili za boj 
kakor v pravljicah! 
Da bi bila pravica. 
Da bi bila svoboda. 
Da bi bila poštenost. 
Da bi bilo dostojanstvo. 
Da bi že enkrat spoznali ljudje, 
da se iz sanj porodi svet 
in bi ne mislili nasprotno. 
Kajti tej deželi manjka dokaza, 
da končno zmaga resnica 
kakor v pravljicah. 

Branko Rebozov 

Ime Koščakov hrib je za Grosupeljčane že kar simbolnega pomena. Za bližnje 
prebivalce je to lahko prvi stik z naravo, za druge pa bi lahko bil niz rekreativnih 
in sprostitvenih dejavnosti. Na žalost pa je precej zapuščen in poln raznih nepo
trebnih odpadkov. Tudi v Odmevih so bili različni članki o tem, vendar se na tem 
področju nič ne premakne. 

Pred leti je bila tu lepo urejena trim steza. Kasneje pa sojo razni vandali in pa 
zob časa popolnoma uničili. Za obnovo verjetno ni bilo pravega zanimanja pri
sotna pa je bila tudi bojazen pred ponovno rušitvijo obnovljenih objektov. Meni
mo, daje škoda, da ta teren ni saniran in urejen tako, kot so nakazovali dolgo
ročni in srednjeročni plani občine Grosuplje (1986-2000) v Odloku o spremem
bah in dopolnitvah prostorskih sestavin le-tega, ki je bi sprejet v decembru 
1996. Omenjeni odlok je namreč predvideval nekaj ureditvenih posegov: uredi
tev poti s poudarkom na boljši povezanosti z naseljem, parkovne ureditve, trim 
steza, ureditev opuščenega kamnoloma za prireditve na prostem. 

Menim, da sprejemanje dolgoročnih planov razvoja našega kraja ni le kozme
tično oblikovanje, ampak zavezujoče dejanje. Upam, da pri pripravi plana občine 
za leto 2001 ne bo v celoti izpadlo urejanje te krajine, kakor se je to zgodilo v 
preteklih letih. 

Ob vstopu v "naravni park" Koščakov hrib nas pozdravijo razbitine starih avtomobi
lov, ki jih je zabeležil moj fotoaparat. Gibanje po uhojenih stezah je ponekod omejeno, 
ker ležijo preko njih podrta stara drevesa. Sprehajalci pa si utirajo nove poti. 

Nekje sem slišal, da se pripravlja ureditev pristopa na Koščakov hrib pri Zdrav
stvenem domu, kjer naj bi bil letno-zimski rekreacijski center za šolsko mladino. 
Upam, da ne bo to samo pristop na smetišče. Uroš Perme 

Na Koščakovem hribu "parkirana katrca" - foto: Uroš Perme 

"22. september -Evropski dan 
brez avtomobila" 

Ministrstvo za okolje in prostor organizira v projektu "ekološko čista Slove
nija" akcijo: DAN BREZ AVTOMOBILA, ki bo v petek 22. septembra 2000. 
Občina Grosuplje podpira to akcijo, zato apelira na vse občanke in občane, 
da na ta dan vsaj malo pozabijo na svoje "jeklene konjičke". 
S tem bomo tudi mi dali svoj prispevek k čistemu in zdravemu okolju, v 
katerem nenazadnje tudi soustvarjamo - bivamo. 

Marko Podvršnik - v.d. direktor občinske uprave 

Gasilci spet tekmovali za pokal 'Tabor" 

i 

Zmagovalna ekipa PGD Gatina 

Ponova vas, Št.Jurij -15 .08 .2000 
Prostovoljno gasilsko društvo Pono

va vas je letos drugič organiziralo gasi
lsko tekmovanje za pokal "Tabor" (Ce-
rovo) na večnamenskem prostoru v 
Št.Juriju. Ker je bilo na dan razpisa tek
movanja izredno slabo vreme, so ga 
prestavili na sam praznik - veliki šma
ren. 

Tekmovalna vaja je bila sestavljena 
iz vožnje z gasilskim vozilom iz start
ne črte do označenega črpališča ob 
šentjurskem potoku, postavitvijo vse
ga potrebnega gasilskega orodja z 
motorno brizgalno z vajo "trodelnega 
napada" in ciljanja z dvema curkoma 
na tarči "petelina". Za rezultat so 
šteli le čas, ki so ga porabile posa
mezne ekipe. 

Rezultati: 
1. Gatina 71,12 
2. Ponikve (Dobrep.) 75,26 
3. Št.Jurij 82,11 
4. Radohova vas (Iv.G.) 84,14 
5. Polica 110,56 
6. Zagradec pri Gros. 112,75 
7. Hudo (Iv. G.) 114,76 
8. Sp. Slivnica 122,59 
9. Ponova vas 236,00 

Ob podelitvi priznanj in pokalov je 
predsednik ponovskih gasilcev Jože 
Mehle dejal, da bodo prihodnje leto spet 
priredili tekmovanje, ker si želijo, da bi 
postalo tradicionalno, saj tudi takšna 
tekmovanja pomagajo k dobri operativ
ni pripravljenosti za posredovanje pri 
gašenju požarov in drugih nesrečah. 

Jože Miklič 

Grosupeljski 
gasilci -
odlično! 

Osmega avgusta ob 13.04 so grosu
peljski gasilci od Centra za obveščanje v 
Ljubljani (tel. 112) dobili poziv, da na 
avtocestnem izvozu pri Perovem gori v 
osebnem avtomobilu BMW. Od svojih 
domov do Gasilskega centra, kjer so in
terventni vozili, do 1,5 km oddaljenega 
kraja požara so prostovoljni gasilci: 

Jože Kadunc, Božo Knez in Marjan 
Urbančič potrebovali 300 sekund: ob 
13.09 je bil požar tudi že pogašen. 

Letos je GD Grosuplje imelo 25 inter
vencij, od katerih navajamo zadnje tri: 
18. julija ponoči ob 1.32 je na Tržnici 
gorel osebni avtomobil, 5. avgusta ob 
7.53 je pri Motelu gorel tovornjak, 18. 
avgusta ob 1.30 pa je gorel kiosk ob 
Kolodvorski ulici na Grosupljem. 

GD Grosuplje, katerega predsednik je 
Zdravko Perme, ima 35 aktivnih gasil
cev, od katerih jih je 25 opremljenih z 
osebnimi pozivniki, 9 od njih pa ima tudi 
izpit za vožnjo interventnega vozila. V 
dveh interventnih vozilih imajo po 4000 
oz. 5000 litrov vode, 400 litrov penila in 
50 kg prahu za gašenje. 

J. Mu. 

Veterani 
PGD Grosuplje 
se ne dajo! 
(padla je tudi 
zadnja trdnjava) 

Vsaka tekma je vedno usmerjena v 
zmago. Po osvojeni zlati tekmovalni 
znački na državnem gasilskem prvenstvu 
v Mariboru (v občini smo to dosegli samo 
veterani GD Grosuplje) so naši cilji nara
sli in smo šli v boj za nove zmage. Lep 
uspeh je dosegla tudi ženska ekipa GD 
Polica inje za 12. mesto dobila srebrno 
značko. Tudi ekipe iz GD Račna, Šmarja 
in Ponove vasi niso ostale praznih rok. 
Veterani GD Grosuplje pa so šli dalje: 
zmaga na občinskem prvenstvu, drugi v 
domačem pokalu, zmaga v Šentlamber-
tu, tretji v Mojstrani in štirikrat četrti. 
Vedno pa med prvih deset. Na zadnji 
tekmi 27.8. 2000 pa smo končno tudi 
zmagali na imenitni tekmi v Svetem Lo
vrencu na Dravskem polju, prav pod 
Ptujsko goro, ko smo premagali tudi več
ne zmagovalce in državne prvake vete
rane GD Sinkov turn iz Vodic nad Ljublja
no in s tem je padla tudi zadnja neo
svojena trdnjava. 

Premaganci niso skrivali razočaranja. 
Prisrčno so nam čestitali in se usedli med 
nas, da smo skupaj slavili. Slavje pa smo 
nato nadaljevali na Ptujski gori v cerkvi 
ptjuske Matere božje. Letos je to tudi 
svetoletna cerkev, kjer je mogoče dobiti 
tudi svetoletni odpustek. 

V zahvalo za zmago smo pred Marijo 
skupaj s tamkajšnjim patrom zmolili 
molitve za svetoletni odpustek. Kot pra
vi gasilci smo se nato še ovekovečili z 
gasilsko sliko v cerkvi pred Marijino po
dobo. Samemu patru se je zdelo nekaj 
nenavadnega, da je toliko moških prišlo 
k Marji in iz samega veselja in prese
nečenja je nas še sam počastil s ko
zarčkom rujnega haložana. 

Doba telekomunikacij je nam omo
gočila hitro seznanitev o našem uspehu 
tudi v domačem kraju. Doma so v ožjem 
krogu organizirali sprejem, gasilski dom 
je bil razsvetljen, garaža na široko od
prta in močno je dišalo po prijetnih do
brotah. Kljub pozni uri smo še dolgo sla
vili, vsakdo pa je popil malo šampanjca 
iz pokala in se ovekovečil s sliko. Vete
rani pa nadaljujemo z vajami po progra
mu v želji za novimi zmagami. Seveda 
pa vse skupaj zato, da bomo v danem 
trenutku na volji vsem, ki nas bodo po
trebovali. 

Z gasilskim pozdravom "Na pomoč"! 
Marjan Šircelj st. 
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Praznovanje na Magdalenski gori N e k a i šmarskih žuljev se že celi 
Magdalenska gora, 15. avgusta - Prizadevni organizatorji so s prireditvijo na arheološko bogati Magdalenski gori obeležili 
9. obletnico posvetitve slovenskega naroda Božji Materi Mariji. 

Magdalenska gora Marko Janežič pa je 
spregovoril o načrtih novoustanovljene
ga društva. Člani društva bodo ohranja
li ljudske običaje, pripravljali zdaj že tra
dicionalna srečanja na Magdalenski 
gori, skrbeli za načrtno urejanje kultur
ne in naravne dediščine na svojem ob
močju ter s promocijo arheoloških naj
dišč na Magdalenski gori spodbujali 
turistični razvoj bližnjih krajev. 

Obiskovalcem Magdalenske gore sta 
tudi v kulturnem programu spregovorila 
šmarski župnik Jože Mrvar in dr. Tone 
Jamnik. Župnik Mrvar je opozoril pred
vsem na dolžnost kristjanov, da ljubijo 
in spoštujejo svojo domovino - ze
meljsko in nebeško ter nadaljeval: "Kri
stjani bi se morali še posebej zavedati 
svoje osnovne naloge - odgovornosti za 
prihodnost. Prihodnost nam ne bo pad
la z neba. Lepo in prijetno prihodnost si 
moramo zgraditi sami". Dr. Jamnik pa 
je spregovoril o letošnjem jubilejnem 
letu - letu miru in sprave. 

Ob koncu kulturnega programa je 
zaigral še ansambel Grm. Sledilo je dru
žabno srečanje. Organizatorji so poskr
beli tudi za hrano in hladno pijačo. Bilo 
je, kot da bi bilo "na gori žegnanje". Pa 
ni bilo. Glavni oltar v cerkvi na Magda
lenski gori namreč ni posvečen Mariji 
ampak sv. Magdaleni, ki goduje 22. ju
lija. Takrat imajo žegnanje vasi Hrastje, 
Paradišče, Podgorica in Zg. Slivnica. Na 
Magdalenski gori pa bo še slovesno; 
mogoče že ob blagoslovitvi novega kipa 
sv. Magdalene, ob novem letu, za 
žegnanje, zagotovo pa ob. letu osorej. 

Janez Pintar 

Tudi letos je bilo veliko obiskovalcev na Magdalenski gori. 

Na cerkveni in državni praznik Mariji
nega vnebovzetja (veliki šmaren) so 
krajevna skupnost Šmarje-Sap, župnija 
Šmarje-Sap in novoustanovljeno Turistič
no društvo Magdalenska gora pripravili 
bogat verski, kulturni in družabni pro
gram. Kljub hudi vročini se je na Mag
dalenski gori, tokrat že šestič zapored, 
zbralo veliko ljubiteljev Magdalenske 
gore z njenega vznožja ter iz bližnje in 
daljne okolice. Prišle so družine z otro
ki, mladi in nekoliko manj mladi. Vsi pa 
so imeli kaj videti, slišati in doživeti. 

Svojevrsten je bil že začetek priredi
tve. Do cerkve so v svojih ličnih opra
vah prijahali člani Valvasorjeve konjeni
ce. Obiskovalci Magdalenske gore so 
od napovedovalke izvedeli, da je bila 
Valvasorjeva konjenica ustanovljena 
leta 1993 z namenom, da s svojim 
zgodovinskim petdnevnim popoto
vanjem z Bogenšperka, preko Rašice 
v Cerknico in skozi Ljubljano nazaj na 
Bogenšperk spodobno počasti 300-let-
nico smrti slavnega polihistorja baro
na Janeza Vajkarda Valvasorja. Po tem 
popotovanju je Valvasorjeva konjenica 
ostala in se celo nenehno širi. 

Konjenici so sledili člani Konjeniš
kega kluba Sostro. Ti so na okrašenih 
kočijah pripeljali goste. Šmarskega 
župnika Jožeta Mrvarja in pridigarja dr. 
Toneta Jamnika je na kočiji spremljal 
harmonikaš, kije veselo raztegoval svoj 
meh. Pri maši za domovino je soma-
ševalo kar sedem duhovnikov; poleg 
župnika Mrvarja in dr. Jamnika še pet 
iz okoliških župnij. Župnik Jože Mrvar 
je ob koncu maše spomnil, da so vlo
milci v začetku letošnjega leta iz cer

kve na Magdalenski gori odnesli kipe 
Janeza Nepomuka, sv. Apolonije, sv. 
Štefana, sv. Magdalene in papeža Ur
bana ter poškodovali sliko sv. Magda
lene. Vidno ganjen pa seje vaščanom 
Hrastja zahvalil za dar, namenjen ob
novi slike sv. Magdalene. 

Po maši je v bogatem kulturnem pro
gramu več domoljubnih pesmi zapel 
MPZ Samorastnik iz Žalne, velik aplavz 
sta požela citrar Dušan Mazaj in pevka 
Beti Sivec, Kovačevi dekleti sta ob 
spremljavi harmonike korajžno peli o 
žegnanju na gori, France Bradač in 
njegov sin Primož pa sta na oder pri
gnala kozo in zaigrala Krjavljevo pripo
ved o njegovi poroki. Zbrane je pozdra
vil predsednik KS Šmarje-Sap Anton 
Rigler, predsednik Turističnega društva 

VRTNARSTVO 

M a l i v r h 1 9 , 1 2 9 3 Š M A R J E - S A P 
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Tudi jesen je čas sajenja, 
ki nam prinaša prijetne trenutke. 

Zato smo Vam v Vrtnarstvu pripravili veliko izbiro: 
mačeh 
trajnic 
jesenske lepotice 
rese 
lončnih krizantem 
okrasnega grmičevja 
ciklam 

Urejamo vrtove, po želji nasadimo tudi vaše posode in korita. 
Lahko pa izbirate med že pripravljenimi nasadi. 

V septembru in oktobru odprto vsak dan, razen nedelje, 
od 7. ure zjutraj do večera. 

Prireditev je obiskal tudi Krjavelj in za seboj pustil obilo smeha. 

Izpiti za 
radioamaterje -
operaterje 3. 

razreda 
Radioklub "Franc Rode" Grosuplje or
ganizira začetni tečaj za radioamaterje 
- operaterje 3.razreda. 
Tečaj se začne v mesecu oktobru in 
bo potekal v prostorih Radiokluba na 
Adamičevi 10 (nad menjalnico). 
Na tečaju te bomo seznanili: 

z zgodovino radioamaterstva 
z osnovnimi pojmi radijskih teleko
munikacij 
z osnovami elektrotehnike 
z etiko na radijskih frekvencah 
in drugimi potrebnimi informacijami 

Po opravljenem izpitu boš dobil med
narodno dovoljenje CEPT, s katerim boš 
lahko vzpostavljal zveze iz katerega koli 
konca sveta. 
Če bi rad spoznal nov hobi in si se pri
pravljen nekaj novega naučiti, potem 

prostorih vsak torek med 19 in 20 uro 
ali pa nam pošlješ e-mail na naslov: 
S59DRG@UNISTAR.SL 
Lahko pa nam pišeš tudi na naslov: 
Radioklub Grosuplje 
P.P.23 
1290 Grosuplje 
Vabljeni vsi, spol in starost nista 
pomembna!!! 

Stanovalci nekaterih cest v Šmarju-
Sap so čez poletje samoiniciativno 
odpravili nekaj problemov, ki so jih izpo
stavili na nedavnem zboru krajanov. 

Kako se v kratkem času s soude
ležbo pri financiranju in izvajanju del 
ter dogovarjanjem da marsikaj postori
t i , dokazujejo na novo asfaltirani 
Pokopališka cesta, del Jakhlove ceste, 
parkirni prostor pred samopostrežno 
trgovino ter dovoz do starega poko
pališča. Na žalost KS Šmarje-Sap nima 
niti toliko občinskih dotacij, da bi finan
cirala 10 % zemeljskih del, kot je bila 
navada do sedaj. Asfaltno prevleko je 
financirala občina. 

JKP je že začelo z gradnjo kanaliza
cije od Tlak po Rimski cesti do Razdr

tega. Izvajalec bo istočasno uredil jav
no razsvetljavo, na koncu pa bo prišla 
na vrsto tudi asfaltna prevleka. Za ce
lotni projekt naj bi občina namenila 
okrog 28 milijonov tolarjev. 

Dejavni so bili tudi šmarski gasilci. 
Ob gasilskem domu so postavili pet luči 
javne razsvetljave. Upajo, da bodo tako 
lahko trenirali tudi jeseni, koje krajši 
dan. Tudi gasilci pričakujejo kakšen 
tolar od KS. Prepričani so, da sredstva, 
ki jih dobijo, racionalno porabijo. 

Na koncu naj omenim še to, da imajo 
tudi šmarski malčki novo pridobitev. V 
vrtcu sta bili nad peskovnika name
ščeni strehi. Malčkom bosta delali sen
co in jih varovali pred dežjem. 

Janez Pintar 

Regijske in državne kmečke igre 
društev podeželske mladine 

"Kalčki" iz ljubljanske regije smo se 
udeležili regijskih kmečkih iger, kate
rih gostitelji so bili mladi iz Blagovice 
pri Trojanah. 

Bilo nas je 9 ekip, borili pa smo se 
za uvrstitev na državne kmečke igre. 
Ker smo vedeli, da gresta naprej le prvi 
dve ekipi, smo se že na začetku potru
dili in že v prvi igri pokazali zobe. Prav
zaprav je to storil naš "Kalček" Franc 
Kavšek, ki je v košnji zmagal z veliko 
prednostjo. Ni le hitro pokosil, tudi za 
čisto red je dobil vse točke. Tako smo 
bili že v prvi igri v krepkem vodstvu. V 
drugi igri je spet zmagala naša tekmo

valka, Nada Lampret, ki je seveda 
morala pograbiti vse, kar je Franci po
kosil. Pomerili pa smo se še v pajsanju 
hloda, hoji po čokih, hoji z desko, 
žaganju hloda. 

Ko so organizatorji in sodniki sešteli 
vse točke, so na naše veselje razglasi
li rezultat: "Zmagovalna ekipa je ekipa 
KALČEK." 

S tem pa smo se uvrstili na držav
ne kmečke igre, ki so bile 1 .7.2000 
v Bodoncih, na katerih smo zasedli 
sedmo mesto od petnajstih ude
leženih. 

Anica Omahen 

"Dugi otok 2000" 
V začetku avgusta smo se GROS-evci 

podali novim avanturam naproti. Za cilj smo 
izbrali Dugi otok ali točneje njegov južni 
konec z mestecem Sali. Mestece izven 
turistične sezone šteje 800 nadvse prijaz
nih ljudi, poleg turizma pa je njegov glav
ni vir dohodka tovarna ribjih konzerv. 

Organizator našega pohajkovanja je 
bil Jože Šircelj, ki je bil po besedah 
domaćina Nikole " samo 50 posto na 
odmoru" (50 odstotkov na dopustu), 
saj je moral skrbeti za 25 udeležencev 
iz Grosuplja in okolice, ki smo za štiri
najst dni odšli na počitnice. 

Kljub temu da je Sali izven sezone 
skoraj brez življenja, saj je 80 odstotkov 
prebivalcev starejših od 55 let, pa v 
poletju oživi. V mestece pridejo hrvaški 
in slovenski, italijanski ter nemški turi
sti, ki so priča največji prireditvi v me
stecu - "Salskim užancom". To je vsako
letno, folklorno obarvano tridnevno praz 
novanje mesteca, ki se zaključi s tradi
cionalnimi in zelo zanimivimi oslovski
mi dirkami. Doslej so bile te dirke izključ
no v domeni moškega spola, letos pa 
je na dirki nastopila prva ženska - naša 
članica Damjana Kastelic, ki se je po
merila z letos še posebej zagrizenimi 
moškimi sotekmovalci in zasedla četr
to mesto, ki ji je prineslo častno diplo
mo in "damjana" belega vina. Zasluge 
za dobro uvrstitev pa gredo tudi vsem 
pomagačem, porivačem, tepežkarjem in 
ostalim članom kluba, ki so spodbujali 

osla, daje prišel čez ciljno črto. Po dir
ki, ki jo je spremljala velika množica 
radovednih domačinov in turistov, pa je 
sledilo praznovanje, ki je z veselim 
rajanjem trajalo pozno v noč. 

Jadransko morje nudi posebne 
užitke tudi vsem ribičem. Tako se je 
naš član Janez Adamič posvečal pre
dvsem ribolovu in se igral kapitana ter 
"morskega vuka" na najetem čolničku 
"Žeta". Njegov ulov je bil zelo dober, 
saj so ga domačini že kmalu poznali 
kot "ribolovca" oziroma "panulaša". 
Toda Janez ni bil samo dober ribič, izka
zal seje tudi kot odličen ribiški vodič, 
saj se nam je samo enkrat v štirinaj
stih dneh pripetilo, da smo se z ribolo
va vrnili praznih rok. Ribolovsko spret
nost smo pokazali tudi ostali člani klu
ba, saj smo po besedah domačinov 
ujeli letos največjo hobotnico (2 kg). 

Dogodivščin na našem pohajkovanju 
je bilo še mnogo in vsi udeleženci se 
strinjamo, da nam ni žal dolge in na
porne poti, ki je vodila na Sali. Teh 
počitnic se bomo spomnili tudi s pe
smimi, ki smo jih zložili na Saliju in ki 
dosti povedo o vzdušju na počitnicah. 
Naj naštejem le nekatere: "Bako, ne 
daš mi da spavam...", "Idi polako!" in 
tako naprej. 

Skratka, za nami so počitnice kot že 
dolgo ne. Pred nami pa je novo študijsko 
leto, ki nam prinaša mnogo izzivov. 

UO - Študentski klub GROŠ 

"Osel, kdo te jaha?" 
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Mag. Peter Verlič, državni sekretar na Ministrstvu za promet in zveze 
Mag. Peter Verlič, občinski svetnik 

Občine Grosuplje ter vodja kluba svet
nikov občinskega odbora Socialdemo
kratske stranke Slovenije, doma iz 
Tlak, je bil junija letos v novi vladi pre
miera dr. Andreja Bajuka imenovan za 
državnega sekretarja na Ministrstvu za 
promet in zveze. Mag. Verlič je bil de
set let zaposlen na Prometnem insti
tutu pri Slovenskih železnicah kot asi
stent raziskovalec, v letih 1993 do 
1998 je zasedal tudi vodilno mesto 
direktorja Prometnega instituta. Pred 
imenovanjem na mesto državnega 
sekretarja je bil zaposlen na Sloven
skih železnicah v Službi za strategijo 
in razvoj kot vodja projekta. Angažiran 
je tudi na Univerzi v Ljubljani na Fakul
teti za gradbeništvo in Fakulteti za po
morstvo in promet v Portorožu, kjer kot 
asistent za področje železniške infra
strukture in tehnologije prometa pre
dava študentom drugega in četrtega 
letnika obeh fakultet. Že drugi mandat 
je član tehničnega komiteja za tran
sport iz Slovenije za področje raziskav 
v transportu, ki poteka v okviru progra
ma COST Evropske unije. Z mag. Pe
trom Verličem je tekla beseda o njego
vem delu na novi funkciji ter o sloven
skem prometnem sistemu in prometni 
politiki, dotaknila pa smo se tudi pro
blematike, s katerimi se srečuje na tem 
področju Občina Grosuplje. 

Katero področje na Ministrstvu za 
promet in zveze ste prevzeli? 

Naj na začetku povem, da je Mini
strstvo za promet in zveze edino mini
strstvo, ki ima kar šest državnih sekre
tarjev, ki pokrivajo resorje cest, želez
nic, pomorstva, letalstva, pošte in te
lekomunikacij ter prometne politike in 
mednarodnih odnosov. Sam sem pre
vzel vodenje slednjega, to je Urada za 
prometno politiko in mednarodne od
nose, ki je tudi kadrovsko najšte
vilčnejši, saj je znotraj Urada zaposle
nih kar 21 ljudi. Urad se deli na sektor 
za prometno politiko in mednarodne 
odnose, sektor za evropske zadeve ter 
sektor za cestni promet. Sektor pro
metne politike je skrbnik strokovno 
razvojnih nalog s področja prometne 
politike ter pripravljalec zakonskih in 
podzakonskih dokumentov s tega po
dročja. Na sektorju za evropske zade
ve smo v tem trenutku zaposleni s 
harmonizacijo evropske zakonodaje s 
področja transporta, saj sem kot 
državni sekretar prevzel tudi vodenje 
t.i. 9. pogajalske skupine za transport, 
hkrati pa je sektor tudi glavni koordi

nator in skrbnik za mednarodne projek
te s področja prometne infrastrukture, 
ki se financirajo s strani skladov ISPA 
in PHARE s strani Evropske Unije. Sek
tor za mednarodne odnose skrbi za 
vsebinsko pripravo vseh bilateralnih in 
multiratelarnih aktivnosti Ministrstva za 
promet in zveze. Trenutno najbolj na 
udaru pa je sektor za cestni promet, 
znotraj katerega sodijo med drugim tudi 
vsakoletna pogajanja z državami o šte
vilu dovolilnic, ki jih naši avtoprevoz-
niki potrebujejo za prevoze v tujini. S 
tem v zvezi moram omeniti tudi novi 
Zakon o prevozih v cestnem prometu, 
ki je v zaključni fazi priprave in s kate
rim bomo dobili z evropsko zakonodajo 
usklajen zakon. 

Državni zbor še ni sprejel resolucije 
o prometni politiki. Kako bi ocenili 
izvajanje prometne politike v Republiki 
Sloveniji in kdaj lahko po vašem 
mnenju pričakujemo sprejetje tega 
dokumenta? 

Promet je gospodarska panoga, kjer 
dosedaj ni bil dovolj izražen finančni 
in gospodarski učinek narodnega in 
državnega gospodarstva. Prometni si
stem je bistveni temelj narodnega go
spodarstva in pomemben sklop, ki 
zahteva preudarno in s temeljnimi na-
rodotvornimi in državotvornimi cilji 
vsklajeno gospodarjenje. Dokumenti 
prometnih politik, ki so bili pripravljeni 
v preteklosti niso nikoli zajeli celotne 
problematike v Sloveniji. Obstaja zgolj 
resolucija o prometni politiki, ki pa je 
Državni zbor vse do danes še ni obra
vnaval. Predlagani cilji in ukrepi reso
lucije so preveč načelni in ne odražajo 
celotnega, sistemskega pogleda na 
prometno dejavnost. Premalo je pou

darjen koncept trajnega in uravno
teženega razvoja, na podlagi katere
ga bi za področje potniškega in tovor
nega prometa lahko dosegli ravnove
sje med zahtevo, da promet omogoči 
prost pretok ljudi in blaga in zahtevo 
po varovanju okolja, zagotavljanju 
kakovosti bivanja in prometni varno
sti. V vsem sedanjem času zato Slo
venija prave prometne politike nima. 
Od projektov se v celoti na podlagi na
cionalnega programa izvaja samo iz
gradnja avtocest, kot največji infra
strukturni projekt. Razvoj in moderni
zacija železnic pa kljub sprejetemu pro
gramu nazaduje. V tovornem prometu 
je še vedno v prednosti cestni pred 
železniškim, v potniškem pa javni pro
met na račun osebnega stalno upa
da. Prometna politika je povsem 
zaobšla večja urbana središča in in
frastrukturno slabo povezana ob
močja. Razreševanje te problematike 
je prepuščeno lokalnim nivojem. Slo
venija še vedno ne razpolaga z ustrez
nim statističnim informacijskim siste
mom za spremljanje prometnih tokov 
kot osnovi za kvantificirano sprem
ljanje prometnih ukrepov prometne 
politike. Menim, da bi namesto re-
sloucije Slovenija potrebovala strate
gijo prometne politike z akcijskim pro
gramom za uresničevanje ciljev pro
metne politike, nenazadnje pa mi je 
takšen pristop svetoval tudi g. Jack 
Short, namestnik generalnega sekre
tarja CEMT (Zveze evropskih mini
strov za transport), zadolžen za 
vprašanja evropske prometne politike, 
ki se je nedavno tega mudil v Slove
niji. 

Najpomebnejši cilj Slovenije je 
vključitev Slovenije v polnopravno član
stvo v Evropsko unijo. Kako se naša 
država pripravlja na vstop v Evropsko 
unijo na področju prometa? 

V pogajalskih izhodiščih za področje 
transporta Slovenija ne zahteva preho
dnih obdobij, za uskladitev s pravnim 
redom EU pa bo morala na področjih 
cestnega, železniškega, pomorskega, 
zračnega in kombiniranega prometa še 
sprejeti in uveljaviti ustrezne zakonske 
in podzakonske akte. Pri tem nastaja 
velik zaostanek pri harmonizaciji teh
ničnih predpisov in uveljavljanja evrop
skih standardov. V tej smeri bi bilo zato 
potrebno občutno okrepiti aktivnosti na 
področju harmonizacije tehničnih pred
pisov in uveljavljanja evropskih stan
dardov. V preteklosti so bile izdelane 
nekatere študije, ki so analizirale pra

vne, finančne, komercialne in operati
vne ovire pri vključevanju slovenskega 
prometnega sistema v prometni sistem 
Evropske unije. Menim pa, da bo po
trebno čimprej na novo izdelati celovi
to analizo vseh učinkov, da bomo lahko 
bolje izkoristili priložnosti in prednosti 
slovenskega prometnega sistema. 

Ena od prednosti je prav gotovo pro
metna lega Slovenije. 

Brez dvoma lahko rečemo, da Slo
venija leži na sečišču prometnih poti. 
To dokazuje tudi umeščenost Slove
nije v različna mednarodna prometna 
omrežja. Najbolj znani so danes t.i. 
Pan evropski prometni koridorji, ki so 
bili dogovorjeni leta 1997 v Helsinkih 
na konferenci evropskih ministrov za 
transport. Ti koridorji pomenijo pove
zavo EU z državami osrednje, vzhod
ne in jugovzhodne Evrope. Celotno 
omrežje zajema 20000 kilometrov 
železnic, 18000 km cest, 38 letališč, 
13 luk in 49 rečnih luk. Celoten si
stem naj bi bil moderniziran leta 2015. 
Skozi Slovenijo potekata dva izredno 
pomembna panevropska koridorja, V 
in X koridor. Del V. koridorja poteka iz 
Španije, Francije in Italije ter preko slo
venskega ozemlja preko Kopra, Lju
bljane, Maribora naprej proti Mad
žarski ter Ukrajini. Deseti koridor pa 
poteka iz Nemčije in Avstrije ter preko 
Slovenije mimo Jesenic in Ljubljane 
proti Hrvaški ter naprej preko Jugosla
vije proti Grčiji. Umeščenost Slovenije 
v ta dva koridorja je zelo pomembna 
saj to pomeni tudi dodatna sredstva 
EU za posodabljanje te infrastruktu
re. 

Slovenija pa mora za razvoj promet
nega omrežja zagotavljati stalna finanč
na sredstva. Kako poteka pri nas iz
gradnja cestne in železniške infrastruk
ture? 

Državni zbor je leta 1996 sprejel dva 
izredno pomembna dokumenta za Slo
venijo: nacionalni program izgradnje 
avtocest in nacionalni program razvoja 
železniške infrastrukture. Po prvotnem 
programu naj bi do konca leta 2004 
bile zgrajene vse avtoceste, vendar pa 
se zdi, daje program izgradnje mno
go preobširen in rokovno prezahteven, 
zato pa ekonomsko, finančno in naro
dnogospodarsko ni dovolj učinkovit. 
Realizacijo avtocestnega programa je 
zato potrebno prilagoditi finančnim in 
strokovnim možnostim, prioritete po
sameznih odsekov pa ekonomičnosti. 
Pri tem pa ne bi smeli pozabiti na osta
lo državno omrežje, za katerega bi bilo 

potrebno povečati finančna sredstva 
in jih nameniti v modernizacijo ter izde
lati strategijo razvoja državnih cest, ki 
je ob pospešeni gradnji avtocest in 
skromnimi sredstvi potisnjena v oza
dje. Povsem drugačna pa je slika pri 
izvajanju nacionalnega programa 
razvoja železniške infrastrukture, saj 
je bila njegova realizacija daleč pod 
načrtovano, predvsem zaradi nezado
stnih finančnih sredstev za posodobi
tve. Neposredna železniška povezava 
z Madžarsko bo predvidoma dokonča
na do konca letošnjega leta, vendar 
pa je nujno zagotoviti modernizacijo 
železniške proge na celotnem odseku 
od Pragerskega do madžarske meje. 
Prav tako mora biti prioritetna investi
cija drugi tir med Divačo in Koprom, 
ki je bistvenega pomena za razvoj 
našega edinega trgovskega prista
nišča v Kopru. Posodobitev železniške 
infrastrukture bo omogočila, da bodo 
blagovni tokovi potekali kar se da hi
tro in učinkovito. Vsekakor bo v bo
doče potrebno poiskati možnosti za 
financiranje infrastrukture s pomočjo 
domačega in tujega zasebnega in jav
nega kapitala. 

Kako pa z državne ravni vidite lokal
ne probleme, s katerimi ste kot občin
ski svetnik dobro seznanjeni? 

Vsekakor menim, da se za razreše
vanje lokalne problematike posveča 
premalo pozornosti in finančnih sred
stev. V tem trenutku so najbolj žgoči 
problemi s karterimi se srečujemo na 
lokalnih ravneh, gradnje obvoznic in pa 
modernizacije obstoječih regionalnih 
cest. Konkretno menim, da Grosuplje 
obvoznico potrebuje čimprej, če želimo 
speljati tovorni promet mimo središča 
mesta. Drug zelo pereč problem so 
nevarna križanja cest z železnico, kijih 
imamo v naši občini kar nekaj. Poleg 
tega poteka skozi našo občino tudi 
avtocesta. Krajani Šmarja Sap so me 
že opozorili na nevzdržne razmere gle 
de hrupa na tem območju, ki ga je po 
trebno ustrezno sanirati, za boljšo pa 
vezanost kraja pa bi morda kazalo pa 
novno proučiti smotrnost dodatnega 
priključka na avtocesto. Nenazadnje 
moram omeniti tudi projekt oživitve ja
vnega potniškega prometa, v katerega 
naj bi bolj vključili tudi železnico s po
stavitvijo dodatnih postajališč ter bolj 
usklajenim železniškim in avtobusnim 
voznim redom ter uvedbo enotnih vo
zovnic. 

Pogovarjal se je D.H. 

Prometna varnost 
naših šolarjev 

Ob začetku novega šolskega leta se po vsej državi ukvarjamo z varnostjo naših šolarjev ob vključevanju v 
prometni vrvež. Še posebno pozorni smo do prvošolčkov, ki se bodo morda prvič sami podali na pot. 

Tudi v naši občini se vodstva šol zelo trudijo, da v mesecu septembru skupaj z drugimi institucijami 
(policijo, gasilci) poskrbijo za varnost in postopno uvajanje otrok v promet. 

Gotovo je res, da so prvi dnevi pouka najbolj kritični za vključevanje otrok v promet. Toda po mesecu dni, 
ko se vrvež nekoliko umiri jih prepustimo lastni presoji, na naših cestah pa jih prepuščamo predvsem njihovi 
iznajdljivosti pri vključevanju v promet.Večina šol v naši občini, tako centralnih, kot podružničnih, stoji namreč 
ob najbolj prometnih cestah. Vodstva šol se tega problema zavedajo, zato že vrsto let prosijo za ureditev 
razmer. Pri nekaterih šolah so postavili "ležeče policaje", kar je nekoliko umirilo promet. Žal pa nekultura 
nekaterih voznikov ne pozna ovir in prometnih opozoril in si raje poiščejo nevarne bližnjice. Nihče pa ob tem 
ne pomisli na bližino otrok, na njihovo razigranost, nepremišljenost... Cestne ovire so se torej izkazale kot 
manj primerne, zato so jih pri OŠ Louis Adamič odstranili. 

Že več let pa ostajata pereč problem tudi šoli ob Adamičevi cesti v Grosuplju in Šmarju Sap, ki stojita ob 
državni cesti. Pogajanja z državo pa so običajno težka, zato v občini Grosuplje ni ne volje ne energije za 
pogajanja. 

Tudi novo šolo Brinje smo zgradili ob najbolj prometni cesti v občini in da bo smola še večja, je tudi ta cesta 
državna - pa ne od včeraj. To seje vedelo že takrat, ko so se zbirale ideje o možni lokaciji nove šole. Glede na 
trenutno situacijo, pa vendarle mislim, daje na potezi občina, ki je dolžna poskrbeti za varne šolske poti. Ker 
so se nekateri načini pokazali za manj uporabne, bo potrebno poiskati nove rešitve (semaforizirani prehodi), 
predvsem pa bodo potrebna bolj trda pogajanja z državo za rešitev prometne varnosti na državnih cestah. 

Zakon od občine zahteva tudi organiziran prevoz za otroke, ki so od šole oddaljeni nad 4km in organiziran 
prevoz na prometno nevarnih poteh.To pa je eden izmed problemov, ki ga v naši občini ne izvajamo dosled
no. Otroci, ki so od šole oddaljeni manj kot 4 km (Perovo, zaselki pri Ponovi vasi in še kje) so prepuščeni 
iznajdljivosti staršev, organizaciji lastnega prevoza, ali pa odločitvi, da otroke prepustijo cesti in ob tem 
upajo, da bodo varno prišli do šole, čeprav ni pločnikov, ne markiranih prehodov za pešce na najbolj nevarnih 
križiščih (Perovo) ali pa prepustijo otroke, da se sami podajo na pot, ki vodi skozi temačne gozdove. 

Prometna varnost naših šolarjev je torej še eden izmed problemov s katerimi se v naši občini srečujemo 
na področju šolstva in zahteva takojšen pristop k reševanju. Vera Šparovec 

Nasveti policije 
pred začetkom šole 

Mesec september je čas, ko se začne novo šolsko leto in s tem se poveča prisotnost otrok 
na cesti.V priprave so vključene šole, Sveti za preventivo in vzgojo v cestnem prometu in 
Policijske postaje. Otrokom in njihovi prometni varnosti moramo namenjati pozornost skozi 
celo leto tistim, ki prvič stopajo na poti, ki jih vodijo v šolo, pa zlasti v prvih dneh. Policisti to 
delajo s celo vrsto načrtovanih aktivnosti, med katere sodi tudi posredovanje nasvetov. 

1. NASVET 
Prvi nasvet se nanaša na hojo otrok po varnih poteh, ki so označene v načrtih šol in se z 

njimi seznanijo starši, ter s hojo po njih otrokom dajejo zgled. Starši naj otroke opozarjajo na 
varno prečkanje vozišča na prehodih za pešce in varno hojo ter skozi vse leto skrbijo za 
uporabo kresničke in rumene rutice za prvošolčke in predšolske otroke, ki obiskujejo malo 
šolo. Prav tako naj starši skrbijo, da bodo njihovi otroci oblečeni v svetla oblačila, saj le tako 
bodo ob zmanjšani vidljivosti in ponoči preje opazni. 

2. NASVET 
velja voznikom, naj vozijo z zmerno hitrostjo in pazijo na pešce, ki hodijo po vozišču ali 

po pločniku, posebej previdno pa se naj približujejo prehodom za pešce. Previdni naj bodo 
v okolici šol in mestih, kjer prometni znaki za nevarnost opozarjajo, da so otroci na cesti. 

3. NASVET 
pa velja prevozom otrok v cestnem prometu. Vozniki lahko v vozilih vozijo le toliko otrok, kot 

je navedeno v prometnem dovoljenju. Za manjše otroke je priporočljivo, da so v vozilih vgrajeni 
posebni sedeži in da so otroci privezani z varnostnimi pasovi. Otroci do 12. leta starosti so 
lahko potniki le na zadnjih sedežih. Na kolesu ali kolesu z motorjem se lahko vozi otroka do 
starosti sedmih let le, če je na vozilu vgrajen poseben sedež, otroka nad to starostjo pa na 
kolesu ni dovoljeno voziti. Vozila, s katerimi se prevažajo otroci morajo imeti na sprednji in zadnji 
strani predpisan znak za označevanje vozil, s katerimi se prevažajo otroci. Vozniki ne smejo 
prehitevati vozil, ki so označeni, da vozijo otroke, ko ti vstopajo ali izstopajo iz navedenih vozil. 

Starši! Vedno pospremite svoje otroke od vozila do varne poti oziroma šole. 
Policijska postaja Grosuplje 



So otroci na poti v šolo varni? Pogovor s Sta netom Inkretom, 
sekretarjem zveze ZŠAM Slovenije 

Šolska vrata so se po dvomesečnem 
predahu ponovno odprta in brezskrb
ne počitniške dni je zamenjala stroga 
disciplina. Za prenekatere starše pa je 
šele sedaj napočil čas skrbi, saj se je 
večina otrok primorana sama podati v 
prometni direndaj, ki jih spremlja na 
poti v hišo učenosti. Je njihov korak 
varen? 

Četrtega septembra je med drvečo 
pločevino prvič ali ponovno zakoraka
lo nekaj tisoč šoloobveznikov, ki jim 
bo cesta skozi vse leto predstavljala 
pretečo nevarnost. Konec brezbrižnih 
dopustn išk ih dni je med mnoge 
starše, katerih otroci bodo prepuščeni 
nevarnim slovenskim cestam, zopet 
vnesel nemir in odkrito bojazen. Ne
varni in nepregledni odseki, nedosle
dna signalizacija, nezaščitene povr
šine za pešce, pomanjkljiva javna raz
svetljava v zimskih mesecih in pred
vsem neodgovorno in brezvestno rav
nanje motoriziranih udeležencev ce
stnega prometa bodo zopet strah 
zbujajoči spremljevalci številnim mla
dim. Starši pri tem lahko le nemočni 
upajo, da jim cesta ne bo vzela njiho
vega malega zaklada. Prenatrpani 
delovni umik, vsakodnevna tekma s 
časom in družbeno pogojeni strah 
pred grozečo brezposelnostjo le re
dkim dovoljuje, da na poti v šolo in 
domov bdijo nad svojim otrokom. 
Njihovo premnogokrat izrečeno 
vprašanje - Ali bo mojemu otroku uspe
lo varno priti v šolo? - še vedno ostaja 
preslišana uganka. Zgane se nihče. 
Država vsako leto le analitično obde
la statistiko na srečo večkrat samo 
poškodovanih otrok, svojo učinkovi
tost pa izrablja za mnogo manj pereča 
vprašanja . Je za kompleksnejše 
rešitve - upajmo, da se nikdar ne do
godi! - potreben avtobus mrvih otrok?! 

NEVARNA CESTIŠČA IN 
NESTRPNOST VOZNIKOV 
VZROK MNOGIM NESREČAM 

Svet za preventivo in vzgojo v ce
stnem prometu republike Slovenije že 

preko dvajset let vodi in koordinira 
akcijo Varna pot v šolo, ki jo izvrstno 
izvaja slovenska policija v sodelovanju 
z občinskimi združenji šoferjev in avto-
mehanikov Slovenije. Med prvim in 
desetim septembrom se policistom 
širom po Sloveniji priključijo uniformi
rani člani šoferskih združenj, lani kar 
347, ki v preventivnih akcijah prosto
voljno sodelujejo pri zavarovanju kritič
nih prehodov preko cestišč in ne
varnejših mest na poti v šolo in domov. 
Sekretar zveze ZŠAM Slovenije, Stane 
Inkret, ugotavlja pozitiven doprinos 
omenjene akcije, saj v času njenega 
izvajanja ne beleži prometnih nesreč, 
v katerih bi bili udeleženi šoloobvezni 
otroci. "Zato je želja vseh nas, da te 
akcije ne bi bile namenjene le prvim 
dnem pouka, ampak moramo preven
tivne programe izvajati skozi celo šol
sko leto, da bomo zagotovili večjo var
nost naših otrok v cestnem prometu." 
Inkret dodaja, da so predvsem upo
kojeni člani šoferskih združenj tisti, na 
katerih sloni breme blizu 5000 delov
nih ur in preko 8500 prevoženih kilo
metrov, ki so jih v skrbi za slovenske 
šolarje nesebično opravili v preteklem 
letu. Ti volonterski vzgibi nikakor niso 
zanemarljivi, če samo pomislimo, da po 
številu umrlih v prometnih nesrečah na 
milijon prebivalcev Slovenci trdno ždimo 
na vrhu evropske lestvice. Kaj je vzrok 
vprašljivi prometni (ne)vzgojenosti, nič 
kaj vzornemu, strpnemu in kultivirane-
mu odzivanju na cesti, pa sekretar Sta
ne Inkret vzroke razkriva v splošni ne
gativni družbeni klimi, ki s psihološkega 
vidika vpliva na naše obnašanje za kr
milom avtomobila in drugod na ces
tišču. 

G. Inkret, ali menite, da je s prvim 
šolskim dnem zagotovljena varnost 
naših otrok in kakšen je pristop varo
vanja s strani vaše organizacije? 

"Menim, daje včasu izvajanja akcije 
Varna pot v šolo primemo poskrbljeno 
za varnost šoloobveznih otrok, in to ne 
samo s fizičnim varovanjem, temveč 
tudi republiški svet za preventivo in 
vzgojo v cestnem prometu skupaj s 

pokrovitelji poskrbi za pripomočke, kot 
so rumene rutice, kresničke in še kaj. 
Poudariti moram, da je nosilni steber 
akcije slovenska policija, ponekod se 
ji priključijo še gasilci in občani kot pro
stovoljci. Naši člani pa imajo nalogo, 
da otroke varno popeljejo čez prehode 
za pešce in poskrbijo za varno pot v 
šolo in domov na tistih delih cestišča, 
kjer ni posebnih pločnikov." 

Ali imajo vaši člani pooblastila, da v 
primeru kršitev voznikov primemo ukre
pajo ali prekršek javijo ustreznim orga
nom? 

"Naši člani nimajo nekih posebnih 
pooblastil, vendar v teh akcijah sode
lujejo skupaj s policisti, tako da so 
ustrezni ukrepi za morebitne kršitve 
možni takoj. Na mestih, kjer pa naši 
člani varujejo samostojno, pa razne 
konfliktne situacije takoj sporočijo po
liciji." 

OTROCI TRPIJO, DRŽAVA PA SPI. 
Akcija traja le prvih deset šolskih dni. 

V tako kratkem času pa se verjetno ne 
da preobraziti ne mentalitete voznika 
ne otroka. 

"Nemogoče. Z organizacijo teh akcij, 
ki so kratkoročne, lahko samo po
kažemo, kako seje v prometu primer
no obnašati. Za permanentno izvajanje 
teh akcij pa bi morala država sistemsko 
poskrbeti, da bi prostovoljno delo naših 
članov vsaj simbolno nagradila. Pou
dariti moram, da so naša združenja 
najbolj viden izvajalec te akcije, kar 
vedno izpostavljajo predstavniki tako 
republiškega sveta za preventivo in 
vzgojo v cestnem prometu kot sloven
ske policije, in da je delo članov stro
go volonterske" 

So torej med ostalim šolskim letom 
otroci prepuščeni samim sebi in tako 
izpostavljene tarče večkrat brezvestnih 
voznikov? 

"Ravno tu nastopi problem. Med 
letom je varna pot v šolo prepuščena 
vodstvom šol in seveda staršem, ki pa 
zaradi službenih obveznosti otrokom ne 
morejo biti ves čas na razpolago. Se
veda je naše sodelovanje zelo 

zaželeno, vendar pa se tu poraja 
vprašanje interesa države. Na žalost 
država samo prešteva posledice nelju
bih dogodkov na naših cestah. Do var
nosti v cestnem prometu se vsi državni 
organi, izvzemši policijo, odzivamo bolj 
ali manj imuno. Dogoditi se morajo 
težke nesreče s kar nekaj smrtnimi 
žrtvami, da varnost postane predmet 
obravnave v vladi ali državnem zboru; 
o tem pričajo primeri težkih nesreč v 
lanskem in predlanskem letu. Pouda
riti pa moram, da naša združenja tudi 
med letom prostovoljno sodelujejo pri 
številnih akcijah, kot so kolesarski izpi
ti, kolesarska tekmovanja učencev 
osnovnih in srednjih šol , pregledi 
opremljenosti koles, in tako vsaj delček 
svojega znanja in izkušenj v prometu 
posredujejo otrokom." 

Veliko staršev že nekaj dni pred 
začetkom pouka skupaj s svojimi 
malčki dodobra prečeše pot v šolo in 
domov. Je to primeren in zadosten 
način vcepljanja prvih korakov promet
ne vzgoje, ki bi moral postati rutina? 

"Pravilno in zaželeno je, da starši 
spremljajo svoje otroke, predvsem 
prvošolčke. Sam pozdravljam tovrstne 
odločitve. Vendar - kaj pri tem opa
žamo? Da starši otroke pripeljejo z 
avtomobilom. Jih odložijo pred preho
dom za pešce, otroci pa so nato sami 
primorani prečkati cestišče. Vtem pri
meru ima motorizacija ponovno nega
tiven prizvok." 

Kaj pa otroci, ki nimajo urejenega 
prevoza v šolo in se iz oddaljenih krajev 
vozijo s kolesi ali motorji. Prometni 
zakon se je sicer zaostril, tako da mo
toristi in kolesarji že posegajo po pri
merni varovalni opremi, na udaru pa 
so otroci na rolerjih in skirojih brez 
ustrezne zaščitel 

"Rolerji, skiroji - to je realnost mo
dernega časa, s katero se bomo mo
rali sprijazniti, hkrati pa tudi zakonsko 
urediti. Ne mislim na prepovedi, kajti 
najlažje je nekaj prepovedati, temveč 
bi to vprašanje morali dobro interdisci
plinarno preučiti s strani strokovnjakov 
s področja prometa, psihologije, peda

gogike, in sicer kje in kdaj in s kakšno 
opremo je dopustna uporaba teh pre
voznih sredstev." 

VARNOST CESTIŠČ 
V DOMAČEM KRAJU? 

V Grosupljem, ki po prometni zgo
ščenosti nikakor ne zaostaja za pre
stolnico, je za varnost v prvih šolskih 
dneh solidno poskrbljeno. O tem se 
lahko v prvih septembrskih dneh pre
pričamo prebivalci sami, saj ni oblju
denega križišča, na katerem ne bi sta
la uniformirana postava zakona ali pro
stovoljca iz lokalne šoferske organi
zacije. Predsednik ZŠAM Grosuplje 
Martin Krizman pojasnjuje, da je 
združenje v akciji Varna pot v šolo 
nepogrešljiv akter že trideset let. Le
tos bodo po dogovoru s policijo in vo
dstvom šole varovanje raztegnili na 
štirinajst dni, pri izvedbi pa bo v Gro
supljem sodelovalo okoli enajst čla
nov združenja, osem pa jih bo nadzo
rovalo križišča in cestne prehode v 
občini Dobrepolje. Martin Križman tudi 
ugotavlja, da ima odmevna vsesloven
ska prometna akcija med udeleženci 
v prometu pozitivne učinke, saj v letih 
resnega pristopanja k odgovornemu 
ravnanju ni prihajalo do težjih promet
nih nesreč. Grosupeljski člani združe
nja šoferjev in avtomehanikov pa tudi 
med letom ne počivajo, ampak kako
vostno sodelujejo s šolami pri iz
vajanju predavanj Kaj veš o prometu?, 
pomagajo pri pripravi in izvedbi kole
sarskih izpitov ter posredujejo napotke 
za varno pot v šolo prvošolčkom in 
njihovim staršem. Z veseljem se od
zovejo tudi na vabilo vodstva tistih šol, 
ki poskrbijo za varovanje na zadnji 
delovni dan in prvi popočitniski dan 
med tekočim šolskim letom. Naši otro
ci , predvsem pa njihovi starši , so 
lahko za odtenek mirneje sprejeli novo 
delovno leto z vestjo, da nad njihovi
mi malčki vsaj v začetnem obdobju bdi 
varno oko varuhov prometne discipli
ne in darežljivih prostovoljcev. 

Barbara Pance 

Črna kronika-
policija svetuje 

Študentska arena 

JAVNI RED IN MIR 
Policijska postaja Grosuplje je v 

mesecu avgustu 2000 na območju 
občine Grosuplje obravnavala 14 
kršitev zoper javni red in mir. Kršitve 
so bile storjene tako v zasebnih pro-
storihu (9) kot na javnem kraju (5). 
Ugotavljamo, da so kršitelji v večino
ma isti in prav tako večinoma pod vpli
vom alkohola. Policija represivno ukre
pa tudi zoper lastnike gostinskih loka
lov, ki delajo čez obratovalni čas. Enake 
obravnave so deležni tudi tisti , ki 
vinjenim ali mladoletnim gostom točijo 
alkoholne pijače. Pogosto prihaja tudi 
do enakih kršitev naključno in so 
kršitelji osebe, ki sicer tega ne poč
nejo. Največ kršitev na javnem kraju 
se zgodi v Grosupljem in v neposredni 
bližini čez vikend. 
KAZNIVA DEJANJA 

Obravnavali smo 39 različnih kazni
vih dejanj, ki so bila storjena na celot
nem območju občine Grosuplje. 
Najpogostejša so kazniva dejanja tatvi
ne, vloma in poškodovanja tuje stvari. 
V zadnjem času beležimo večje število 
vlomov v osebna vozila, kjer storilec -
storilci kradejo predvsem avtoradije, vlo
mi pa so izvršeni predvsem v zgodnjih 
jutranjih urah in to ob vikendih. Prav tako 
sta bili izvršeni dve tatvini v trgovini v 
Grosupljem, kjer so neznani storilci od
nesli tehnične predmete. 
PROMETNA VARNOST 

Opravili smo tudi oglede 15 promet

nih nesreč z manjšo materialno škodo 
ter telesnimi poškodbami. Največ pro
metnih nesreč se še vedno zgodi zara
di neprilagojene hitrosti voznikov, ki ne 
upoštevajo omejitev hitrosti, posledi
ce pri teh nesrečah so najhujše. Drugi 
najpogostejši vzroki za prometne ne
sreče so še vedno napačna stran in 
smer vožnje, izsiljevanje prednosti in 
varnostna razdalja. Veliko prometnih 
nesreč se zgodi tudi zaradi nepazljivo
sti voznikov na parkirnih prostorih. 
Nekaj prometnih nesreč pa se je zgo
dilo tudi zaradi naleta divjadi. Največ 
prometnih nesreč se še vedno zgodi v 
samem naselju Grosuplje, predvsem 
zaradi izsiljevanja prednosti ter napač
ne strani in smeri vožnje. Prav tako pa 
opozarjamo voznike, da naj bodo po
zorni na prometno signalizacijo, ki je 
postavljena na različnih delih cest. 

Vse voznike in ostale udeležence 
opozarjamo, da se bo ob začetku šol
skega leta povečalo število kolesarjev 
in voznikov koles z motorjem na cesti 
ter da naj bodo bolj pozorni na to po
pulacijo udeležencev v cestnem prome
tu. Vsi vozniki koles z motorjem in 
motornih koles in njihovi potniki mo
rajo med vožnjo na glavi nositi homo-
logirano zaščitno čelado. K temu, da 
bodo otroci med vožnjo s kolesom z 
motorjem imeli na glavi pripeto zaščitno 
čelado, pa veliko prispevajo starši z 
opozarjanjem in pravilno vzgojo. 

Policijska postaja Grosuplje 

Kot je vsesplošno znano, se mladi 
večinoma prav radi zabavamo. Tako je 
bilo tudi na (tretji) Študentski tržnici 
maja v Ljubljani, kjer so se predstavili 
vsi študentski klubi s svojimi pokrajin
skimi značilnostmi in kulinaričnimi po
sebnostmi. 

Da pa se ne bi le zabavali in da bi 
tudi kaj novega in koristnega izvedeli, 
se nas je skupina štirinajstih študen
tov v organizaciji Zveze ŠKIS in soor-
ganizaciji podjetja INFOS d.o.o. in 
Cankarjevega doma odločila, da v 
začetku novega šolskega leta pripravi
mo izobraževalno-sejemsko prireditev, 
ki smo jo poimenovali Študentska are
na. Dogajala se bo v Cankarjevem 
domu, od 17. do 19. oktobra. Na njej 
bodo mladi (in starejši) izvedeli vse, kar 
morajo kot študentje oz. dijaki sploh 
vedeti. Od tega, kje in kaj študirati, se 
dodatno izobraževati, naučiti tujih 
jezikov, kje dobiti delo, kako do štipen
dije, kje se rekreirati in zabavati, kaj 
so in katere so študentske ograniza-
cije, kje dobiti pomoč, cenejše knjige, 
kam potovati... Prvič torej vse informa
cije, namenjene predvsem mladim ter 
s tem podjetjem in organizacijam, na 
enem mestu - v centru Ljubljane. Pra
va "EKSPLOZIJA PRILOŽNOSTI". 

Poleg informativne in izobraževalne 
vrednosti Arene pa ne bo manjkal za
bavni program. Na odru se bodo pred
stavili mnogi razstavljalci, plesne sku
pine, potekali bodo razni nastopi in 
modne revije, tekmovanja, nagradne 
igre in kvizi s praktičnimi nagradami. 
Najboljšemu razstavljalcu bo podeljen 
prehodni pokal, imenovan Zlati ščit. 
Čeprav bo Arena letos prvič, priča
kujemo 23.000 obiskovalcev, saj je 
prva in edina prireditev s takšno vsebi

no in ciljno publiko ter ogromnimi po
tenciali. Dogodek torej, ki ga nikakor 
ne smete zamuditi. 

Organizacija Arene je trenutno v pol
nem teku. Vabimo vse, kijih dogajanje 
zanima in bi želeli izvedeti še kakšno 

koristno informacijo, da nas obiščejo 
med 17. in 19. oktobrom v Cankarjevem 
domu. Dodatne informacije, ki bi vas 
morda zanimale, lahko dobite na splet
ni strani http://www.skis-zveza.si/are-
na/oi pri Andreju Kuretu, vodji trženja, 
na številki 040/200-323 . 

Mojca Ocvirk, vodja promocije in 
stikov z javnostjo, GSM: 041/223-701 
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ugodne cene In načini plačila 
zanimiva potovanja za vsakogar 
maturantski izleti 
jezikovno izobraževanje v tujini 
eksotična potovanja 

http://www.skis-zveza.si/are-


Problem 
pomanjkanja 
prostora za 
predšolsko 
vzgojno-
izobraževalno delo 

Vzgojno-izobraževalni sistem je eden 
najpomembnejših družbenih sistemov 
v vsaki državi. V sistem vzgoje in 
izobraževanja je vključen sleherni 
državljan in prav od kvalitete sistema 
je v veliki meri odvisna kvaliteta naro
da. 

Zelo pomemben podsistem vzgojno-
izobraževalnega sistema je sistem 
predšolske vzgoje -VRTCA. Mnogokrat 
se tega premalo zavedamo. Vse znan-
stveno-psihološke raziskave (razvojne 
psihologije) kažejo, da je prav to ob
dobje za nadaljnji razvoj slehernega 
najpomembnejše. In prav zato je 
zaželeno, da v predšolsko vzgojno-
izobraževalno delo vključimo prav vse 
naše otroke. 

S tem pa nikakor ne mislimo, da vr
tec lahko nadomesti družino-starše. 
Družina je bila, je, in bo vedno ostala 
najpomembnejša osnovna celica naše 
družbe. Otrok se v družini rodi, rojevajo 
se naj zaželeni otroci, otrok v družini 
dobiva prve stike s svetom, je deležen 
goreče starševske ljubezni. Kako je to 
pomembno, seje zavedala tudi država 
in podaljšala porodniški dopust na eno 
leto. Zelo pametno bi ga bilo podaljšati 
še za pol leta. 

Kvalitetno vzgojno-izobraževalno delo 
v vrtcu nadgradi vse tisto, kar seveda 

Skupna skrb - skupna odgovornost 

starši ne zmorejo in tudi strokovno niso 
usposobljeni. 

Otrok potrebuje v tem obdobju stro
kovno usposobljeni kader, z bogatim 
pedagoško-psihološkim znanjem in 
kvalitetnimi metodično-didaktičnimi 
izkušnjami. 

Dolžnost lokalne skupnosti (občine) je, 
da zagotovi dovolj prostora, da sleherni 
starši, ki želijo svojega otroka vključiti v 
vzgojno-izobraževalno delo vrtca, lahko 
dobijo mesto za svojega otroka. Ta 
dolžnost in odgovornost občine je jasno 
zapisana tudi v ZAKONU 0 VRTCIH. 

In kako je v naši občini, občini GRO
SUPLJE? 

Res je, da smo se že v prejšnjem 
mandatu srečavali s pomanjkanjem 

prostora za vzgojno-izobraževalno delo 
našega VRTCA. Res pa je tudi, da se s 
tako velikim številom odklonjenih otrok 
še nismo srečali, kar 74 otrok ni bilo 
sprejetih. Za problem tako velikega 
števila odklonjenih otrok smo svetniki 
in svetnice občinskega sveta občine 
Grosuplje izvedeli preko prizadetih 
staršev. Prav bi bilo, da bi nas o tem 
zelo perečem problemu obvestil župan 
g. JANEZ Lesjak, saj je bil o tem spro
ti obveščen s strani ravnateljice VVZ 
KEKEC g. Cvetke Košir. Svetniki in svet
nice smo predlagali izredno sejo občin
skega sveta, ki je bila konec meseca 
junija z eno samo točko dnevnega reda 
(Problematika vpisa predšolskih otrok 
vVVZ KEKEC). 

Na izredni seji je bila prisotna tudi 
ravnateljica vrtca Kekec g. Cvetka Košir, 
ki je vsem članom občinskega sveta 
postregla z natančnimi podatki odklonje
nih otrok. Vesela sem, da se velika veči
na članov občinskega sveta zaveda, da 
je problem pomanjkanja prostora za 
vzgojno-izobraževalno delo vrtca naš 
skupni problem, dolžnost in odgovor
nost, da nemudoma poiščemo ugodno 
rešitev, da se bodo naše mlade mami
ce lahko 1. septembra mirno vrnile na 
svoja delovna mesta. Pri svojem odgo
vornem delu bodo lahko mirne in se mu 
bodo lahko povsem posvetile, saj bodo 
njihovi malčki v dobrih rokah, v kvalitet
nem vrtcu, ob kvalitetnem vodenju vz-
gojno-izobraževalnega procesa. Mnogo 
naših mladih družin nima v kraju svojih 
babic in dedkov in prav te družine 
doživljajo še posebne stiske. 

V zelo živahni razpravi smo skupaj 
le našli ustrezne rešitve: V novi OŠ 
Brinje bosta s 1. septembrom odprta 
dva oddelka za šestletne otroke (bo
doči 1.razred 9-letne OŠ) 

Pri gradnji te šole so bili ti standardi 
že upoštevani. Ravnateljica OŠ BRINJE 
g. Irena Kogovšek je z razumevanjem 
pristopila k reševanju omenjene pro
blematike. Res je, da se bodo morali 
posamezni učitelji predmetnega pouka 
zato več seliti med urami. Prepričana 
pa sem, da bodo razumeli naš skupni 
interes. Zelo pa je člane občinskega 
sveta motilo, ker na seji ravnateljica 
OŠ Brinje g. Irena Kogovšek ni bila 
prisotna. Povedano je bilo, da ji je 
župan g. Janez Lesjak sam rekel, da ni 

potrebno, da se udeleži izredne seje. 
Tako bo 1.septembra WZ KEKEC 

lahko sprejel dve skupini najmlajših 
otrok. 

Predlog nadaljnjega reševanja pro
storske problematike VVZ KEKEC pa 
naj bi bil naslednji: 

- V septembru bomo sprejemali reba
lans občinskega proračuna za leto 
2000. V rebalansu naj bi planirali pre
razporeditev sredstev, ki bodo na
menjena za adaptacijo prostorov v stari 
OŠ Brinje (sedaj stari OŠ Louis Adamič). 
Tam bi preuredili dve učilnici za šestlet
ne otroke in sanitarije. V primeru da 
bodo dela potekala normalno, bi lahko 
med zimskimi počitnicami 2001 v preu
rejene prostore namestili dve skupini 
šestletnih otrok, v VVZ KEKEC pa 
sprejeli še dve skupini najmlajših otrok. 

Potem bi bilo potrebno ponovno ugo
toviti dejansko stanje na področju 
predšolske vzgoje, določiti strategijo 
razvoja. Ob tem pa upoštevati, da so pri 
gradnji podružničnih šol (Žalna, Št. Jurij, 
Polica) planirani tudi prostori za vrtec. 

Naš skupni cilj je, da otrokom zago
tovimo čim bližje domu kvalitetno 
predšolsko vzgojno-izobraževalno delo. 

V občini Grosuplje se že kar nekaj 
let govori o gradnji katoliškega vrtca. 
Ideja se mi zdi zelo dobra in jo podpi
ram ter bi želela, da se čimprej realizi
ra. Tako bi s skupnimi močmi lahko 
rešili prostorski problem za predšolsko 
vzgojno-izobraževalno delo in zagotovi
li našim otrokom vse potrebno za njihov 
razvoj in prijetno počutje. 

Angelca Likovič 

Francoski veleposlanik v naših krajih |_a danza del aguila blanca - Ples belega orla 
Popotovanje po Mehiki in Gvatemali 

Francoski veleposlanik, g. Olivier de la 
Baume nas Je povabil naj si ogledamo 
Tabor Cer ovo. 

Cerovo, 17. avgusta 2000 - Velepo
slanik Republike Francije, Nj. Eksc. g. 
Olivier de la Baume je bil na enodnev
nem izletu v naših krajih. Ogledal si je 
Županovo jamo in Tabor Cerovo. 

Dobrodošlico so mu med drugim 
zaželeli: novi v.d. direktor občinske 
uprave, g. Marko Podvršnik, predstav
nica Turističnega društva Grosuplje -
Županova jama, ga. Marija Kralj in dol
goletni vodič po naši kraški lepotici, g. 
France Kanduč. 

V visoki avgustovski vročini nas je 

naša jamska lepotica prijetno osvežila, 
g. Kanduč pa je neumorno razkazal vse 
pomembnejše značilnosti jame. Podo
be svečnikov, baldahinov, zaves, pre
stolov, francoskega vojaka in drugih 
kapniških oblik, ki jim ljudska domišljija 
daje vedno nova imena, pa so zares 
oživele, ko je naš vodič z najdaljšim 
stažem vodenja po jami zaigral na or
gle ali pa prav mojstrsko zaklenkal po 
kapniških zvonovih. 

Obisk smo nadaljevali pri kapelici sv. 
Antona pod taborsko cerkvijo, ki letos 
slavi stoto obletnico postavitve. Ko 
smo se povzpeli po poti k težko okova
nim vrati obnovljenega Tabora Cerovo, 
je šentjurski župnik, g. Anton Hostnik, 
zaupal veliki cerkveni ključ od tabor
skih vrat g. Olivierju, da nam jih odkle
ne. Zatem je povedal nekaj iz zgodovi
ne, o pomenu tabora, o času turških 
vpadov in o prizadevanjih za ohranitev 
kulturne dediščine v novejšem času. 
Stopili smo tudi v notranjost cerkvice 
sv. Miklavža in obnovljeno stano
vanjsko zgradbo s črno kuhinjo in klet
nimi prostori. 

V sproščenih pogovorih med ogledi 
naših naravnih in kulturnih znamenito
sti pa smo lahko ugotovili, da g. vele
poslanik dobro pozna Slovenijo in da si 
je mozaik evropske zgodovine in kultu
re z izletom v naše kraje le še dopolnil. 

Jože Miklič 

Sonce z vso močjo pripeka na jeze
ro in otok. Edino, kar se premika v tej 
vročini, sta zrak in orel. Zrak se zdi, 
kot daje kača, ki se zvija, orel pa pre
letava jezero, da bi našel hrano. V po
nosni drži mirujejo krila, dokler se ne 
požene kot puščica proti kaktusu, pre
pričan, da je videl kačo. Pa je bil le 
zrak. Vendar se v zadnjem hipu ni mo
gel več ustaviti, zato je pristal na kak
tusu in se prestopal z noge na nogo, 
dokler ni spet poletel, v vsej svoji ele
ganci, kakršno premore le beli orel. 

To je pripovedoval s svojim plesom 
plesalec, Mesika. Obrat, obrat, poskok, 
koraki, krila... Svoje srce je položil vta 
ples, ki je več kot le ples. Je pripoved, 
je doživljanje narave, je odsev duše, je 
želja po svobodi, je želja po neskonč
nem, je prijateljstvo, je čutenje z božjim. 
Zaradi vsega tega sva z Urško dan za 
dnem lahko sedeli na Zocaloju in opa
zovali plesalce. Čutili sva polnost, ki 
je drugje nisva vedno srečali, čutili sva 
sprejetost, prijateljstvo. Tega v milijon
skem glavnem mestu Mehike (Ciudad 

Pred petimi leti je Polževega v eter 
prvič zaplul glas Zelenega vala. Ra
dijska postaja je sčasoma premagala 
prostorsko utesnjenost in se stalno 
nastanila na slivniškem hribčku; njena 
tehnična oprema je sledila visokim 
tehnološkim standardom, ustalila se 
je uigrana voditeljska ekipa in začetne 
ovire so bile tako premagane. 

Danes lokalno obarvani "zelenec" 
kompetativno obvladuje dolenjski ra
dijski prostor, sliši pa ga tudi domala 
vsa gorenjska in štajerska pokrajina. 
Direktor Boris Peterka pa že načrtuje 
postavitev dislociranih radijskih postaj 
v Ribnici in Ivančni Gorici, da bi se raz
pršil in utrdil mrežo lokalnih radjjgkih 

de Mexico), največjem mestu na sve
tu, ne začutiš vedno (nihče ne ve pra
vega števila prebivalcev, jih je pa čez 
25 milijonov). Še posebej ne, če si 
belka. "Guera, bonita, uau, ks ks.. ." 
so besede, ki jih slišiš in se kmalu 
začneš počutiti nelagodno, kot objekt 
poželenj. "Bi bila moja punca?" "Saj 
te komaj poznam!" "Bi se poročila z 
mano?" "Kako si že rekel, da ti je 
ime..." Za vse belce pa velja prepri
čanje, da so bogati, saj prihajajo iz ZDA, 
Estados Unidos, ki so sanje večine 
Mehičanov. Midve sva želeli biti le del 
teh ljudi, jih spoznati. 

Tako se je začela najina dogo
divščina, ki naju je vodila preko glav
nega mesta na svetovno srečanje ska
vtov, potem pa na jug države, v Gvate
malo, spet na jug Mehike in nazaj v 
glavno mesto, k prijateljem Mesikom 
(najpomembnejše ljudstvo med Azteki), 
kjer lahko preživiš ure in ure. Zvečer 
se pridružiš šoli plesa, bereš knjige o 
slavni zgodovini prvotnih prebivalcev, 
občasno te je sram, da si belec, ko 

valov. Da je delo na radiu pestro in do
bro zastavljeno, skrbi dvajset modera-
torjev (Filip Kocijančič je na lestvici 
najbolj priljubljenih slovenskih voditeljev 
visoko uvrščen, povezovalka Saša Len-
dero pa se dobro znajde tudi v pevskih 
vodah), ki oddajajo celovit in strnjen 
program, vsako leto ob rojstnodnevnem 
jubileju pa s pompozno prireditvijo za 
zvestobo nagradijo tudi domačo publiko. 

Tudi peto obletnico je slavljenec do
stojno proslavil -kar tri dni in noči je v 
okviru šentjurskih prireditev razvajal in 
razveseljeval občinstvo. Otroci so se 
pomerili v spretnosti izvajanja raču
nalniških igric, mladina je zaplesala v 
video discu, odrasli pa so se lahko 

vidiš, koliko gorja smo belci tam nare
dili. Uničili smo kulturo, ki ji evropska 
v nekaterih stvareh ni segala niti do 
kolen! 

Ples belega orla je del legende o 
ustanovitvi veličastnega mesta Mexi-
co-Tenochtitlana, kije postal prestol
nica ne samo Mesikom, ampak tudi 
pozneje Mehiki . Mesiki se danes 
plešejo na skoraj istem mestu, kot naj 
bi videli orla na kaktusu sredi jezera s 
kačo v kljunu, kar jim je bilo znamenje 
za graditev mesta. Ne plešejo več tako 
veličanstveno, ples belega orla pa še 
zdaleč ni edini. Dan za dnem prihajajo 
tja plesat, to jim je kruh in ohranjanje 
kulture, okoli pa se zgradbe nagibajo, 
saj jezero ni dobro za stabilne temelje. 
Tudi zdajšnja družba jih nima, ker so 
pozabili na dušo. Na srečo pa so še 
ljudje, ki so svoje srce pripravljeni od
preti zate, če si to pripravljen narediti 
tudi ti. Bistvo ni v videzu, je v duši, 
popotniku je to eno najpomembnejših 
vodil. 

Alenka Oblak 

preizkusili v konjeniških veščinah ali 
sobotno jutro namenili avtomobilske
mu potepu po grosupeljski okolici. 
Družabna klima tudi ponoči ni zamrla, 
saj so pričakovanja stopnjevale števil
ne slovenske glasbene in plesne sku
pine, celo hrvaška ikona latino in dal
matinskega melosa, Davor Radolfi, je 
upravičil svoj sloves. 

Direktor Peterka je med obiskoval
ce razdelil promocijski material in jih 
posladkal s petnadstropno torto, sam 
pa je bil deležen najlepšega darila -
petnajsttisoč zbranih je zgovoren do
kaz, da valovi Zelenega vala še dolgo 
ne bodo potonili. 

Barbara Pance 

Visoki gost je prisluhnil razlagi zgodovine In umetnosti 
notranjščine ceriwe sv. Miklavža. 

Že peto leto plujemo 
z valovi radia Zeleni val 

K N J I Ž N I C A G R O S U P L J E 
A d a m i č e v a 1 6 



Apostolsko 
poslanstvo danes 

Nič ne de, če so poti,... 

Duhovniški poklic je neke vrste na
daljevanje poslanstva apostolov, ven
dar na način, ki je skladen s časom. 
Vedno se odvijajo zgodbe trpljenja in 
hrepenenja po odrešenju in ljubezni v 
človekovi notranjosti. Človeštvo v vsa
kem času pričakuje oznanjenja vesele 
novice - evangelija. Temelj apostolstva 
ostaja isti: ljubeča povezanost vsake
ga oznanjevalca s Kristusom, ki daje 
smisel poslanstvu. 

Guy Gilbert, francoski duhovnik, ki 
je svoje življenje posvetil vzgoji mladih 
z ulice in preko njih spoznal vso bedo 
in revščino, ki jo povzročata sodobna 
potrošniška družba ter grozljivo po
manjkanje človečnosti, je v svoji knjigi 
"Alba in kavbojski škornji" takole opi
sal Kristusov klic, ki gaje zaslišal sam: 
"Ob vstopu v malo semenišče v Sain-
tesu oktobra 1948 sem, še nezaved
no, vstopil tudi v Cerkev. Ko sem pri 
trinajstih zaslišal ta ukazovalni in ne
pričakovani klic, še nisem slutil njego
ve moči, bogastva in plodnosti. Prvi 
večer sem v postelji izjokal vse svoje 
solze, ker sem se zavedel, da sem 
skočil iz čudovitega družinskega 
gnezda in poletel oddaljenim in nezna
nim, skrivnostnim deželam naproti." 
Podobno kot pri obeh apostolih Petru 
in Pavlu, je bil ta klic nenavaden in zače
tek nečesa novega. "Leta študija, mo
litve, meditacije so me ovila v ljubezen 
in moč Cerkve. Kot subsidiakoni smo 
se pripravljali, da se bomo s telesom 
in dušo pognali v boj za evangelij. Dan 
mašniškega posvećenja je bil bleščeč 
trenutek, v katerem so sorodniki in 
prijatelji zaslišali znameniti "Promitto" 
("Obljubljam pokorščino"), ki sem ga 

izrekel s svojo roko v škofovi." Guyje 
kmalu po posvećenju spoznal, v čem 
bo njegovo duhovniško poslanstvo: "V 
samem začetku moje duhovniške 
službe mi je prvi pogled otroka, ki je 
izgubljen taval po mestnih ulicah, pre-
bodel srče in mi odkril mojo drugo lju
bezen: ulico z vsemi njenimi, obupom, 
trpljenjem in osamljenostjo." Pri tem 
pa nikdar ne pozabi na vir, ki daje smi
sel njegovemu delovanju: "Vsak dan 
pokleknem pred Boga, saj le tako lahko 
ohranim Jezusov pogled, brez katere
ga bi obup, trpljenje in sovraštvo, s 
katerimi se vsak dan srečujem, prepla
vili in uničili tudi mene." 

Lahko bi rekli, da ima vsak duhovniški 
in nasploh vsak poklic svojo zgodbo, 
svoj specifičen način dialoga z Bogom 
in namen poslanstva. V apostolsko 
službo namreč niso poklicani le duhov
niki, ampak vsi ljudje. Vsako poslanstvo 
pa ima isti temelj in isti cilj: Kristus v 
vseh časih poklice svoje apostole, da 
bi ponesli evangelij o odrešenju in Božji 
ljubezni vsakemu človeku, še posebej 
tistemu, ki je najbolj preizkušan v tr
pljenju. Ljubezen je temelj in smisel. Njej 
je ze sv. Pavel v 13. poglavju prvega 
pisma Korinčanom napisal čudovit hva
lospev. Guy Gilbert pa je zapisal: "Ka
dar življenje usmerja ljubezen, čas po
stane nepomemben in skrivnostno mi
neva z neznansko hitrostjo. Vendar pa 
ob dejstvu, da si v celoti navzoč v se
danjem trenutku, z leti začutiš večnost, 
ki napoveduje dokončno, popolno Lju
bezen, h kateri nas vabi Bog. In vse se 
spremeni v eno samo vročo zeljo, da bi 
se potopil v to večno Ljubezen..." 

Barbara Poderzaj 

V grosupeljski župniji smo imeli prvi 
teden v juliju skupne počitniške dni - ora
torij - za otroke od prvega do osmega 
razreda. Vsak dan seje zbralo skoraj sto 
otrok pri tem pa je sodelovalo 15 anima-
torjev ter sestri Mojca in Lucija in oba 
domača duhovnika. Animatorji smo se 
zbrali vsak dan ob 8. uri, ko smo imeli 
skupno duhovno pripravo za tisti dan. 

V ponedeljek, 3. julija smo začeli z 
dvigovanjem zastave, naučili smo se 
našo himno z naslovom "Nič ne de, če 
so poti" in zmolili jutranjo molitev. Po
tem je bil čas za skupne igre, sledilo 
pa je delo po skupinah (kateheza), kjer 
smo se pogovarjali o Lavri Vicunji, dekli
ci iz Brazilije, ki je še kot mlado dekle 
darovala Bogu življenje za svoje starše. 
Ob 12. uri je bil čas za odmor in mali
co, nadaljevali pa smo z delavnicami. 
Letos smo imeli vrtnarsko delavnico, 
izdelovali smo voščilnice, broške, za
pestnice, zanimiva sta bili mirovniška 
in dramska delavnica. Po tem delu so 
se otroci sprostili ob barvanju avtomo
bila, ki nam gaje podaril g. Jerovšek. 
Zaključek je bil ob 15. uri. 

Naslednji dan smo ob 12. uri odšli 
na obisk k gospodinjam v naši župniji, 
kjer so se otroci preizkusili v peki 
piškotov in raznih dobrot. Z veseljem 
so odprle vrata svojih domov gospo
dinje Lojzka Čakš, Tina Kostanjšek, 
Brigita Repar, Minka Hribar - Pavčič, 
Štefka Zaviršek, Slavka Potokar, Lojzka 
Potrpin, Fani Vrhovec, Kristina Oblak, 
Marija Hribar, Marjana Adamič in Ma
rinka Helena Gačnik! Po vrnitvi smo 
vsi skupaj barvali in krasili asfalt na 
cerkvenem dvorišču, začeli pa smo tudi 
z misijonskim srečelovom, za katere
ga so glavni dobitki čivkali v kletki in 
so imeli pisano perje. 

Jubilejno leto - leto miru in sprave 
Med znamenji, "ki so lahko zelo pri

merna za to, da moremo živeti odlično 
milost jubileja z večjo poglobljenostjo", 
našteva bula o napovedi svetega leta 
2000 Incamationis mysterium (29. 
novembra 1998) tudi očiščenje spomi
na. To očiščenje je proces osvobajanja 
osebne in skupnostne vesti od vseh 
oblik sovražnosti ali nasilja, ki jih je 
pustila za seboj dediščina preteklih 
napak: gre za prenovljeno zgodovinsko 
in teološko ovrednotenje dogodkov, ki 
naj - če je pravično - vodi do ustrezne
ga priznanja napak ter prispeva k re
snični poti sprave. Takšen proces more 
pomembno vplivati na sedanjost in 
pomeni dejanje poguma in ponižnosti, 
je zapisano v uvodnem delu dokumen
ta "Spomin in sprava: Cerkev in napake 
preteklosti", ki ga je pripravila poseb
na Mednarodna teološka komisija na 
predlog njenega predsednika kardina
la Ratzingerja. 

V že omenjeni napovedi svetega leta 
papež Janez Pavel II. dodaja: "Kot Pe
trov naslednik prosim, da bi Cerkev, 
močna v svetosti, ki jo prejema od 
Gospoda, v tem letu usmiljenja pok
leknila pred Bogom in prosila odpu
ščanje za pretekle in sedanje grehe 
svojih otrok." Namen dokumenta ni ra
ziskovati posebne primere iz zgodovi
ne, marveč pojasniti predpostavke, ki 
utemeljujejo obžalovanje preteklih 
napak. "Le pred njegovim (Božjim) 
obličjem je mogoče priznavati krivde 
tako preteklosti kakor sedanjosti, če 
naj prejmemo spravo od Njega in z 
Njim v Jezusu Kristusu, edinem Odre-
šeniku sveta, ter postanemo sposob
ni ponuditi odpuščanje tem, ki so nas 
žalili." Dokument torej poleg tega, da 
poudari pomen odgovornosti za sto
rjene napake in s tem priznanje kri
vde, izpostavi pripravljenost ponuditi 
odpuščanje za vse krivice, ki so jih pre
trpeli kristjani. Jubilejno sveto leto je 
tako priložnost za očiščenje spomina 
in s tem za spravo, ki pomeni nov 
začetek. 

Blaise Pascal, ki je kot malokdo poz
nal človeško dušo je o njem zapisal: 
"Kakšna pošast, kakšna zmeda, kak
šen nosilec protislovij, kakšno čudo! 
Sodnik nad vsem, nemočen črv zem
lje; čuvar resnice, kotišče negotovosti 
in zmote; slava in izmeček vesolja!" 
Kdor gleda na tega človeka skozi oča
la dogodkov tega stoletja, zlasti dogo
dkov izpred petdesetih let, je njegov 
pesimizem skoraj razumljiv. 

Toda sveto leto nam iz tega obupa 
in pesimizma odpira nova vrata: to so 
vrata vere v odrešenje, v moč sprave 
in odpuščanja. Ta vrata nam je odprl 
Bog, ki "nas je prvi ljubil", ki nam je v 
Kristusu prvi ponudil roko sprave. Oz
nanil nam je evangelij miru in spravil 
svet z Bogom. Prišel nam je pokazat 
pot iz začaranega kroga ali bolje: hu
dičevega kroga vračanja enakega z 
enakim. Odtlej je mogoče presekati 
dvigajočo se spiralo maščevanja. 

Kdor trdi, da sprava ni možna, je 
obupal nad človekom in odrešenjem, 
Poudarek jubilejnega leta je ravno v 
tem, daje sprava možna zato, ker je 
najprej Božje, potem šele človekovo 
delo. Odpuščanje moramo razumevati 
iz njegove odrešenjske korenine: ob
staja namreč samo eno resnično in 
pristno odpuščanje, to je Božje odpuš
čanje. Sprava je mogoča, če vanjo pri
tegnemo Boga in če upremo pogled v 
Kristusovo smrt in vstajenje. 

Sprava je torej nujna, pomeni novo 
spreobrnjenje in s tem novo kvaliteto 
bivanja tako na osebni kot tudi na 
družbeni ravni: "Slovenski narod se ne 
bo dvignil in moralno ne bo ozdravel, 
dokler se ne bo soočil z vsem zlom, ki 
se je nakopičilo med nami, dokler ne 
bo skušal obrisati vseh solza s trpečih 
obrazov in poravnati vseh krivic, ki smo 
jih prizadeli drug drugemu. Narodna 
sprava je ena najbolj nujnih nalog, pred 
katerimi stojimo... je cena za sloven
sko prihodnost. Brez sprave smo na
rod brez prihodnosti", je zapisal nad
škof Rode. 

Človekovo bivanje je od vsega začetka 
obremenjeno z doživljanjem krivde. Zato 
smo neprestano postavljeni pred nalo
go, da odpuščamo in prosimo za odpu
ščanje. Odpuščanje kot vzorec obna
šanja in kot konkretno dejanje spada k 
temeljnim koordinatam v strukturi člo
vekove osebe. In prav v tem je tudi po
sebno poslanstvo Cerkve in različnih 
oblik civilne družbe, kot poudarja papež 
Janez Pavel II.: "Toda luč in moč evan
gelija, iz katerega Cerkev živi, imata 
sposobnost, da kakor iz prekipevajoče
ga preobilja razsvetljujeta in podpirata 
izbire in dejanja civilne družbe, v pol
nem spoštovanju njihove avtonomije... 
Na pragu tretjega tisočletja smemo upa
ti, da se bodo odgovorni politiki in ljud
stva, predvsem tisti, ki so vpleteni v dra
matične konflikte, ki jih nahranjata 
sovraštvo in spomin na pogosto zelo sta
re rane, dali voditi tistemu duhu odpu
ščanja in sprave, za katerega pričuje 
Cerkev, in se bodo trudili za rešitev na
sprotij s pomočjo iskrenega in odkritega 
dialoga... In priznana resnica je izvir spra
ve in miru, kajti, kakor trdi isti papež, 
"ljubezen do resnice, iskane s poni
žnostjo, je ena velikih vrednot, sposob
nih, da znova združuje današnje ljudi." 

Dr. ToneJamnik 

Dr. Tone Jamnik na 
Magdalenski gori, na praznik 
Marijinega Vnebovzetja 2000 

Glavni dogodek naslednjega dne je 
bilo iskanje izgubljenega zaklada. Od
pravili smo se proti Županovi jami, kjer 
smo si ogledali cerkvico na Taboru (g. 
Hostnik nam je razložil zgodovino kraja, 
obzidja in cerkve). Ko smo po zanimi
vem iskanju odkrili zaklade, smo se še 
pokrepčali ob dobrotah, ki sojih spekli 
na žaru mladinci in študentje, smo 
odhiteli, da spustimo zastavo. 

Otroci so vsak dan bolj zadovoljni priha
jali na cerkveni hrib, dodobra smo se že 
med seboj spoznali in prijetno zabavali. 
V četrtek smo odšli na obisk v Pekarno 
Grosuplje in razveselili gasilce s svojim 
obiskom. Ko smo si ogledali njihovo delo, 
so nas še obilno pogostili in obložili z 
dobrotami. Gasilci so nam pokazali raz
ne pripomočke za gašenje, potem pa 
smo se šli vodne igre. Na končuje sledila 
še vodna vojna med animatorji in otroci. 

Zadnji dan, v petek, smo se že neko
liko pripravljali za zaključek oratorija čez 
dva dni pri sveti maši. Videli smo, kako 
poteka klenkanje v zvoniku, ogledali 
smo si tudi film o Lavri in pripravili pro
gram za nedeljo. 

Nedeljsko bogoslužje smo doživeli 
skupaj s starši. Starši so si ogledali 
nekaj naših izdelkov, zahvalili pa smo 
se vsem, ki so pomagali. Tudi starši 
so se po svojih predstavnikih zahvalili 
vsem animatorjem in vsem, ki so po
magali in sodelovali. 

Otroci in mladi anifnatorji smo 
doživeli izkušnjo Boga pri našem delu. 
Ne le pri molitvi ampak tudi pri veselju, 
delu in igri. Namen oratorija je biti sku
paj pri delu, igri in molitvi in doživljati 
izkušnjo, da moramo drug drugega 
bogatiti. Tudi animatorji Andrej, Simo
na, Damjana, Alenka, Sandi, Nataša, 
Karlina, Simona, Katarina, Janja, Ka
tja, Brigita, Jože, Klemen, Matic in Tina 
smo bili veseli, da smo skupaj preživeli 
bogate dni. V posebno veselje nam je 
bil zaključek za animatorje, ki smo ga 
preživeli v Gardalandu. Sklenili smo, da 
tudi drugo leto tako zavzeto sode
lujemo na oratoriju. 

Zahvaljujemo se vsem, ki so nam 
materialno, finančno in organizacijsko 
pomagali pri izvbedbi oratorija. 

Tina Vavtar 
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Vodne igre 

Učiteljica s 
svetlobo v očeh 

V vaseh pod Kopanjem pozna Pepco 
Zajec vsak. Petdeset in več let je živela 
med njimi. Na Grosupljem jo lahko vidi
mo zadnjih nekaj let, ko mimo in mehko 
stopa po cesti od Doma, prečka Tržnico 
in Adamičevo in se vzpenja proti cerkvi, 
oblečena v svetel plašč, rahlo sključe
na in z modrim trakom v belini las. 

Po kazenski upokojitvi se je iz Bele 
krajine vrnila v Račno. Dobri sovaščan 
ji je odstopil njivico, da je lahko gojila 
rože in pridelala zelenjave. Najraje je 
odhajala nanjo zgodaj zjutraj, tedaj je 
bilo najlepše in naredila je največ. Bog 
pa ji je naklonil zdravja, daje pet deset
letij skrbela za oltarček pri Marijinem 
studenčku in krasila Lukežkovo kapeli
co spodaj v vasi. Saj veste, ne, kje stoji? 

Pri Špeharjevih se jih je rodilo deset: 
pet fantov in pet punc. Pepca je deve
ta. Zadnji, Janez, je še mlad umrl. Tudi 
sestra Franja je bila učiteljica. Micka, 
druga, živ angel, seje učila kuhati v Lju
bljani, v Marijanišču. Jože, najstarejši, 
je odšel v Ameriko, od koder se je malo 
oglašal. Doma so imeli lepo kmetijo. 
Eden je ostal na njej, drugi so se razšli 
po službah in poženili po okolici. Pepci 
je od tistih časov poteklo 90 in eno celo 
leto povrhu. 

V ljudsko šolo je hodila na Kopanj, 
eno leto v Šmarje, kamor seje vozila z 
vlakom, v Ljubljani pri uršulinkah pa je 
končala meščansko. Potem je bila 5 let 
v Mariboru, kjer so imele šolske sestre 
učiteljišče. Po daljšem čakanju so jo 
nastavili na majhni šoli, oddaljeni dve 
uri od kočevskega mesta. Kočevarski 
otroci so bili pridni, vendar seje z njimi 
s težavo soporazumevala, ko tudi 
knjižne nemščine niso znali. Koje člo
vek mlad, mu ni nič pretežko in vse je 
treba vzeti za dobro. Pepca je po tem 
receptu ostala mlada do danes. 

Po vojni so več učiteljic odpustili. Tudi 
sama ni hotela prikriti vernosti. "Raje 

na cesti umrjem!" je ena od njih pove
dala. Pepci je dobra uradnica napisala 
pismo in jo obvarovala ceste. Nazadnje 
je učila otroke Srbov v Beli krajini. Ob 
slovesu, po dveh desetletjih učiteljske
ga kruha po raznih krajih, je vsem na
pisala dobra spričevala. 

Domaje skrbela za rože in za Marijo. 
Družila se je tudi z baronico Čušperško, 
Nemko Zofijo Samaruga, dobro, pleme
nito gospo. Kopanjski gospod ji je po
sodil župnijske knjige, ki jih je sestavil 
sam in gospod Žužek pred njim. Tako 
je Pepca pred tridesetimi leti pripravila 
in izdala zgodovino kopanjske župnije. 
"Da se ne bi izgubil drobec slovenske 
kulturne zgodovine, da se ne pozabijo 
imena onih, ki so delali pri kopanjskem 
Marijinem svetišču, ter v zahvalo za 
milosti in uslišanja." V 80 strani debeli 
knjižici so prikazani kraji, gradova, žup
nija, šola, kronika. Risbe je prispevala 
prof. Magda Čušperška, roj. Banyay, 
por. Szabados. Gospod Kogovšek, 
doma iz Dravelj, je bil dober in skrben, 
vsi so ga spoštovali. Na grobu mu je 
Pepca naredila lep govor. In baronici 
tudi. Knjižico pa je po pet dinarjev pro
dajala kmečkim ženskam. 

Veliko dogodkov in imen ji je v spo
minu zbledelo ali izginilo. Tudi vojskini 
časi so zdrsnili, kot da jih nikdar ni bilo. 
Ostali pa so kočevarski in srbski otroki, 
rože pri studenčku ter ljubezen do Ma
rije. 

Ko sem ji prinesel njeno v modro pre-
vezano Zgodovino, je na klubski mizici 
prebirala, brez očal, Družino. Knjig pa 
je prebrala bolj malo. Posebno lepa je 
bila tista s križevim potom. Marsikaj se 
spremeni, učiteljica Pepca pa ostaja 
ista: človeško topla, notranje mirna in 
usklajena s svetom, zato postreže so
govorniku s prijaznim, blago hudomuš
nim nasmehom in s svetlobo v očeh. 

J. Muller 



Širni svet na Mali Ilovi Gori Arheologija 

Bronasta doba 

1- sekira - Perovo pri Grosupljem 
2- srp - Mala Račna 
3. lončena posoda - Bičje 

S tem, ko bakru dodamo kositer, 
dobimo bron - trdnejšo ter tako tudi 
uporabnejšo kovino. Na Bližnjem vzho
du so z izdelovanjem predmetov iz bro
na pričeli že okoli I. 3000 pr. Kr., v 
Evropi pa okoli 1800. pr. Kr.. Brona
sta doba je na našem prostoru trajala 
do približno leta 750 pr. Kr., ko seje 
začela železna doba. 

V tem obdobju je bilo področje 
današnje Grčije 'središče' sveta, goni
lna sila gospodarskega in družbenega 
razvoja ter umetnosti. Na celini je do
minirala t.i. mikenska kultura s središči 
kot so Mikene in Tirins, na Kreti in obali 
Male Azije pa je cvetela minojska kul
tura. Mikenska kultura je znana predv
sem po svojih kiklopskih obzidjih in 
kupolastih grobnicah, minojska pa po 
svojih prelepih palačah npr. v Knoso-
su z atrijskimi dvorišči, odprtimi sto
pnišči, freskami,. . . Vpliv predvsem 
mikenske kulture je v Sloveniji moč 
opaziti na Krasu in Istri, kjer se je v 
bronasti dobi razvila kašteljirska kultu
ra. Kašteljir je značilno naselje na vzpe
tini, utrjeno s kamnitim obzidjem. 

Drugod po Sloveniji pa je bil predv
sem v srednji bronasti dobi močnejši 
vpliv srednjeevropske kulture gomil. 
Naselja te kulture so bila v nižini, mr
tve pa so pokopavali skeletno na pla
nih grobiščih ali v gomilah. V Sloveniji 
za zdaj ne poznamo niti enega groba iz 
starejše bronaste dobe, le malo bolje 
pa so znana grobišča iz srednje brona
ste dobe. Sicer so v tem obdobju ljudi 
pokopavali v skrčenem položaju (ti. 
skrčenci), lahko pa so skrčenca poko
pali tudi v večjem loncu - pitosu. Zakaj 
so pokopavali na tak način, še ni po
polnoma razjasnjeno. Eni pravijo, da 
gre za racionalizacijo energije, dela in 
časa, saj je bilo potrebno izkopati 
manjšo luknjo. Drugi v skrčeni legi sim
bolno vidijo spanje, počivanje oz. prvo
bitno lego embria, po tretji teoriji pa 
naj bi se skrčeno pokopan preminuli 
težje vrnil v svet živih. 

V času pozne bronaste dobe pa pri
de do velikih sprememb, saj se okoli I. 
1200 pr. Kr. po skoraj vsej Evropi v 
dokaj kratkem času razširi kremiranje 
umrlih. Pepel so shranjevali v žare, te 
pa pokopavali na planih grobiščih. 
Sežigališča umrlih so bila v neposred
ni bližini grobišč. To obdobje prav po 
novem načinu pokopa imenujemo KŽG 
- kultura žarnih grobišč. Žarni grobovi 
so se po številu pridanih predmetov 
zelo razlikovali med seboj iz česar lahko 
razberemo tudi družbeno strukturo te
danjih skupnosti. Grobne jame so bile 
praviloma okrogle in prekrite s kamni
to ploščo ali pa je čez žaro bila po-
veznjena glinasta skleda. Grobišča so 
bila velika (po več sto ljudi) in urejena, 
grobovi pa po vsej verjetnosti označe
ni, saj se je zelo redko zgodilo, da so z 

mlajšim pokopom poškodovali starejši 
grob. Pri nas najbolj znano grobišče je 
v Rušah pri Mariboru. 

Za spremenjenim načinom pokopa 
se prav gotovo skrivajo zelo velike so
cialne in religiozne spremembe. Po
membne novosti, ki jih je prineslo ob
dobje KŽG so prvi pojav obrambnega 
orožja (čelade, golenice, oklepi, ščiti), 
pojav bojnih vozov, meči pa so sedaj 
odebeljeni na spodnjem delu, kar kaže 
na spremembo tehnike bojevanja -
uporaba mečev z višine - konja ali boj
nega voza. To je tudi čas velike dorske 
selitve v grškem prostoru in vdorov t.i. 
pomorskih ljudstev v Egipt. 

Posebna značilnost bronaste dobe 
pa so tudi t.i. depoji - založne najdbe 
kovinskega orodja in orožja, ki so jih 
zakopali na posebej izbranih mestih. 
Ponavadi izven naselij na bolj od
maknjenih in samotnih, skrivnih krajih. 
Vzroka za tako zakopavanje sta vsaj 
dva: eni v depojih vidijo darovanje de
monom in drugim božanstvom. Sem 
vsekakor lahko štejemo depoje iz raz-
nihjezer, rek, jam... Zelo znano je sko
raj 50 m globoko brezno Mušjajama v 
bližini Škocjana, kamor so v mlajši in 
pozni bronasti dobi zmetali več kot 600 
sulic, mečev, sekir in ostalih dragoce
nih kovinskih predmetov. 

Po drugi strani pa lahko taki zakopi 
dragocenosti kažejo na to, daje pozna 
bronasta doba bila vse prej kot mirno 
obdobje. Lastniki so svoje premoženje 
ob preteči nevarnosti zakopali na 
nekem skrivnem mestu, potem pa ga 
ali niso več našli ali pa so mogoče 
umrli. Depoji prevladujejo prav v KŽG 
obdobju, to pa govori v prid teoriji o 
nemirnem obdobju, saj je stik srednjee
vropske kulture gomil z nosilci kulture 
žarnih grobišč, katerih izvorno področje 
moramo iskati nekje na vzhodu, prav 
gotovo pomenil močno zarezo v te
danjem življenju. 

Tudi na območju naše občine imamo 
ostanke bronaste dobe. V Mali Račni 
so pri kopanju apnene jame našli štiri 
bronaste srpe, na Perovem je bila najde
na plavutasta sekira, leta 1973 pa je 
bil na Udju pri kopanju gradbene jame 
odkrit bogat depo, sestavljen iz večino
ma poškodovanih predmetov. Depoji, ki 
vsebujejo take, pretežno fragmentirane 
predmete in surovce, so najverjetneje 
pripadali potujočim mojstrom -talilcem. 
V depoju iz Udja je bilo več bronastih 
srpov in sekir, sulično kopito, del bro
nastega meča, dleto, nož, okovi, zape
stnica, fragment ročaja bronaste poso
de,... Vsi ti predmeti so bili spravljeni v 
lonec, žal pa se je ta pri kopanju razbil 
in je ohranjen le delno. Zaklad je bil 
zakopan 70 cm globoko. Nekaj najdb je 
v lasti najditelja, večino predmetov pa 
hrani Narodni muzej v Ljubljani. 

Gregor Štibemik 

Bilje lep dan, svež, opran, prazničen 
in prav taka je bila Mala Nova Gora z 
novo cerkvijo na začetku vasi, nad njo 
pa seje bočila pisana mavrica. V tako 
vzdušje je bilo postavljeno že 4. 
srečanje z Založbo Mondeno in njeni
mi knjižnimi izdajami prve polovice leta 
2000. 

Sredi zelenja, na kmečkem dvorišču, 
so se številnim obiskovalcem predsta
vili ustvarjalci Mondenine knjižne bere. 
Nekaj osnovnih podatkov o delu za
ložbe sta povedala oče in sin, Ivo in 
Jean, potem pa so se zvrstili avtorji. 
Milenka Pungerčar je v zbirki črtic 
Rdeče marjetice obudila spomine na 
mladost. V njih je iskala svojo identite
to, svoje korenine. Urška Nina Cigler 
je ilustrirala to zbirko črtic. Priletela je 
iz Amerike in seje z letališča pripeljala 
naravnost na Ilovo Goro, da seje lahko 
predstavila na Mondenini tiskovni kon
ferenci. 

Mariane Kiauta je Nizozemka. V zbi
rki Prvi žafran je izdala svoje haikuje. 
Njen mož, Slovenec, Boštjan Kiauta -
biolog odonatolog (proučuje kačje pa
stirje),jo je predstavil in povedal, kako 
sta se spoznala, hodila na strokovne 
ekspedicije po bližnjem in daljnjem 
vzhodu, tudi na Japonsko in Kitajsko. 
Spoznala je haiku poezijo in začela pi
sati. Avtorica je v angleščini prebrala 
svoja razmišljanja o poeziji in nekaj 
haikujev, ki sta jih za slovensko knjižno 
izdajo prevedla Marija Javoršek in 
Dušan Voglar. Nato je prebrala še nekaj 
hauikujev v nizozemščini, prevajal pa 
jih je gospod Dušan Voglar. 

Ivo Frbežar je izdal svoje - slovenske 
haikuje - v zbirki z naslovom Brinove 
jagode. Trdi, da pravi haiku (5-7-5 zlo-

Grosupeljčani (oziroma bolje rečeno: 
nekateri posamezniki) so si že pred leti 
prizadevali, da bi naselje postalo me
sto. Zamisel je bila dobronamerna, a 
celovitih odgovorov še ni bilo predsta
vljenih v javnosti. 

Predno pa začnem z razpredanjem v 
naslednjih osmih številkah Odmevov o 
zgodovinskem nastajanju mesta kot 
pojmu in vzporednem nastajanju civili
zacije, naj nekaj besed namenim 
vprašanju, kaj nas "vleče skupaj". Ta 
kohezivna sila, "praspomin" ali prvin-
skost je nedvomno božje delo, ki ga 
pozna tudi cela vrsta drugih živih bitij 
(zbiranje ptic in rib v jatah, živali v čre
dah...). Obstaja pa še cela vrsta dru
gih nevidnih in nerazložljivih sil in do
gajanj, o katerih ne vemo pravih odgo
vorov, a vsaj slutimo, da so. Med taki
mi silami je tudi človekova svobodna 
volja, ki je s prej omenjeno silo precej 
nasprotna in verjetno med najbolj se
stavljenimi in nerazložljivimi. 

Te nerazložljive sile ustvarjajo med 
seboj nova ustvarjalna in večkrat tudi 
konfliktna področja. Skozi zgodovino so 
jih poskušali razložiti različni Veliki in 
"veliki" filozofi, a jim kaj več kot popi
sati cele gore papirja še vedno ni uspe
lo. Ko pa tem silam človek prisluhne, 
se mu odpirajo neskončna področja 
novih možnosti. Zato bo izbira med 
dobrim in zlim verjetno trajala, dokler 
bo obstajal svoboden človek. To pa bo 
precej odvisno tudi od tega, koliko se 
bo zahodna civilizacija sposobna ubra
niti uničevanju same sebe in drugih ter 
vse večjemu nihilizmu. 0 njenem pro
padu namerno nočem razmišljati. 

Znanost in umetnost sta dve po
dročji, koje človek poskušal poslušati 
sebe in naravo. Z njunim razvojem na 
posameznih področjih seje nedvomno 
preobrazila tudi človekova prvobitna 
psiha. Zdi pa se, da je z znanostjo in 
umetnostjo bolj razvijal tehnologijo in 
tehnokratiziral družbene odnose ob 
prevzemu oblasti, kot pa napredoval v 
svobodnem duhu. Celo dom in imetje 
sta postala del osebnosti - tako kot 

go) ni primeren za slovenski jezik, 
Dušan Voglar pa se s tem ni strinjal. 

Predstavili so še pesniško zbirko 
Briana Henrvja Astronaut, ki je istoča
sno kot slovenski prevod izšla v Ame
riki, ponatis pesniške zbirke Tomaža 
Šalamuna Amerika in Ketejeve pesmi 
v zbirki Moj Bog. 

Nadaljujejo z izdajanjem šal, že 18 
knjižic je zagledalo beli dan, 3 knjige 
so izšle spomladi: o direktorjih, tajni
cah in delavcih; o dopustu in turistih; 
najbolj smešne , nesramne III in 
kmečke. Izdali pa so tudi 4 knjižice 
aforizmov: Milana Fridauerja-Fredija, 
Bojana Schwentnerja, Tomaža Brenka 
in Žarka Petana, ki se je predstavitve 
tudi udeležil in prebral nekaj zanimivih 
aforizmov, ki pa tako resnično ironizi-
rajo našo stvarnost, da človek ne ve, 

znanje, čustva, misli in dejanja. Podob
no seje zgodilo s prebivajočo skupino 
v mestu, ki seje s svojimi praktičnimi 
in estetskimi zahtevami oblikovala v 
materialno prepoznavno skupnost. Vse 
to je človeka začelo močno utesnjeva
ti. Ker je pri tem vedno bolj omejena 
tudi njegova svobodna volja, so zato 
vsi spopadi navzven tudi veliki spopa
di znotraj njega samega. 

Kljub temu, da sem se z nekaterimi 
opredmetenimi zadevami v zvezi z izgra
dnjo mest srečal precej od blizu pri do
sedanjih strokovnih opravilih, še bolj pa 
morda ob ljubiteljskem delu, si ne 
domišljam, da bi lahko odgovoril na vsa 
vprašanja, ki so se in se še vedno poja
vljajo z nastajanjem mesta Grosuplje. 
Zavedam se tudi tega, da, kadar želi
mo govoriti o celovitosti, to ni več zade
va, o kateri bi se lahko opredeljevali le 
posamezniki, četudi gre za našo vrhov
no oblast. Tu ne mislim niti na dogodek 
v zvezi z razglasitvijo mesta Grosuplje, 
ali pa na prizadevanja, da bi morda za
dostili pogojem za razglasitev mestne 
občine. Odločitev, da bo naselje zares 
postalo pravo mesto, bo mogoče ure
sničiti le takrat, ko bo večina prebi
valstva vedela, kaj lahko od tega cilja 
pričakuje in kaj bo morala k temu pri-

ali bi se jim smejal ali bi se nad njiho
vo vsebino zamislil. 

Svojo knjigo Upravna kultura in etika 
javnih uslužbencev je predstavil tudi mag. 
Alojz Boštic, ki je predvsem poudaril, da 
javne službe pri nas ne delajo korektno 
z ljudmi in da bi Slovenci morali znati 
zahtevati take usluge, kot nam jih 
uslužbenci morajo dati in to na primeren 
način. Nazadnje smo se seznanili še z 
avtorico otroških pesmi. Bernardo Zaje, 
ki je slikarka, pa seje podala tudi na pot 
poezije in izdala knjigo pesmi Žabon, ki 
jo je tudi sama ilustrirala. Spremno be
sedo pa je prispeval Ivo Frbežar. Pestra 
in zanimiva svetovljanska družba je po 
končani tiskovni konferenci poizkusila še 
dobro domačo hrano, za veselo vzdušje 
pa je poskrbel harmonikar. 

Marija Samec 

spevati. Ko se bodo ljudje v tej vlogi tudi 
prepoznali, takrat bo podpis akta prav 
zaprav le gola formalnost. 

Vem pa tudi to, da bodo nekateri 
zamahnili z roko in dejali: "Že spet teži 
s to zgodovino! Važna je prihodnost!" 
Tako so ljudje že večkrat rekli in se 
opredelili v nekem trenutku za morda 
najnaprednejšo idejo, a se je kaj kma
lu pokazalo, da so ob tem pozabili na 
celo vrsto prav tako pomembnih stva
ri. Spomnim naj samo na našo polpre
teklost, ki je govorila o bratstvu in 
enakopravnosti, a je priviligirani manj
šini omogočila nedvomno boljše pogoje 
za delo in življenje, še posebej pa za 
zaslužek ob (navideznem) sestopu z 
oblasti. Nadalje naj spomnim, koliko 
besed je bilo namenjenih v bližnji pre 
teklosti tržnemu gospodarstvu, ki "naj 
bi odrešilo svet". Razkorak samo v slo
venski družbi med revnimi in bogatimi 
pa je vedno večji. Smo mar to želeli? 

Zato naj bo teh "devet krogov med 
nebesi in peklom" namenjenih le v 
spodbudo in poziv k nekoliko širšim 
razmišljanjem tistim, ki si želimo, da 
bi Grosuplje postalo prijazno mesto. 

Jože Mlklič 

Prihodnjič: "Akropola" in "nekropola" 

Grosuplje iz vzhoda 

Utrinek s tiskovne konference Mondene na Mali Ilovi Gori. 
Foto: D. Samec 

Devet krogov med nebesi in peklom - prvi krog: 

Za prijazno mesto Grosuplje 



Prof. Cvetko Bud kovic -
prvi steber Glasbene šole Grosuplje 

Ivo Frbežar 
Pesnik, pisatelj, slikar, grafični 
oblikovalec, publicist, urednik in založnik 

Da se naš kraj ponaša z ustanovo, ki 
je že preko dvajset let nepogrešljiva stal
nica - v res da majavem kulturnem pro
storu - gre velika zasluga glasbenemu 
mojstru, profesorju Cvetku Budkoviču. 
Glasbena šola Grosuplje je danes ena 
redkih domačih umetniških institucij, ki 
samostojno ali kot osvežujoča dopolni
tev različnih prireditev postreže z izbra
nim umetniško obarvanim programom, 
ki z leta v leto pridobiva na veličini, razpo 
nu in kakovosti glasbenega izraza. Prof. 
Budkovič je njen temelj simbolično za
zidal februarja 1974, ko je 66 otrok pr
vič okusilo uradni glasbeni pouk, z za
nosnim, resnim in vztrajnim delom pa 
olajšal nadaljnji tek svojim naslednikom. 
Pa vendar je to le skromen izsek iz Bu-
dkovičeve bogate zapuščine grosu
peljskemu rodu. 

Nekaj minut pred najinim pogovorom 
je še vlekel lok po strunah milodoneče 
violine, tako kot dan za dnem. Preka
ljeni glasbenik še zdaleč ne pomisli, 
da bi zaradi rahlo okorelih prstov dra
goceno glasbilo postavil v kot. Kaj še! 
Namesto tega tipala sprosti še na ki
tari in zraven globoko zapoje. Maja je 
dopolnil častitljivih osemdeset let, pa 
vseeno ne izpusti niti dneva vadbe -
vrlina, kije lastna le izbranim in tistim, 
ki glasbo doživljajo na poseben, večini 
komaj dojemljiv način, ki posamez
nikom narekuje ritem življenja. Glasba 
je Budkovičevo življenje, je delo in je 
strast. Še med pogovorom so mu prsti 
kar sami odbrzeli med strune in večkrat 
je svoj monolog predahnil z zibajočo 
melodijo, celo odpel je, brez kančka 
tremola v glasu, znani napev Santa 
Lucia. 

"Glasbeno cincanje ne prinaša de-
narcevl" 

Prihaja iz družine, ki ji glasbena vz
goja ni bila povsem tuja. Oče je imel 
harmoniko in je rad razpotegnil meh, 
tako so se Cvetku zbudili prvi glasbeni 
občutki. Ob prihodu v šolo je kot de
setletni deček že nastopal v solistič
nih vlogah operet, prvič pa se je tudi 
srečal s prvo in največjo ljubeznijo -
violino. "Starejši brat, ki je prišel do
mov na dopust, je s seboj prinesel vio
lino in mi zvečer ob leščerbi nanjo igral. 
To meje tako prevzelo, da sem poizku
sil tudi sam," zasanjano pove. Brat ga 
je tudi naučil prvih prijemov in potez z 
lokom, kar je kasneje s pridom upora
bil pri samostojnem vežbanju. Priuče
no znanje mu je vsekakor koristilo, saj 
se je kmalu s še tremi Grosupeljčani 
povezal v zabavni trio, ki je za silve-
strovo nažigal valčke in polke v Sokol-
skem domu. Večjo glasbeno resnost 
je pokazal, koje pristopil h godalnemu 
kvartetu, v katerem so poleg violista 
Cvetka sodelovali še učitelj Marjan Bin-
ter, ki je preigraval čelo, Vladimir Čuk 
na prvi violini in jurist Svetozar Polič 
na drugi violini. Namesto učitelja Bin-
terja je nekoč, še ne polnoleten, 
uspešno zagrabil tudi dirigentsko pa
ličico. Oče je sprva še kljuboval njego
vim odločitvam, da se resno posveti 
glasbenemu poklicu, rekoč: "Kaj se 
boš mučil s to glasbo in cincanjem, ko 

ne boš zaslužil niti dinarja!" Mati pa je 
zanj le našla razumevanje, zavrtela pa 
je tudi očeta: "Pusti ga, le pusti, če se 
hoče sam posvetiti glasbi." Cvetko pa 
pri tem dodaja, da njegovi odločitvi 
nihče ni mogel do živega: "V bistvu sem 
sam trdno vztrajal v svojem prepričanju, 
da ostanem glasbenik." Glasbeni ta
lent je bil tako odkrit, samo izpiliti ga 
je bilo še potrebno. 

Privatna glasbena šola, pa deporta
cija v Gonars 

Po solidno opravljeni maturi se je 
Cvetko vpisal na učiteljišče, kjer se je 
priučil še strokovnih osnov in ob 
zaključku šolskega leta že igral Ave 
Marijo. Diplomiral je leta 1940 in štu
dij violine nadaljeval na ljubljanskem 
konzervatoriju pri takrat slavnem 
češkem mojstru Janu Šlajsu. Poltretje 
leto, tudi med svetovno morijo, je va
dil neusmiljeno, nakar je odprl vrata 
privatne glasbene šole v Grosupljem, 
kjer je sam poučeval tako violino kot 
harmoniko, kitaro in klavir. Glasbene
ga zanosa ni opustil niti v času nasil
ne deportacije v italijansko koncentra
cijsko taborišče Gonars, kjer se je, ne 
bodi si len, takoj pomešal med pevce 
zbora taboriščnikov. Še dvakrat je bil 
premeščen in v enem izmed taborišč 
tudi sam stopil na čelo sedemdesetč-
lanske pevske druščine, ki pa so ji Ita
lijani hitro prestregli namen širjenja 
slovenske partizanske pa tudi narod
ne pesmi med zaporniki. Čeprav je 
njegovo življenje viselo na nitki - zaradi 
neznosne higiene in slabe ter neredne 
prehrane je med zaporniki kosila krva
va griža in le neznanemu dobrotniku, 
ki mu je odstopil pakete s hrano in 
obleko, se ima zahvaliti za preživetje -
njegova domovinska vest ni usahnila. 
Ljubezen do rodne grude je umetniško 
izražal - z glasbo. Po kapitulaciji Italije 
so ga na Primorskem mobilizirali parti
zani in ga še s štirimi učitelji usmerili v 
Ajdovščino, da bi tam organizirali slo
vensko šolo. Tam, pravi Cvetko, pa je 
nastopilo obdobje negotovosti. "Na 
poti v Ajdovščino smo naleteli na kolo
no nemške okupacijske vojske. Umak
nili smo se na domačijo nad Ajdovščino 
in se skrili v skednju. Medtem so tudi 
z druge strani udarili Nemci. Bili smo 
povsem okupirani." Budkovič se je 
takrat resno zbal za svoje življenje, saj 
so, po pripovedovanju domačinov, 
Nemci le nekaj dni prej na Nanosu po-
strelili deset partizanov. Učitelji so bili 
pripravljeni tvegati. Odpravili so se proti 
Ljubljani, res naleteli na Nemce, pa 
vseeno srečno dospeli v želeno pokraji
no. Pot ga je nato ponovno vodila v 
Grosuplje, kjer je sestavil mladinski 
pevski zbor. 

Namesto puške s kitaro na rami 
V Grosupljem ga je mobilizirala 

Cankarjeva brigada, s kitaro in violino 
pa je skrbel za veselo in vzpodbujajoče 
razpoloženje med vojaki. Po siloviti bi
tki v Žvirčah v Suhi krajini, kjer Cvetko 
pravi, da je "pokalo kot sto hudičev", 
je dezertiral domov. "Pet dni sem se 
skrival, potem pa sem prostovoljno, 
zjutraj ob šestih je bilo, odšel v hosto." 

Ker je priznal, daje utekel in kasneje 
sam pristopil v vojsko, je verjetno ušel 
likvidaciji vojaškega sodišča. Zopet ni 
bil aktiven borec, temveč je postal uči
telj štirirazrednice na Muljavi. "Pouče
val sem ves dan, dopoldne prvi in dru
gi razred ter popoldne tretjega in četr
tega. Pred poukom pa smo celo molili 
očenaš," se vojnih časov spominja moj 
sogovornik. Nato pa so že kosili do
mobranci, ki so prodirali vedno globlje 
proti Jurčičevim krajem. Okrožje Grosu
plje se je pomikalo proti Suhi krajini, 
pozabili pa niso niti na učitelja Cvetka, 
ki so ga premestili med referente za 
ugotavljanje zločinov okupatorja in 
njegovih pomočnikov. Cvetko neutrud
no nadaljuje: "Po treh mesecih so me 
sprejeli v partijo in me imenovali za pe-
vovodjo oficirske šole v Metliki." Kade
te je poučeval petja narodnih pesmi, 
igral harmoniko, vodil zbor mladenk, 
nastopal pa tudi kot artist plesnega 
okteta, ki ga je korepetiral ljubljanski 
operni in baletni mojster Štefan Suhi. S 
plesnim ansamblom je v Črnomlju odple
sal častni ples pred delegati angleške, 
ameriške in ruske vojne misije ter požel 
neponovljivo hvalo. 

Povojni študent, predavatelj, glasbe
ni pedagog in ravnatelj 

Prišla je osvoboditev, Cvetko pa je po
klicno zašel v administrativne vode. Leta 
1948 je postal študent Akademije za 
glasbo in leta 1953 diplomiral. Čeprav 
je bila neustavljiva želja postati aka
demski violinist videti nepremagljiva, ga 
je muzikolog dr. Dragotin Cvetko prego
voril za študij glasbene zgodovine in 
folklore. Danes bi se, kot rad priznava, 
verjetno odločil drugače, pa tudi njego
va življenjska pot bi ubrala drugi tir. 
Morda bolj ali manj plodovit, kdo ve. Slo
venski glasbeni mladini, ki seje šolala 
pod mentorstvom profesorja Budkoviča, 
pa ne more biti žal, prav tako tudi ne 
tistim, ki koristijo njegova obsežna stro
kovna glasbena dognanja. Njegova po
klicna zapuščina prinaša kar sedem
najst let ravnateljevanja na Glasbeni šoli 
Vič-Rudnik, poučevanje violine, glasbe
ne teorije in komornega muziciranja na 
GŠ Ljubljana-Center, sodeloval pa je kot 
glasbeni pedagog na Srednji baletni šoli 
in na Višji pedagoški šoli v Ljubljani. Ve
lik je njegov doprinos domačemu kraju, 
ki ga pri kariernem stremljenju ni prezrl. 
Na njegovo iniciativo je zaživel pouk gla
sbe tudi v Grosupljem, sam Budkovič 
pa je glasbeno rast mladine nadzoroval 
dobro desetletje. Danes, pri osemde
setih, je avtor več razprav in strokovnih 
člankov, hkrati pa seje z labodjim-spe
vom, obsežnim knjižnim raziskovalnim 
projektom Razvoj glasbenega šolstva na 
Slovenskem - ki je plod avtorjevih tri
deset let trajajočih znanstveno trdnih 
paberkovanj - zapisal v anale sloven
ske glasbe in za učinkovito, samovolj
no in kreativno delo na področju glasbe
ne vzgoje in izobraževanja prejel častno 
priznanje republike Slovenije za 
življenjsko delo. Prof. Cvetko Budkovič 
pa ob vsem tem le skromno skomigne, 
ponese k vratu svojo kot punčico oče
sa varovano kraljico godal in se utrujen 
od spominov razbremeni ob komaj 
slišnih zvokih krhkega instrumenta. 

Barbara Pance 

Brinove jagode na 
moji Ilovi Gori Grenke 
in trpke Same v svojem grmovju 

(Brinove jagode) 

Pot na Novo Goro mi ni neznana, saj 
od tod izhaja moj rod po očetovi stra
ni. Zato sem se toliko raje podala na 
obisk k pesniku Ivu Frbežarju. 

V prijetnem okolju stare kmečke hiše 
na Mali Novi Gori preživi Ivo Frbežar 
večino časa, odkar se je pred dvema 
letoma odpovedal politiki. Uživa v 
vaškem miru, ustvarja in obnavlja sta
ro domačijo ter tako ohranja dolenjsko 
etnološko dediščino. Tudi znotraj je 
hiša urejena po starem: bogkov kot in 
stara miza pod njim, postelja, slike, 
omare, skrinja, krušna peč in klop okoli 
nje... Le televizija in računalnik priča
ta, da brez sodobnih pripomočkov ne 
gre. 

Iva Frbežarja hiša in okolica spo
minjata na mladost, ki jo je preživel v 
predelu Šmarja-Sapa, ki se imenuje 
"London". Zato se tu dobro počuti, 
hodi v naravo, nabira gobe in zdravilna 
zelišča. Po vseh policah v sobi stojijo 
steklenice z namočenimi zdravilnimi 
rastlinami, posode posušenih gob in 
čajev. Dela tudi na travniku in polju, 
saj se iz hlevčka oglašajo ovce in 
kokoši, v zajčniku je živahno, kmalu 
bodo kupili pujska, na dvorišču pa 
vsakega obiskovalca sprejmeta dva 
psa in mačka. "To ni stran vržen čas," 
trdi pesnik. "Tudi kadar delam kmečka 
opravila ali se sprehajam po gozdu, se 
v meni nekaj dogaja, zbirajo se misli in 
vtisi, ki pridejo na dan, ko dozorijo." 

Ivo Frbežar se predstavi. 
Rojen je bil 30. 9. 1949. leta. V 

Šmarju-Sapu je končal osnovno šolo, 
v Ljubljani pa srednjo tehnično šolo. 
Želel je slikati, zato je obiskoval "večer
no šolo" na Akademiji za likovno umet
nost pri profesorjih Nikolaju Omerzi in 
Savu Sovretu. S slikarjem Štefanom 
Horvatom je ustanovil likovno skupino 
Krog in se več let posvečal le slikar
stvu. Bil je tudi član Društva likovnih 
samorastnikov Ljubljana. 

Od leta 1973 je delal na področju 
ekonomske propagande (Saturnus, 
Nama...), saj je tudi diplomant London
ske šole za odnose z javnostjo - LSPR 
in član IABC (Mednarodnega združenja 
za odnose z javnostjo in znotraj tega 
tudi slovenskega združenja). Za grafič
no oblikovanje je prejel več nagrad. 

Vedoželjnost ga je gnala, da je na 
Filozofski fakulteti vpisal primerjalno 
književnost in literarno teorijo, saj ga 
je književno ustvarjanje ves čas zapo
slovalo. Danes ima status svobodne
ga književnika, honorarno deluje pa tudi 
kot urednik pri Mondeni. 

Prvi začetki? 
Svoje prve spise je objavljal že kot 

prvošolec v Dnevnikovi prilogi Mlada 
njiva, ki jo je urejal Ferdo Godina, in 
prejel zanje že tudi prve nagrade. Ves 
čas je ustvarjal in objavljal tudi poezijo. 

V Grosupljem je deloval tudi literarni 
klubi 

"Leta 1984 smo prijatelji - pisatelji 

V Narodnem muzeju Slovenije v Ljubljani 
je odprta razstava OD RIMLJANOV DO SLOVANOV in govori o prebivalcih na 

slovenskem ozemlju med 5. in 10. stoletjem našega štetja. Razstavljeni so 
tudi predmeti, najdeni na področju naše in sosednjih občin: sv. Lambert pri 
Pristavi nas Stično, Korinjski hrib nad Velikim Korinjem in seveda Limberk 
nad Veliko Račno. 

V zakladni najdbi z LIMBERKA nad Veliko Račno je več kot 70 železnih 
kosov orodja, orožja, izdelkov in velik kos surovega železa. Orodje je kovaško, 
tesarsko in sodarsko, od orožja sta bila med zakopanim železjem le sulična 
ost in kratek meč. Meči z zajedami pri ročaju sestavljajo skupino več kot 90 
primerkov, od katerih je bil najvzhodnejši najden ob Kaspijskem jezeru, 
najzahodnejši pa na Limberku. Zakladna najdba z Limberka je verjetno iz 
začetkov 5. stoletja. 

Razstavo si lahko ogledate še do 9. novembra 2000. 

ustanovili Literarni klub Grosuplje in na 
vrhuncu delovanja je združeval več kot 
40 članov," se rad spominja lepega 
obdobja. Organizirali so tudi literarno 
šolo, v kateri so kot predavatelji sode
lovali znani slovenski pisatelji. Nekaj 
let je izhajala literarna revija Res, bil 
pa je tudi sourednik in izdajatelj re
gijskega časopisa Reporter. 

Aktivno ste delovali tudi na politič
nem področju? 

"Kar nekaj let sem bil podpredsed
nik stranke Zelenih in tudi svetnik gro
supeljskega občinskega sveta. Skupaj 
z dr. Leom Šešerkom sva po razpadu 
Zelenih ustanovila novo stranko Zele
na alternativa Slovenije." Ivo Frbežar 
je postal njen prvi predsednik. Po letu 
1998 pa se je umaknil iz političnega 
življenja. 

Kaj ste radi brali in kaj berete 
sedaj? 

Ko Ivo Frbežar govori o svojih mla
dostnih stikih s književnostjo, se spom
ni knjižničark iz Knjižnice Grosuplje, 
kamor se je enkrat na teden pripeljal s 
kolesom iz Šmarja-Sapa. Ponudile so 
mu klasično branje, ki gaje z veseljem 
prebral in se ob njem učil in vzgajal. 

"Romanov sedaj ne berem rad," še 
pove, "ker mi ni do pripovedovanja. 
Tudi če berem roman, me zanimajo bolj 
odlomki, posamezne besede." Čisti 
užitek ob jezikovnih, besednih prvinah 
torej, ne ob zgodbi. Zelo dobro pa je 
seznanjen s poezijo pri nas in v svetu. 

Njegove mladostne sanje so bile, da 
bi imel veliko knjig. Uresničile so se 
mu, saj sedaj knjige ne le piše, ampak 
jih tudi izdaja v svoji založbi Mondena, 
ki jo je ustanovil leta 1990. Je pa tudi 
stalen gost antikvariatov in bukvam. 

Literarna pot! 
Njegova literarna pot je bogata in raz

nolika. Piše poezijo, prozo, literarne raz
prave, igre, prevaja, ilustrira, deluje kot 
urednik in oblikovalec. "Moji 'botri' pri 
pisanju in izdajanju poezije so bili Peter 
Božič in Dragica Breskvar pri Zvezi kul
turnih organizacij Slovenije ter Boris A. 
Novak, ki meje spodbudil, da sem izdal 
prvo pesniško zbirko Razsežnosti v 
samozaložbi." Odzivi so bili različni, zato 
se pri novih zbirkah ravna le po tem, da 
njega samega zadovolji vsebina in 
oblika, da se v njej prepozna. 

Sledile so še druge pesniške zbirke: 
Kamnaj kameno kamen besedo 1989., 
Orosilo orosilo 1993., Kamenuj, kame
ne 1997. v Pragi, Jezikanja 1999., Bri
nove jagode - zbirka haiku poezije je 
letos izšla pri Mondeni. Frbežarjevi 
haikuji so zbudili veliko zanimanja pri 
slovenski literarni kritiki. "Haikuji so 
nastajali v daljšem časovnem obdobju, 
pogosto med sprehodi po kamniti 
kraški okolici," pripoveduje, ko pa se 
je v pesniku nakopičilo čustev in idej, 
so se haikuji kar razlili na papir. Kri
tičarka Mojca Seliškar je zato poiska
la povezavo s Kosovelovo poezijo. 

Kaj pa proza? 
Leta 1991 je izdal poetične črtice 

Kdo meje videl in Kresničke leta 1992. 

nadaljevanje na naslednji strani 

Arheološke najdbe z Limberka 



Tedaj je bil v službi v Saturnusu. Obliko
val je kresničke (medvedka, psička, 
slončka in ježka), ki jih še danes no
sijo šolarji, da so bolj vidni ponoči na 
cesti. Urednik Cicibana Božo Kos mu 
je svetoval, naj bi namesto reklam in 
oglasov napisal zgodbico. Tako je na
stala zgodba o kresničkah na cesti. 

Napisali ste tudi radijsko igro? 
'Igra nosi naslov Peter, vsebino pa 

sem vzel iz knjige črtic Kdo me je vi
del. Izvajali so jo na Radiu Slovenija, 
odkupili so jo v Varšavi, izšla pa je še 
v publikaciji EBU (Združenju evropskih 
radijskih postaj) in drugih priložnostnih 
izdajah, prevedena je bila tudi v 
angleščino. Še danes jo kdaj pa kdaj 
predvajajo." 

Ivo Frbežar piše tudi eseje, članke, 
študije in spremne besede h knjigam, 
ki jih izdajo pri Mondeni, pogosto je 
slišati njegove odzive na sodobno lite
raturo na Radiu Slovenija in na Zele
nem valu. 

Kako pišete? Ali vse napisano upo
rabite ali tudi kaj zavržete? 

"Vsa svoja dela pišem ročno na pa
pir, šele nato prenesem besedilo v 
računa ln ik , " pojasni svoj način 
ustvarjanja. Ko se mu porodijo ideje, 
asociacije, težko dohaja tok misli z 
roko. Kar mu ni všeč, zavrže, pesmi 
popravlja in jih dograjuje, da doseže 
tisto, kar je hotel povedati v posamez
ni pesmi in v celotni zbirki. Vedno rad 
"hodi po robu". Ne sledi nobeni tradi
cionalni smeri, vedno hoče biti izviren 
in samosvoj, vendar vedno v sredi 
življenja. 

0 pesniku Ivu Frbežarju in njegovi 
poeziji je v oceni knjige Orosilo orosilo 
Boris A. Novak napisal, "da poezija Iva 
Frbežarja temelji na hrepenenju sodob
nega človeka po (izgubljeni) celovito
sti sveta, po odrešujočem smislu.... Na 
ta način se izkazuje, daje poezija Iva 
Frbežarja neprimerno bolj vpeta v zgo
dovinski arhetip slovenskega pes
ništva, ki ga v temelju opredeljuje hre
penenje, kakor se to zdi na prvi po
gled.. ." 

Načrti? 
'Načrti za leto 2000/2001 so se za 

prvo polletje že uresničili. Predstavili 
so jih na odmevni tiskovni konferenci 
na Mali Novi Gori, druga polovica pa 
se počasi uresničuje. "Pripravljam Pe
smi za otroke in Pesmi za cicibane ter 
aforizme, pa še izdaje vseh del Louisa 
Adamiča, ki jih iz angleščine prevaja 
sin Jean." Prva knjiga bo Večerja v Beli 
hiši. 

Pokaže mi še nekaj knjig, ki ga za
poslujejo zadnje čase. Predvsem je to 
poezija, nekaj jo je prinesel z zadnjega 
literarnega obiska v Plavem v Črni gori. 
Dobra in zanimiva poezija je, le Sloven
ci je ne poznamo, saj smo po razpadu 
skupne države prekinili tudi kulturne 
stike. 

Dosti načrtov za prihodnost še ima, 
za svoje delo in za založbo. "Da se le 
fanta zopet vrneta k delu," pravi, oba 
namreč služita "civilno" vojaško obvez
nost, "pa bo delo spet steklo po sta
rem ustaljenem redu." Čutiti je, da mu 
je družina: trije sinovi Jean, Miha in 
osnovnošolec Lucijan ter prijetna sogo
vornica in življenjska sopotnica Helena, 
velika opora pri delu in ustvarjanju. 

Marija Samec 

Grosupeljski spomin na drugo tisočletje 

Obramba pred Turki 
Tabori so bili specifična in samo

svoja oblika kmečke obrambe, ki se je 
sicer zgledovala po drugih zgradbah z 
enakim namenom, a na svoj lasten 
način. 

V prostoru današnje občine Grosuplje 
in v njeni neposredni okolici so se lju
dje kar precej močno branili pred Turki 
in njihovimi pajdaši. Zato so si morali 
zgraditi celo vrsto taborov, uporabili in 
priredili so tudi naravne zaklone in or
ganizirali signalne grmade. Do zdaj so 
poleg Tabora na Cerovem znane še 
naslednje lokacije: Polica (ledinsko ime 
Pod tabrom, gozd ob taboru, danes po
polnoma odstranjen), Peščenik/Višnja 
Gora (signalna grmada), Boštanj (dodat
na utrditev gradu), Magdalenska gora 
(signalna grmada - morda tudi tabor?), 
Šmarje-Sap (taborski kompleks, 
ohranjen SV stolp), tabor Lipoglav, Le
denica (uporabljena kraška jama za za
vetje pred Turki), "Stari grad" - jama v 
Lučah (uporabljena kraška jama za 
zaklonišče), Kopanj (ostanek poko
pališkega zidu), Viršnica (uporabljena 
kraška jama za zaklonišče), Stari grad 
nad Čušperkom - dodatna utrditev gra
du), Železnica (zgrajeno taborno obzidje 
ob cerkvici in poslopju ob njem), Sv. 
Ahac nad Turjakom (signalna grmada -
morda tudi tabor?). 

Vse to kaže, da so bili naši predniki 
izredno izpostavljeni turškim nevarno
stim. 

1483 - Ogrski pritisk na spodnje av
strijske dežele se je močno povečal. 
Šlo je za izpodrinjanje Habsburžanov 
od morja in hkrati za načrt organizira
ne državne tvorbe, ki bi odvračala Tu
rke pred osvajanjem Evrope. Prav za
radi teh načrtov se ljudska pesem 
Kralja Matjaža spominja v skoraj pra
vljični podobi. 

1491 - Turki so prvič močneje napa
dli okolico Turjaka. Prišli so tudi na 
Gorenjsko vse do Kranja, kjer pa so 
bili pri Hrušici močno poraženi. 

1493 - S priporočilom stiskih me
nihov o obrambi pred turško nevarno
stjo so na Cerovem ob cerkvici sv. Niko
laja zgradili obzidje in v utrdbi več pro
storov za shranjevanje živeža. 

1496 si je opat Martin močno priza
deval, da bi vključil v svoje davčno ob
močje šmarsko faro. V ta namen je kralj 
Maksimiljan I. decembra 1496 posre
doval pri patriarhu Nikolaju. Za proku-
ratorja (podpisnika) je opat pridobil 
Bartolomeja de Nordisa iz Čedada. V 
pismu je navedel, da zaradi turških 
vdorov menihi živijo v pomanjkanju in 
imajo veliko dela s popravljanjem po
slopij. 

1497 - 6. aprila je patriarh sporočil 
opatu Martinu, da je po pravnem za
stopniku za šmarskega vikarja potrdil 
njegovega patra Janeza Komolca (Kimo-
licz). Zadevo je precej oviral nekdanji 
šmarski župnik Šterlekar (Sterlecker), 
ki je bil takrat že v novomeškem kapi-
tlju kot javni notar in arhidijakon za 
Dolenjsko. Šterlekar je obdržal v svojih 
pristojnostih šmarsko faro, a tudi 
priključitev k Stični ni bila preklicana. 
Zato se ta letnica kljub temu šteje za 
dejansko priključitev župnije Sv. Marija 
v Šmarju k samostanu, končna priključi
tev pa se je zavlekla do leta 1516. 

1499 - Med stiškim samostanom, 
grofi Ortenburškimi (Ortnek pri Ribni
ci, prej tudi Čušperk) in Auerspergi (Tu

rjak in Čušperk) se je večkrat vnel tudi 
prepir zaradi zemljišč, s katerimi so bili 
na več mestih posestni sosedje. Tako 
so na primer v sporu med opatom Al
bertom in Petrom pomagali slednjemu, 
daje prišel do pravičnega naslova. Opat 
Martin se je pritožil nad Matejem, ki je 
bil oskrbnik pri Volkartu Auerspergu na 
gradu Čušperk (Zobelsperg) in je samo
stanskim ljudem delal škodo in krivice. 
Enemu od podložnikovje na cesti odvzel 
tovor laškega vina, drugemu pa je zaple
nil par volov zato, ker sta zašla na zem
ljo čušperske gosposke. 6. decembra so 
kranjski deželni stanovi že dobili potrdi 
lo od cesarja Maksimiljana I., da so odo 
brili in izplačali davek od hub. 

Jože Miklič 

Združene države Amerike 
Prostrana dežela in ameriški način življenja 

ZDA so četrta največja država na 
svetu. Skupaj z Aljasko in Havaji me
rijo več kot 9,5 milijona km 2 . Po veliko
sti ozemlja jih prekašajo le Kitajska, 
Sovjetska zveza, Kanada in Brazilija, 
po številu prebivalstva pa Kitajska, 
Sovjetska zveza in Indija. Mejijo le na 
dve državi, na Kanado na severu in na 
Mehiko na jugu. V 50 državah živi sko
raj 250 milijonov prebivalcev. 

Na svojem prvem, tritedenskem, tu
rističnem obisku pred dvema letoma 
sem dobila prvi vtis, kaj je to Amerika, 
na svojem drugem, štirinajstdnevnem 
poslovnem obisku pa sem imela 
priložnost predvsem videti, kako ljudje 
živijo in delajo v mestu, ki nikoli ne spi, 
v New Yorku. 

Prvi, dokaj pravilen vtis o deželi člo
vek dobi že na letališču. Tako o veliko
sti dežele kot o standardu njenih pre
bivalcev in o življenjskih navadah. Tak 
"recept" se mije že kar nekajkrat potr
dil, še posebej v Ammanu, Skopju, 
Sarajevu, Londonu, New Yorku in Las 
Vegasu. In prvi vtis ob pristanku v 
Ameriki je gotovo ta, da je Amerika 
dežela povsem drugačnih razsežnosti 
kot Slovenija. Že samo New York ima 
tri ogromna letališča s 77,5 milijona 
letalskih potnikov letno. Glede na to, 
da to mesto obišče letno nekaj več kot 
30 milijonov turistov, je veliko potnikov 
tudi Američanov. V Ameriki potniki po
tujejo z letali podobno kot pri nas reci
mo z avtobusi, tako da imajo pri no
tranjih letih več vmesnih postankov, 
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npr. na letu iz New Yorka v Las Vegas 
(pet ur dolg let) se letalo vstavi in po
bere potnike vsaj v Chicagu, če ne še 
kje. Ponekod so lokalni leti organizira
ni preko majhnih zasebnih letalskih 
družb, kjer potniki plačajo karto pilotu, 
ko so že na letalu, tik pred samim po
letom. 

POTRPUENJE JE BOŽJA MAST, ŠE 
POSEBEJ V AMERIKI 

Velika razsežnost letališč pa še zda
leč ne pomeni , da bi se morali 
neizkušeni potniki česa bati. Vse je 
namreč organizirano in označeno tako, 
da omogoča hitro in lahko orientacijo. 
Edini dve stvari, brez kateri na takih 
letališčih ne gre, sta čas in potrpljenje. 
Prtljago je potrebno oddati najmanj uro 
pred poletom, če ne želimo, da bomo 
na cilj prileteli brez nje. Tudi rezerva
cijo sedeža je dobro urediti najmanj uro 
pred letom, saj se velikokrat dogaja, 
da letalske družbe za posamezen let 
prodajo več kart, kot je v resnici 
sedežev na letalu. Včasih so letala, ki 
prevažajo tudi do 380 potnikov, pov
sem razprodana. V takih primerih se 
lahko zgodi, da zaradi gneče potnike 
kličejo v letalo in tako zapleteno vkrca-
vanje lahko traja tudi uro in več. 

SVET V MALEM 
Amerika, menda dežela neomejenih 

priložnosti, je že od nekdaj privabljala 
številne priseljence, predvsem iz 
revnejših držav. Leta 1800 je bilo v 
Združenih državah Amerike skupaj z 
afriškimi sužnji na jugu dežele približno 
5,5 milijona prebivalcev. Do danes se 
je prebivalstvo povečalo več kot petde
setkrat. Takšna velika rast prebivalstva 
je le deloma posledica naravnega pri
rastka in v glavnem izvira iz priselje
vanja. Od leta 1800 do 1990 je po 
ocenah prišlo v ZDA 90 milijonov ljudi, 
od katerih se jih 55 milijonov ni več 
vrnilo v domovino. V zadnjih letih so 
ZDA cilj predvsem ekonomskih emi
grantov iz Latinske Amerike in Azije. 
Študentje prihajajo iz celega sveta. Na 
izobraževanje jih pošljejo podjetja, 
državne institucije, kar precej štipen
dij za nadarjene pa podeljujejo tudi 
same ameriške šole. Veliko je tudi 
otrok bogatih staršev, med njimi so tudi 
Slovenci. Tujci v ZDA izredno težko 

dobijo stalno delovno vizo. Izjema so 
le tisti, ki so v ZDA pridobili naziv ma
gistra znanosti oziroma doktorja. Še 
posebej veliko priseljencev med viso
ko izobraženimi menda prihaja iz Indije. 
Vedno večje tudi Kitajcev, ki pa so med 
najbolj nepriljubljenimi priseljenci, pre
dvsem zaradi njihove agresivnosti. 

Da bi omejili dotok ilegalnih priseljen
cev, so ZDA uvedle strogo kontrolo ob 
vstopu v državo. Milejše kontrole so 
deležni potniki iz EU, vsi ostali pa mo
ramo strogim uradnikom odgovarjati na 
kopico vprašanj, koliko denarja imamo 
s sabo, kakšen je namen poti, kje 
bomo stanovali... Pokazati je potreb
no tudi povratno letalsko vozovnico. 
Sama sem se že večkrat poskušala 
"prešvercat i" preko vhoda za EU 
državljane in izgleda, da sem vedno 
naletela na malo bolj razgledane urad
nike, saj se nikoli niso pritožili, da Slo
venija ne sodi v krog EU držav. V družbo 
tistih, ki prihajajo v obljubljeno deželo 
s trebuhom za kruhom, pa Slovenci 
vendarle ne sodimo! 

NEW YORK V ŠTEVILKAH 
Za New York pravijo, daje mesto, ki 

nikoli ne spi, mesto nebotičnikov, me
sto, opevano v številnih pesmih. Šteje 
7,3 milijona prebivalcev, od tega jih na 
Manhattnu živi 1,5 milijona. Mesto se 
razprostira na 780 kvadratnih kilome
trih, površina Manhattna je 58,8 kva
dratnih kilometrov. Javni parki se raz
prostirajo na 10.455 hektarih, dolžina 
vseh ulic skupaj je 10.304 kilometrov, 
podzemne poti nas pripeljejo 1.162 
kilometrov daleč. Za New York velja, 
daje najboljše mesto na svetu za hojo. 
Sama sem prehodila Manhatten do 
Harlema počez in podolgem in ga tako 
resnično dobro spoznala. Za orienta
cijo lahko povem, da od enega križišča 
do drugega potrebujete okoli 2 minuti, 
tako da si lahko dobro splanirate dan. 

PROMETNI ZAMAŠKI SO NEKAJ 
VSAKDANJEGA 

Gost in zato počasen promet je eden 
velikih problemov mesta - menda 
znaša povprečna hitrost prometa v 
središču Manhattna borih 8,5 km/h. 
Zato so si nekateri pomembni 
poslovneži omislili kar prevoz s helikop
terji, ki tako rekoč cele dneve preleta

vajo polotok. Turistom priporočajo za 
prevoz tudi taksije, avtobuse, kombije 
(oz. "shuttle"), nekoliko manj podzem
no železnico. Svoj pečat mestu prav 
gotovo dajejo taksiji značilne rumene 
barve, ki jih je v mestu kar okrog 
11.800. Poklic taksist je že po tradiciji 
namenjen novim priseljencem. Štetja 
kažejo, da je med newyorškimi taksi
sti zastopanih 85 različnih narodnosti, 
ki govore 60 jezikov. Nič čudnega torej 
ni, če naletimo na taksista s polom
ljeno angleščino ali takega, ki bolj ugi
ba, kot ve, kako nas bo pripeljal do 
cilja. Sicer so v zadnjem času zabeležili 
kar nekaj nasilja, celo umorov taksi
stov, zato je to postal dokaj nevaren 
poklic. Taksisti ob plačilu računa 
pričakujejo napitnino, običajno v višini 
15 - 20% zneska računa. 

"Shuttle" so primerno prevozno sre
dstvo, še posebej ob prevozu iz 
letališča v mesto, ko bi se človek 
najraje znebil vse prtljage. So tudi neko 
liko cenejši od taksijev. Toda pozor: 
cena za prevoz iz letališča v mesto je 
običajno kar nekaj dolarjev nižja od 
cene v obratni smeri, čeprav gre za 
povsem enako razdaljo. V Ameriki se 
običajno turistom odsvetuje vožnja s 
podzemsko železnico, čeprav je to re
lativno najcenejša in najhitrejša mož
nost prevoza. Za eno vožnjo morate 
odšteti 1,5 $ ne glede na razdaljo. Iz 
lastnih izkušenj lahko povem, da na 
podzemski železnici nisem nikoli ime
la nobenega problema, zadnje čase so 
jih tudi očistili in uredili. Poleg tega se 
večina Američanov vozi na delo s pod
zemsko, tako da res ni vzroka za pre
plah na celotnem območju Manhattna 
vse do severa Centralnega parka oz. 
do Harlema. 

Tudi v New Yorku si lahko sposodite 
kolo, za 7$ na uro, kar ni ravno poce
ni. Vendar se splača, če le niste prav 
boječe sorte. Vožnja s kolesom po 
Broadwayu do Centralnega parka se mi 
je pokazala kot posebno doživetje, 
predvsem pa zahteva veliko koncentra
cije. Prvič zaradi izredno gostega pro
meta, drugič zaradi pešcev, ki vse po
vprek prečkajo ceste, četudi jim na se
maforju sveti rdeča luč. Res je tudi, da 
se prav svežega zraka pri tem vzponu 
gotovo ne nadihaš. 

Mag. Tatjana Skubic 
nadaljevanje prihodnjič 



Vinku Blatniku v spomin 

V sredo, 30. avgusta, smo se na 
pokopališču v Šmarju na njegovi zadnji 
poti poslovili od Vinka Blatnika. Usoda 
mu je nepričakovano prekinila nit živ
ljenja v trenutku aktivnega življenjskega 
obdobja, polnega načrtov za prihodnost 
in ga vzela iz kroga svojih domačih, 
prijateljev in sodelavcev. 

Vse, ki smo ga poznali in z njim so
delovali dalj časa, in tiste, ki so ga 
poznali samo bežno, je ta vest in tra
gično dejstvo globoko pretreslo. 

Vinko je bil je človek za današnje 
čase. Bilje strpen in razumevajoč, poln 
življenjske vedrine in humorja. Znal je 
prisluhniti težavam in vsak trenutek je 
bil pripravljen pomagati drugim, človek, 
na katerega smo se lahko vedno zane
sli: skromen, delaven in komunikati
ven. 

Osebno sva se poznala predvsem iz 
obdobja, koje delal na raznih odgovor
nih nalogah in vodil različne resorje na 
nekdanji občini Grosuplje. Bil je neu
moren v službi in drugih družbenih deja
vnostih. Predvsem je bil nepogrešljiv 
na proslavah, kulturnih in drugih jav
nih prireditvah, katerim jim je dajal 
poudarek in pečat s svojim velikim 
smislom in občutkom za lepo govorjeno 
besedo. Kot spoštovanja in zaupanja 
vreden občan je dolga leta poročal mla
doporočence in jih združeval v zakon. 

V zadnjem obdobju je delal in kot 
vedno izgoreval na odgovornih nalogah 
v sosednji občini Ivančna Gorica. Mor
da je v sebi čutil bolečino ali slabost, 
morda je celo kaj slutil, vendar tega ni 

pokazal nikomur. Tak je bil, vedno obr
njen proti ljudem, vendar s svojimi pro
blemi ni nikoli obremenjeval nikogar. 

Tisto lepo avgustovsko sredo se je 
tiho poslovil od nas. Pa vendar to ni 
bilo slovo nekoga izmed mnogih. V 
pomembnem in za našo domovino uso
dnem času, je bil v pravem trenutku 
na pravem mestu. Zaradi njegove 
skromnosti in nezainteresiranosti da
našnje družbe za takratna dogajanja, 
danes malo ljudi ve, da mu je bila v 
trenutku osamosvajanja naše domovi
ne zaupana pomembna vloga. Bil je 
vodje male skupine, ki je v strogi taj
nosti pripravljala in organizirala enote 
manevrske strukture narodne zaščite 
na območju občin Grosuplje, Ivančna 
Gorica in Dobrepolje. Tedaj, ko je po
stalo očitno, da osamosvojitev ne bo 
potekala mirno in v skladu z narodovo 
voljo in odločitvijo po mirni razdružitvi 
iz bivše skupne države, je prevzel to 
odgovorno dolžnost. 

Nočne akcije, tajni sestanki, pripra
va dokumentov in druge organizacijske 
aktivnosti- rezultat vseh teh naporov je 
bila pripravljenost prostora in takratnih 
enot manevrske strukture NZ na najh
ujše razmere. Njegovi zgledni osebno
sti, poznavanju ljudi in razmer, predv
sem pa velikemu osebnemu ugledu gre 
zahvala, daje v teh nevarnih trenutkih 
za drzna in rizična dejanja pridobil lju
di, ki so za potrebe bojne zagotovitve 
osamosvojitvenih procesov prevzeli v 
skrivanje in varstvo orožje, strelivo, 
materialna sredstva ali bili pripravljeni 
izvršiti druge potrebne tajne akcije. 

Za to njegovo delo ter ostale delov
ne napore in uspehe je prejel odliko
vanja in priznanja. Vendar osebno dvo
mim, da smo se mu sokrajani predv
sem pa domovina primerno oddolžili. 
Sedaj je prepozno. Sam je bil preskro
men, nad nami pa ostaja dolg za vsa 
nedorečena priznanja, pohvale in 
zahvale, ki mu za časa življenja niso 
bila podeljena in izrečena. 

Janez Lesjak 

Če je po zaslugi kakega človeka 
na svetu več ljubezni in dobrote, 
nekoliko več svetlobe in resnice 
je imelo njegovo Življenje smisel. 
(A. Delf) 

Mnogo prezgodaj nas je zapustil 

VINKO BLATNIK 
Nepripravljeni, da ostanemo brez njega, smo se skupaj poslovili. 
Z veliko bolečino, ki ste jo z nami združili v globoko žalovanje, se zahvaljujemo 
vsem sorodnikom, prijateljem, sosedom in znancem. 
Posebna zahvala velja dr. Cirilu Golobu za ves trud v boju za življenje, župa
nu Občine Ivančna gorica, g. Jerneju Lampretu in sodelavcem ter g. Albinu 
Hvastija in 0 0 Veteranov vojne za Slovenijo Grosuplje za skrb in organiza
cijo pogrebne slovesnosti. 
Zahvala velja govornikom g. Jerneju Lampretu, g. Janezu Lesjaku ter g. 
Janezu Ogrincu za poslovilne besede, predstavnikom pobratene občine Hir-
schaid iz Nemčije za izrečene besede, Stiškemu kvartetu, zboru Slavček in 
trobentačem pihalne godbe Stična za poslovilne pesmi, g.Janezu Turelu za 
skrb in opravljeno delo. 
Vsem in vsakemu še enkrat hvala. 

Vsi njegovi: žena Joža, sinova Aleš in Boštjan z družinama 

Preko gore trpljenja drži cesta 
v večno radost -
preko smrti drži cesta v življenje 
- Korak pod križem trepetajoč 
Je namenjen veselju nasproti. 
(I. Cankar) 

Ob prerani in boleči izgubi drage žene, mamice, sestre in svakinje 

ALEŠKE ŠTIGLIC roj. MEHLE 
iz Grosuplja, se iskreno zahvaljujemo vsem, ki ste se prišli še zadnjič po
sloviti od nje, jo pospremili v večni mir in nam izrekli sožalje. V trenutkih 
bolečine ste z nami delili žalost sorodniki, sosedje, prijatelji, sodelavci in 
znanci. Hvala vsem, ki ste njen prerani grob posuli s cvetjem, darovali za 
maše, cerkev in sveče v njen spomin. Pretreslo nas je ob pogledu na tako 
veliko skupino sošolcev. Hvala vsem, posebno še sošolcu g. Zaviršku za 
čutne poslovilne besede. Prisrčno se zahvaljujemo gospodu župniku Fran
cu Šuštarju za tolažilne besede ob slovesu in lepo opravljen pogrebni obred. 
Zahvala pevcem pevskega zbora Samorastnik iz Žalne, ki ste z ganljivimi 
pesmimi pospremili našo Aleško k prezgodnjemu počitku ter g. Grebencu, 
ki ji je v slovo zaigral Tišino. Nenazadnje iskrena hvala ge. Fani Kralj za 
nenadomestljivo pomoč. 

Žalujoči: mož Janez, hči Saša, sestri Lojzka in Malči 
ter svakinja Tončka z družinami. 

Vsi ljudje so prah -
nekateri so zlat prah. 
(Shedd) 

ZAHVALA 

Ob smrti 

MARIJE JERŠIN, 
roj. Virant 

se iskreno zahvaljujemo vsem, ki 
ste nam stali ob strani, izrekli pi
sna in ustna sožalja ter jo v tako 
velikem številu pospremili na 
zadnji poti. 
Posebna hvala vsem, ki ste jo 
spoštovali in imeli radi. 

ZAHVALA 

Ob smrti naše drage mame 

VERONIKE PAJK, 
roj. Mišmas iz Luč št. 10, 

se iskreno zahvaljujemo vsem so
rodnikom, sosedom, sodelavcem 
in prijateljem, da ste jo v tako ve
likem številu pospremili na njeno 
zadnjo pot. Hvala vsem za po
darjene sveče, cvetje, darove za 
cerkev, svete maše ter za izreče
na ustna in pisna sožalja. Poseb
na zahvala tudi gospodu župniku 
Andreju Sinku za lep pogrebni 
obred, pevskemu zboru Samora
stnik za ganljivo zapete pesmi in 
Andreju za odigrano tišino. 

Vsi njeni 

Ob smrti našega dragega 
moža in ata 

JOŽETA SIVEC 
Iz Brezij pri Grosuplju. 

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki 
so z nami sočustvovali, darovali 
cvetje in sveče, ter darovali za po
trebe cerkve, nam izrekli sožalje 
in ga spremljali na njegovi posle
dnji zemeljski poti. 
Posebno se zahvaljujemo za 
somaševanje domačemu župniku, 
gospodu Francu Šuštarju, upo
kojenemu župniku iz Dravelj, go
spodu Lojzu Štrublju, ter šmarke-
mu duhovniku, gospodu Jožetu Mr-
varju. Zahvaljujemo se tudi atovi 
osebni zdravnici Faniki Grabljevec 
za vso skrb in zdravljenje, Marja
nu Zaviršku za lepe poslovilne be
sede, Jožetu Škufci in vaščanom 
Brezij za pomoč. 

Žalujoči žena 
in otroci z družinami. 

Le srce ve 
in duša ve, 
kako boli, 
ko te več ni. 

V SPOMIN 

Boleč je spomin na 
29. september, ko nas je 

nepričakovano zapustil 
naš dragi 

MISO DOVŽAN. 
Imeli smo ga radi. Ohranili ga bomo 
v lepem in trajnem spominu. 

Vsi njegovi 

Grosuplje, september 2000 

Tiborju Suliču v slovo 
Med vsemi mejami, ki so postavljene 

človeku, tako v mladih letih kot v viso
ki starosti, je smrt najbolj dokončna, 
izguba prijatelja pa zelo boleča. 

V grlu zastane glas, v prsih dih - moči 
ni, a vendar - DRAGI TIBOR! 

Življenje in minljivost - rojstvo in 
smrt. To so besede, ob katerih se pre-
malokrat zamislimo, se ne ustavimo, 
enostavno gredo mimo nas, nas, ki 
smo polni življenja, a ne vemo, da nas 
naslednji trenutek morda ne bo več. 
Tako je to lagodje in samozadostnost 
prebodla novica o tvoji smrti. 

Smrt sodelavca, prijatelja. Smrt, ki 
si jo mogoče kdaj že slutil. Smrt, o 
kateri nismo razmišljali ali želeli 
razmišljati. 

Vsak izmed nas si nehote priklice v 
spomin dneve, ko smo se srečevali v 
službi, doma, v zbornici in v razredu, 
na ulici, na prireditvah - v življenju pač. 

Nehote se nam prikaže podoba vi
sokega, vitkega človeka, s temnimi, 
nazaj počesanimi lasmi, z očali in 
usnjeno torbo v roki, kako stopa proti 
šoli z resnim, nekam zamišljenim obra
zom dan za dnem... 

Kar nekaj generacij učencev je šlo 
skozi "tvoje roke" poučevanja 
angleškega jezika in mnogo jih je, ki te 
imajo v spominu kot dobrega in zane
sljivega učitelja, ki je bil strog in zahte
ven, a vselej pravičen in pošten. Mno
go jih je, ki te cenijo - tako tudi uvelja
vljeni pravnik, kije pred leti, ko smo se 
pogovarjali o mladostniških in šolskih 
letih, dejal: "Hvala bogu, da smo za 
angleščino imeli njega - dal nam je odlič
no podlago za gimnazijo." Kaj je lep
šega, kot slišati besede bivših učencev, 
ki so ti naklonjene, iskrene. In vemo, 
mnogo je takih ljudi, ki imajo podobne 
ali enake misli o tebi kot učitelju. 

Tvoja klena in pokončna osebnost 
se je odlikovala po izrazitem občutku 
odgovornosti in v njej se je za zunanjo 
zadržanostjo skrivala izjemna človeška 
toplina. 

V zadnjih nekaj letih si opravljal 

dolžnosti pomočnika ravnatelja naše 
šole. Uspešno si krmaril med zahteva
mi in nalogami učiteljev, vodstvom šole 
- med učenci in učitelji, med starši in 
učitelji. Želel si ustvariti dobre odnose 
med vsemi, ki sodelujemo v peda
goškem procesu. 

V vseh letih svojega prizadevnega dela 
si nazorno dokazal, kakšno je polno 
življenje - ljubezen in družina, trdo in 
pošteno delo in skrb za druge. Vsi, ki 
smo delali s teboj, smo ti popolnoma 
zaupali in te resnično spoštovali. Niti 
sami ne vemo, kdaj se je potem zgodilo 
to, kar se je zgodilo. Bolezen in čas sta 
neizprosno štela dneve in ure. Nekako 
smo zakrknili in nihče ni govoril, se 
spraševal. Bilo je le čutiti, da se nekaj 
dogaja, nekaj neprijetnega in hudega. 
Bilo nam je, kadar smo srečevali tvoji 
ženo Heleno, a srečevali smo jo vsak 
dan, bilo nam je nekako tesno. Prizna
mo, skrivali smo te občutke, dokler se 
tu in tam ni kdo izmed nas vprašal o 
minljivosti, o življenju in rojstvu, o lepoti 
življenja in o smrti kot nujnem zaključku. 

Smrt! Smrt je neizbežna usoda vsa
kogar izmed nas. Smrt, kot konec vse
ga lepega, doživetega. Smrt kot 
zaključek. Mogoče smrt kot odrešitev 
vsega hudega. 

Vemo, boli - močno boli, hudo nam 
je. Hudo nam je, zlasti ker sta otroka 
ostala brez očeta, žena brez moža, 
sodelavci pa brez dobrega prijatelja. 

Toda - življenje gre naprej. Upanje je 
vedno močnejše, sila življenja bo pregna
la žalost iz oči. Prišel bo nov dan - ostal 
pa bo lep spoštljiv spomin. V zavesti 
mnogih ljudi se bo še dolgo iskrila tvoja 
podoba. Hvaležni smo ti za napotke, 
pomoč, prijetno kramljanje in iskrene 
pogovore, ki jih bomo zelo pogrešali. 

Šele sedaj, ko smo se poslovili od 
tebe - DRAGI TIBOR, nam počasi po
staja jasno, kako zelo skoparimo z 
besedami, celo takrat, ko govorimo. 

Tvoji sodelavci, prijatelji, zaposleni 
na Osnovni šoli Louisa Adamiča Gro
suplje. 

Zahvala ob boleči izgubi našega ljubega očka in moža 

TI BORJA SULICA 

Zahvaljujemo se Vam, ki ste nam pomagali, nas bodrili, ko so našemu 
očku in možu popuščale moči. Hvala Vsem, ki ste mu z zdravljenjem 
vlivali upanje v življenje. 
Hvala, pomagali ste vsi, ki ste ga cenili, ga spoštovali in imeli radi, mu 
izpolnili poslednje želje, nam pa blažili bolečino. Iskrena hvala Vsem, ki 
ste se zadnji dan tako množično poslovili od njega in tistim, ki ste mu 
poslednji pozdrav poslali v mislih. 

Helena, Luci, Klara 

Ko solza po licu polzi, 
nihče ne ve, kako boli. 
Morja solza bi potočili, 
da bi lahko te prebudili. 

Odšel si v kraje nam neznane, 
od koder več vrnitve ni. 
Slovo nam seka bridke rane, 
solze rosijo nam oči. 

Na grobu tvojem smo jokali, 
misel onkraj ti poslali. 
Daleč, predaleč steza je do raja, 
misel naša več te ne dohaja. 

Ob izgubi našega dragega 

ANTONA DUŠA 
se zahvaljujemo vsem in vsakemu posebej, ki ste nam v teh težkih trenu
tkih stali ob strani. Posebej se zahvaljujemo vsem dobrim sosedom, soro
dnikom in prijateljem, da ste nas bodrili in tolažili ves čas njegove bolezni, 
kakor ob njegovi smrti. Iskrena hvala vsem, ki ste se ga spomnili, nam 
izrekli ustna in pisna sožalja, darovali cvetje, sveče, maše in druge darove 
v njegov spomin. 
Posebna zahvala velja osebju ZDRAVSTVENEGA DOMA Grosuplje za tako 
hitro pomoč, kakor tudi NEVROLOŠKI KLINIKI, ki je lepo skrbela v njegovih 
zadnjih dnevih. 
Najlepša hvala župniku Andreju Sinku za njegove tolažilne besede in tako 
lepo opravljen obred. Hvala avtorjema čutnih poslovilnih besed, kakor tudi 
pevcem pevskega zbora SAMORASTNIK in Andreju za zaigrano tišino. 
Najlepša hvala vsem, ki ste ga v tako velikem številu pospremili k zadnjemu 
počitku. 

žalujoči: žena Francka, 
sin Tone, hči Marija in hči Vida z družinami. 



Grosupeljčana na 
Mont Blancu 

Skupaj s člani PD SCT Ljubljana sta se 13. avgusta povzpela na Mont Blanc 
(4808 m) Janez Zrnec in Marjan Bučar, oba iz Grosupljega. Od Le Glacierja 
(2372 m), zadnje postaje montblanškega gorskega tramvaja, so se po kopnem 
v 3 urah povzpeli do koče Rdeča glava (Tete rouge 3150 m), kjer so prespali, 
zjutraj ob 2.30 pa so prečkali ledenik in se po sveži sodri vzpeli po strmini 2. 
stopnje do koče Gouter (3867 m). Od tu so v navezah - enoje vodil tudi Janez 
Zrnec, planinski vodnik - dosegli zatočišče Vallot (4380 m), kjer so v snegu 
pustili nahrbtnike in se po zelo ozkem in strmem vršnem grebenu v soncu po
vzpeli do vrha. Vzpon od Rdeče glave do vrha "Bele gore" je trajal okoli 11 ur. 

J. Mu. 

Pogled na Mont Blanc z vrisano smerjo vzpona. 

Ni smrt tisto, kar nas loči, 
so vezi močnejše, 
brez pomena zanje so razdalje, 
kraj in čas. 

S. Makarovič 

Na vrhuncu življenjske moči je luč 
dneva ugasnila predragemu možu, 

očetu in bratu 

BRANETU BAVDKU 
Z njegovo izgubo so potonile naše sanje in življenjski smisel se je razblinil 
v pekoči bolečini. Bil je pozoren mož, krasen oče in zaščitniški brat, ki gaje 
Bog obdaril z neizmerno dobroto, potrpežljivostjo, ljubečim odnosom do 
soljudi in pridnimi rokami. Mnogo prezgodaj je potihnil zven njegovega smeha, 
poniknil je žar v svetlih očeh in umiril seje njegov neutrudni korak. Zaspal 
je v objemu ugašajočega dne in zadnji ognji poletja so mu svetili poslednjo 
pot. 

Življenje teče svoj krog naprej, nas pa je žalost odela v črnino in nas same 
prepustila strte v bolečini. 

Iskrena zahvala vsem sorodnikom, prijateljem, znancem in sodelavcem, ki 
ste ga v tako velikem številu pospremili v zemeljski objem, darovali cvetje, 
sveče in darove za cerkev ter nam izrekli sožalje. Z veliko hvaležnostjo se 
zahvaljujemo še posebej dobrim sosedom, g. župniku in g. kaplanu za lepo 
opravljen obred, dr. Dolinarju, pevcem iz Žalne, PGD Sp. Slivnica, predsed
nici KS Sp. Slivnica ge. Mirjani Jare in g. Paviču iz podjetja VELE za tople 
besede ob slovesu. Hvala vsem, ki ste Braneta spoštovali in ga imeli radi. 

Žena Mojca, hči Maja, sin Matej in sestra Albina z družino. 

V 92. letu se je iztekla življenjska 
pot očetu, dedu in pradedu 

LOJZETU HOČEVARJU 
iz Šmarja-Sap, 

pekovskemu mojstru v pokoju 

Iskreno se zahvaljujemo vsem, ki ste nam izrekli sožalje in ga pospremili 
na njegovi zadnji poti. 
Posebej se zahvaljujemo g. župniku za opravljen poslovilni obred, šmar-
skim pevcem za zapete pesmi, g. Mazaju za izbrane besede ob slovesu ter 
vodstvu Pekarne Grosuplje za izkazano pozornost. 
Radi bi se zahvalili tudi osebju Doma starejših občanov v Grosupljem, kjer 
je dragi pokojnik bival zadnje mesece svojega življenja. 

Vsi, ki smo ga imeli radi, ga bomo ohranili v lepem spominu. 

hčerke Anica, Jožica in Marija ter 
sinova Marjan in Slavko z družinami 

Rekreacija - živimo zdravo za zabavo 
Urnik Športnega društva Grosuplje za šolsko leto 2000/2001 Športno društvo odpira vrata telo

vadnic za vse Ijubiteljte rekreacije, za 
vse generacije. 

Pričetek vadbe je v ponedeljek, 18. 
septembra 2000. 

Dejavnosti, kijih bomo organizirali, 
bodo potekale v vseh treh telovadni
cah. Ker je obisk pri aerobiki in žen
ski rekreaciji najmnožičnejši, seje vod
stvo društva odločilo, da letos uvede
mo predhodni vpis. Na podlagi tega 
bomo lažje organizirali skupine do dvaj
set članic. Vadba bo tako bolj prijetna 
in kvalitetna. Izbrale si boste termin, 
ki vam najbolj ustreza. 

Vpis bo potekal v prostorih Šport
nega društva Grosuplje na Adamičevi 
29 v ponedeljek, sredo in v petek od 
18.00 do 19.00 ure še en teden po 
izidu Grosupeljskih odmevov. 

Z vpisom in vplačano članarino bo 
možen prihod na vadbo. 

Članarina za aerobiko: 
1 x tedensko = 5.000,00 sit 
2 x tedensko = 10.000,00 sit 
Članarina za žensko rekreacijo: 
1 x tedensko = 4.000,00 sit 
2 x tedensko = 8.000,00 sit 
Za vadbo 2 x tedensko je možno 

plačilo v dveh obrokih. Članarina velja 
za celo šolsko leto. 

Člani vseh drugih skupin opravijo 
vpis in članarino pri svojem vaditelju. 

Letošnje novosti so : vadba za 
starejše člane - upokojence, vadba za 
cicibane in starše, badminton. 

Želimo vam, da si izberete dejav
nost, ki bo najbolj primerna za vas. 

Telovadnica OS Louis Adamič, Adamičeva 29 
PONEDELJEK 1 7 . 3 0 - 19.00 upokojenke Vesna Tomažinčič 
PONEDELJEK 19.00 - 20.30 upokojenci Marjan Rojko 
PONEDELJEK 20.30 - 22.00 splošna vadba M Rado Javornik 
TOREK 19.00 - 20.00 splošna vadba Ž Vesna Tomažinčič 
TOREK 20.00 - 21.00 splošna vadba Ž Vesna Tomažinčič 
TOREK 2 1 . 0 0 - 22.00 splošna vadba Ž Vesna Tomažinčič 
SREDA 20.30 - 22.00 odbojka Ž Zvonka Košir 
ČETRTEK 19.00 - 20.00 splošna vadba Ž Vesna Tomažinčič 
ČE1RTEK 20.00 - 21.00 splošna vadba Ž Vesna Tomažinčič 
ČETRTEK 21.00 - 22.00 splošna vadba Ž Vesna Tomažinčič 
PETEK 1 7 . 3 0 - 19.00 cicibani Barbi Suhi 
PETEK 19.00 - 20.30 košarka M Danilo Lipnik 
PETEK 20.00 - 22.00 košarka M Stane Repar 

Telovadnica OŠ Louis Adamič Grosuplje, Tovarniška 14 
PONEDELJEK 20.30 - 22.00 odbojka M Andrej Cevc 
ČETRTEK 20.30 - 22.00 košarka M Tone Kogovšek 
NEDELJA 1 7 . 3 0 - 19.00 badminton Helena Predalič 
NEDELJA 19.00 - 20.30 badminton Helena Predalič 
NEDELJA 20.30 - 22.00 badminton Helena Predalič 

Dvorana Brinje. Ljubljanska c. 40 a 
PONEDELJEK 19.00 - 20.00 navadna aerobika Maja Kamin 
PONEDELJEK 20.00 - 21.00 navadna aerobika Maja Kamin 
PONEDELJEK 19.00 - 21.00 namizni tenis Božo Starašinič 
TOREK 20.00 - 21.00 step aerobika Petra Lipnik 
TOREK 21.00 - 22.00 navadna aerobika Petra Lipnik 
SREDA 19.00 - 20.00 step aerobika Maja Kamin 
SREDA 20.00 - 21.00 step aerobika Maja kamin 
ČETRTEK 19.00 - 20.00 step aerobika Petra Lipnik 
ČETRTEK 20.00 - 21.00 navadna aerobika Petra Lipnik 

Prostovoljno delo 
V okviru Centra za socialno delo Gro 
šuplje poteka že od leta 1986 dalje 
projekt "Prostovoljno delo z otroki 
in mladostniki". 
V projekt se vključujejo otroci in mla
dostniki iz občin Grosuplje, Ivančna 
Gorica in Dobrepolje. Dejavnosti po
tekajo preko celega šolskega leta. 
Organiziramo učno pomoč, kreativ
ne delavnice, tabore, delavnice ob 
posebnih priložnostih, piknike, izle
te in počitniške živ-žave. 
Kot prostovoljce vključujemo dijake 
in študente, ki želijo svoje znanje in 
spretnosti posredovati naprej. 
Vabljeni torej vsi, ki bi vas tovrstno 
delo zanimalo in bi želeli del pro
stega časa posvetiti prostovoljnemu 
delu. Za vse dodatne informacije 
pokličite na t e l . « . 7861-111 ali 
7862-536 Matejo Anzeljc Bratina. 

Matjaž Smodiš ni 
prestopil v KK Grosuplje 

V preteklih dneh so se na športnih 
straneh slovenskih tiskanih medijev 
(Delo, Slovenske novice, Ekipa), večkrat 
pojavile informacije, da je košarkar 
Matjaž Smodiš prestopil v Košarkarski 
klub Grosuplje. Tako naj bi skušal obiti 
pravne luknje v pravilniku KZS, o prepo
vedi odhoda v tujino pred 23. letom sta
rosti in že letos oditi v bolognski Kin
der, ne da bi s tem matični klub dolete
la kazen, nazadovanja v najnižjo tekmo
valno raven v KZS. 

Te informacije so neresnične in za-
vajujoče. KK Grosuplje, pa je na ta račun 
deležen neutemeljenih kritik, zato želi
mo nejasnosti čimprej odpraviti. 

V Grosupljem obstajata dva 
košarkarska kluba: Košarkarski klub 
Grosuplje in Košarkarski klub Kaja Gro
suplje. Matjaž Smodiš, je iz Krke Te
lekom prestopil v KK Kaja in ne v KK 
Grosuplje. KK Grosuplje v "zapletu 
Smodiš" ni udeležen in se ga v tej zve
zi neopravičeno omenja. 

Želimo si, da se takšni in podobni 
spodrsljaji, ne bi več ponavljali. 

Božidar Gabrijel, predsednik KK 
Grosuplje 

VABILO 

Vabimo na tradicionalno slovesnost 
ob 57. obletnici bitke na Ilovi Gori, 
ki bo v petek, dne 14. oktobra 2000 
ob 11. uri pri spomeniku padlim 
borcem NOV na Veliki Ilovi Gori s 
kulturnim programom. 

Na slovesnost vabimo vse prežive
le borce, aktiviste OF, občane in 
prijatelje, ki spoštujejo žrtve in na
pore domoljubov, ki so se uprli oku
patorju za ohranitev slovenskega 
naroda. 

VABIJO: 
Krajevna skupnost Ilova Gora 
Območno združenje ZZB Grosuplje 
Skupnost borcev NOV in POS 
Cankarjeve brigade 
Skupnost borcev NOV in POS 
Ljubljanske brigade 

Na srečanje na lepi Ilovi Gori 

Predsednik 
Kovačič Slavko 

Območna organizacija ZZB 
Grosuplje 

G R O S U P L J E 

T R G O V I N A 

dom TniISI 

VSE ZA IESENSKO SPRAVILO PRIDELKOV 

01/786 20 92 
ČEBULICE TULIPANOV IN OSTALIH ČEBULNIC 

i PVC KADI IN SODI - VELIK IZBOR 
* INOX SODI ZA SHRANJEVANJE SOKOV 
*> MLINI ZA SADJE, OSTALO ORODJE 
* CEVI ZA PRETOK TEKOČIN IN PLINOV 
* PNEVMATIKE ZA TGM IN TOV. VOZILA 
* MOTORNA OLJA IN MASTI 
* TEKSTILNI IZDELKI PO SUPER NIZKIH CENAH 
ODPRTO; 7.00 - 19.00. ob sobotah 7.00 - 13.00 

POZOR: ZIMSKI AVTOPLASCI ZELO UGODNO !!! 
( G O T O V I N S K I P O P U S T - B R E Z P L A Č N A M O N T A Ž A ) 



Kolesarski izlet po rimski cesti Po samotnih poteh nad dolino Tamarja 
Grosuplje In Škocjan, 15. avgusta 2000. - Kolesarsko društvo Grosuplje in 

organizacijski odbor "Stati inu obstati" Kulturnega društva iz Škocjana sta orga
nizirala kolesarski izlet "Po rimski cesti". Prevozili so traso od Grosuplja, čez 
Spodnjo Slivnico, mimo lovske koče, čez Rožnik, Škocjan, do Ponikev v dobre-
poljski občini, Velikih Lašč, mimo Trubarjeve Rašce in Turjaka nazaj na Škocjan 
ter čez Št.Jurij in Ponovo vas nazaj v Grosuplje. 

Kolesarji po povratku pred škocjanskim gasilskim domom. 

Lepo praznično jutro in vremenska 
napoved sta obetala, da bo ta dan za
res vroč. Vrtenju pedalov so se poleg 
nekaterih izkušenih članov pridružili 
popolni rekreativci in rekreativke. Pre
cej cest na več kot 40 km dolgi poti je 
bilo kar močno nagubanih z vzponi in 
spusti, nekaj pa jo je bilo na posamez
nih odsekih tudi makadamskih. 

Prvi postanek so si kolesarji privoščili 
pri gasilskem domu v Škocjanu, kjer so 
gasilci in tamkajšnji odbor pripravili nekaj 
osvežilnih pijač. V nadaljevanju poti so 
se pridružili tudi kolesarji iz škocjanskih 
vasi. Po dobrih štirih urah vožnje, koje 
sonce prav neusmiljeno žgalo, so se ob 
povratku kolesarji ponovno ustavili na 
osvežitvi in golažu v Škocjanu. 

K temu je treba dodati še, da so 
ponovno zmagali vsi, ki so trmasto 
vztrajali do konca in da jim tisti, ki smo 
zadevo opazovali od strani (s fotoapa
ratom v roki), kar malo zavidamo. Pri
reditelja pa sta poskrbela še za maji
ce z napisom "KOLESARSKI IZLET PO 

RIMSKI CESTI - ŠKOCJAN PRI TU
RJAKU 2000", za dobro razpoloženje 
sta poskrbela tamkajšnja glasbenika 
z vrtenjem izbrane glasbe. Izleta seje 
udeležil tudi naš legendarni "zmagova
lec Vršiča" Franc Škerlj, ki je med potjo 
odpravil tudi nekaj manjših napak in 
poškodb na kolesih. 

Zakaj ime "Kolesarski izlet po rimski 
cesti" 

Kolesarska pot je dejansko potekala 
med drugim tudi po nekdanjih rimskih 
cestah, ki so povezovale posamezna vi-
cinalna središča med seboj - danes bi 
rekli, ceste drugega reda. Ob prevoženi 
trasi je bilo že odkritih cela vrsta arhe
oloških najdb iz rimskih in tudi starejših 
časov. Nedvomno pa je veliko tega še 
skrito našim očem, a bodo morda tudi z 
zanimanjem za turizem, rekreacijo in 
kulturo nasploh, prišli časi, ko si bodo 
lahko te zanimivosti tudi kolesarji na 
takšnih izletih spotoma ogledali. 

Vsaj želimo si tako!? 
Jože Mi klic 

Dolina planiških skakalnic in nad njo 
strmine in prepadi gora, ki predstavljajo 
našo zahodno mejo. Že ko sem prvič 
prišel na ogled skokov v Planico, so 
me pritegnili vrhovi PONC. Še bolj me 
je pričelo vleči v ta del naših gora, ko 
sem s Slemenove špice opazoval ce
lotno verigo proti Jalovcu. 

Planinska literatura popisuje ta del 
kot velikopotezno grebensko prečenje, 
ki zahteva več kot deseturno intenziv
no hojo. Iz doline Tamarja seje potreb
no povzpeti na Srednjo Ponco (2228m). 
Od tu se prične prečenje po slabo 
shojenih prepadnih grebenih na Zadnjo 
Ponco (2242m), Strug (2265m) do 
Vevnice (2340m) in nato spust v doli
no. Lepa napoved vremena v sredini 
meseca julija je pripomogla k hitri 
odločitvi. V jasnem četrtkovem jutru sva 
dva planinska zagnanca že vzdihovala 
ob čudovitem pogledu na Jalovec in 
Ponce. Jutranje rose so nama pregna
le še zadnjo sled zaspanosti, ko sva 
se skozi visoko travo za domom v Ta
marju vzpenjala proti grozečim votli
nam, mimo katerih pelje markirana ste
zica. Vzpon na Srednjo Ponco je kar 
zahteven, saj ti ne nudi kaj prida mest 
za hojo po zložnješem svetu. Strmo 
vzpenjanje po pobočju nazaj proti se
veru, nad znanim izvirom Nadiže, 
prekinjava za pašo oči po dolini Ta
marja in gorah, ki jih oblizujejo sončni 
žarki. Po slabih treh urah neprestane
ga vzpenjanja sva na grebenu in pri 
vpisni knjigi za Srednjo Ponco. Pogled 
na drugo stran, na Belopeška jezera, 
proti Višarjam, Višu in Montažu je ne
pozaben. Iz Dravske doline, ki je poto
pljena v meglo, pa se na stebrih meglic 
že rojevajo oblaki. Kako je lepo, naju 
pozdravi samotna ljubiteljica gora. Vsi 
trije si privoščimo zajtrk na višini 2228m 
in medtem modrujemo, kakšna 
doživetja nas še čakajo.V Dravski doli
ni medtem proces spreminjanja megle 
v oblake uspešno poskrbi, da nad Ve
liko Ponco priplava grozeč temen oblak. 
Naključno znanko tak razvoj oblakov 
odvrne od nadaljevanja poti, čeprav jo 
prepričujem, daje sedaj na vrsti sonce, 
ki bo oblake kmalu rakrojilo. Poslovimo 
se, ona v dolino, midva pa na težko 
pričakovano prečenje do Vevnice. 

Nama bo uspelo, se sprašujeva, ko 
se spopadeva z globoko zarezano 
Rdečo škrbino. V strmi steni je nekaj 
zarjavelih vrvi, ki pa ne vlivajo zaupanja, 
zato se raje drživa kompaktnih skal. 
Kmalu sva na prvem izrazitejšem vrhu 
- Zadnji Ponci. Zeleno modro oko jezer
ca v dolini se zdi kot velik safir. Sonce 
je med tem temen oblak spremenilo v 
nedolžne bele ovčice, ki so se lovile 
nad vrhovi. Gledava, kaj morava še 
prehoditi. Rdeče pike, ki so jih naredili 
italijanski alpinisti nama kažejo pot po 
ostrem grebenu, ki se zdi kot žaga. 
Greva naprej? Greva! Greben je res 
oster, toda navpične stene na obeh 
straneh naju prepričajo, da ne gre dru
gače. Na nekaterih mestih se je 
najbolje pokloniti bogovom in se po 
vseh štirih splaziti preko nevarnega 
mesta. Ta del ti res daje občutek, kot 
da plavaš nad gorami. Pogledi na vse 
strani te polnijo z neizmernimi občutki 
in te prepričujejo, da si na turi, ki ji 
zlepa ne najdeš para. Ko se spuščava 
v škrbino pod Vevnico, gledam, kje bi 
bilo najbolje zaviti na našo stran in si 
obenem ogledujem, kje naj bi vodila 
pot po italijanski strani. V škrbini za
gledam novo žično vrv, ki se svetlika 
po strmi steni. Odločitev je lahka. Po 
dobro zavarovani plezalni poti sva hi
tro na vrhu Vevnice. 

Daljši počitek se več kot prileze. Ura 
je dve popoldan, pred nama pa je samo 
še dolg spust po brezpotju prepadnih 
pobočjih pod Kotovo špico. Ogledujeva 
si greben, ki mimo Trbiškega bivaka 
vodi na Mangart. Tam vodi tudi marki
rana pot z Mangarta na Kotovo sedlo 
in Jalovec, ki je skoraj na dosegu roke. 
Od bivaka prideta do naju sorodni duši, 
ki sta pustila avto pri Belopeških jeze
rih in se po ferati povzpela do bivaka 
in nato na Vevnico. Povprašata, kakšna 
je pot, po kateri sva hodila in se pre
pustita debati, kako najlažje priti na
zaj do avtomobila. Z željo po srečnem 
sestopu se poslovimo. 

Za naju se je sedaj pričel najbolj 
nevaren del poti po popolnem 
brezpotju, ki nama je bil poznan samo 
iz opisov v vodnikih. Glede na plezal-
ske sposobnosti in dober občutek za 
orientacijo sva se odločila za prost 

sestop brez varovanja z vrvjo. S sedla 
sva jo ubrala po strmem žlebu proti 
Kotovem sedlu. Vedel sem, da me ne 
smejo zvabiti lepe zelenice, ki so se 
kazale pod stometrskimi skoki. Pleza
ti je potrebno čim bližje navpični steni 
Kotove špice in slediti gamsji poti na 
sedlo. Lezla sva po strmem pečevju in 
se pred vsakim grebenom spraševala, 
kaj naju čaka za njim, prepad ali 
možnost nadaljevanja. Pogled na 
prehojeno pot nama je šele razkrival, 
po kakšni strmini se spuščava. Na levi 
strani se strmina končuje z navpičnim 
skokom, na desni pa se vzpenjajo na
vpične stene Kukove špice. Če greva 
prav, morava biti kmalu na polici, ki 
prereže steno. Preplezava še eno od 
grap in z vrha zagledava strmo poševno 
polico, ki preseka navpično steno in 
se izteče na melišče pod njo. Uspelo 
nama bo, si oddahneva. Smer je pra
va, samo še spust preko stene na 
melišče in plezanja je konec. Pogled 
nazaj je veličasten. Spoznanje, da je 
najnevarnejši del ture za nama, naju 
je napolnilo z neizmerno srečo. Po poči
tku sva nadaljevala proti markirani poti, 
ki pelje z Jalovca čez Mali kot in se po 
njej spustila do doma v Tamarju. Oskr
bnica je imela čudovito govejo juho in 
ričet in ko nama je postregla, se nama 
je pridružila. "Prihajata s prečenja gre
bena", pokaže proti Poncam? "Smo 
vaju opazovali z daljnogledom", sama 
odgovori. Zapletemo se v pogovor in 
opazujemo greben, na katerem opazim 
dve postavi, najina znanca z Vevnice. 
Pot se jima ni izšla ravno po planu, da 
bi bila ob šestih že doma v Radovljici. 
Če bo šlo vse po sreči, bosta ob deve
tih pri avtomobilu, ugotoviva. 

Nama pa seje vse izšlo po planu in 
turo sva zaključila v načrtovanem času, 
zahvaljujoč dobri pripravljenosti in sa
mostojnemu plezanju po terenu 1. in 
2. težavnostne stopnje. Če bo koga 
prebiranje teh vrsti premamilo, da bi 
se podal v ta kotiček naših gora, naj 
se za to dobro kondicijsko pripravi in 
izbere zanesljivega vodnika. Tistim, ki 
jih daje vrtoglavica in ne obvladajo 
osnov plezanja, pa priporočam, da si 
te gore raje ogledujejo iz obeh dolin. 

Franc Štibemik 

Rudijev memorial 2000 Planinsko društvo Grosuplje vabi na i 
Grosupeljski kolesarji smo v letošnji 

plan udeležbe na množičnih prireditvah 
prvič vstavili tudi "Rudijev memorial", 
katerega že osmo leto organizira RKD 
Krško. V osrčju Cvičkove dežele pod 
Gorjanci, so organizatorji pripravili dva 
maratona, malega v dolžini 40 km in 
velikega, dolgega 90 km. 

Grosupeljčani smo sestavili ekipo 
sedmih članov ter se v toplem ne
deljskem jutru odpravili na start v Kon-
stanjevico na Krki. V ekipi so se znašla 
tudi tri dekleta in nas s tem postavila 
med najlepše ekipe na maratonu in tako 
prispevala levji delež pri predstavitvi 
našega kluba, Grosupljega ter nazivov 
in logotipov sponzorskih podjetij in osta
lih podpornikov našega kluba. 

Ob deveti uri je počil startni strel in 
najnestrpnejši so, prilepljeni za varno
stno vozilo, speljali. Mi smo počakali, 
da se kolesarska masa razredči. Takoj 
po startu nas je čakala prva past. Do
trajane, izsušene in nepritrjene deske 
na lesenih mostovih preko reke Krke, 
med katerimi so zijale večcentimeter-
ske reže, so zahtevale od nas akroba
tske spretnosti. Pred startom smo se 
v ekipi dogovorili, da se trije spoprime
mo z daljšo preizkušnjo, ostali pa s 
krajšo. 

Dolg ravninski del je omogočal tudi 
večjo povprečno hitrost, tako da se je 
dvignila na zavidljivih 35 km/h. Ta hi
trost je bila za grupo, v kateri smo vo
zili prevelika, tako da sva s Tonetom 
ostala sama. Dohitevala in prehiteva
la sva kolesarje, ki so startali pred 
nama. Med njimi se je našel kdo, ki 
nama je sledil in tako se nama je 
pridružil kolesar iz KD Brda. To je bil 
možakar, katerega starost ocenjujem 
na približno petinpetdeset let, njegova 

moč in kondicija pa sta na zavidljivem 
nivoju, saj smo skupaj ugnali kar nekaj 
mladcev. 

Cesta se je nato ovinkasto dvigova
la in po petih kilometrih sva dosegla 
vrh. Pogled z vrha na prelepo dolenjsko 
vinorodno gričevje naju je nagradil za 
vloženi trud. Čakalo naju je še 35 km 
pregretega ravninskega asfalta. Pogle
dovala sva naprej, da bi ugledala kake
ga sotrpina ali grupo, se jim pridružila 
in tako lažje premagovala nasprotni 
veter, kije močno pihal v prsa. Približno 
kilometer pred nama sva ugledala gru
po treh maratoncev in odločila sva se, 
da jih ujameva. Fantje pred nama niso 
pokazali nobene volje, da naju poča
kajo in so nadaljevali na vso moč. 

Začeli so se taktični pobegi posa
meznikov in hitrosti so se dvigale tudi 
do 53 km/h. Na koncu vasi Prekop sva 
s Tonetom močno potegnila. V evforič-
nem zanosu preutrujenih teles sva z 
dvignjenimi rokami pripeljala v cilj, po
nosna, da sva tako dobro opravila z 
progo. Tam sva bila deležna veličastne
ga sprejema. Lepši del ekipe, kateri je 
svojo nalogo že opravil, naju je sprejel 
z bučnim aplavzom in naju zasul s polju
bi. Vse težave s poti so bile pozabljene. 

Grosupeljčani smo se v ciljnem pro
storu zopet združili in zasedli mizo na 
vrtu gostilne. Neglede na to, da nismo 
izpolnili nobenega pogoja organiza
torjev za pridobitev kake nagrade, pa 
smo bili deležni priznanja vodje mara
tona, njegovega namestnika in polici
sta, ki je maraton spremljal po uradni 
dolžnosti, da smo najlepša (predvsem 
zaradi treh deklet!) ekipa na prireditvi 
in tako zopet ponesli slavo našega 
imena po svetu. 

KD Grosuplje, Andrej Jerman 

DATUM 

16.09 

23. 09. 

OKTOBER 
03. 10 

14. 10 

NOVEMBER 

11. 11. 

18. 11 

DECEMBER 
16. 12. 

CILJ IZLETA 

VRTAŠKO SLEME 2077 M 
MOJSTRANA, VRTAŠKO S L E M E , 
PERIČNIK 
VODI FRANC ŠTIBERNIK.TEL.773-345 
VELIKI VRH 2088 M 
PODIJUBELJ.HAJNEŽEVO SEDLO, 
VEL.VRH.KOFCE.PODLJTJBELJ 
VODI:MIHA O B L A K 

M I Š E U VRH 2350 M 
K R M A , VODNIKOV DOM.MIŠELJSKA 
DOLINA.MIŠELJ V R H . V E L S K A DOL. 
VODLŠTIBERNIK FRANCJEL.773-345 
VL POHOD PO RADENSKEM POLJU 
IN ILOVI GORI 
Z A G R A D E C . L O V S K A KOČA, 
ILOVA GORA.ZATOČNE J A M E , 
RADENSKO POLJE, Z A G R A D E C 
VODI:ŠT7BERNIK FRANC TEI, 773-345 

OD LITIJE DO ČATEŽA 
V O D I Z A J C VERA,TEL.763-173 
IZLET V NEZNANO 
V O D L F R A N C ŠTIBERNIK ,TEL.773-345 

ZAHTEVNOST 

L A H K A T U R A 
A V T O B U S 

ZELO Z A H T E V N A TURA 

ZELO Z A H T E V N O BREZPOTJE 
LAŽJE PLEZANJE 

ZA VSE LJUBITELJE N A R A V E 
IN OHRANJANJA TRADICIJ 

ČAS 

8 UR 

8 UR 

10 UR 

8 UR 

ZA VSE REKREATTVCE 

Z A VSE ČLANE DRUŠTVA 
AVTOBUS 

L A H K A ZIMSKA TURA 
AVTOBUS 

6 UR 

4 URE 

5 UR JAVORNIK 1240 M 
ČRNI VRI U A V O R N I K 
VODLPAVIĆ MLRO.TEL.772-851 

ZA VSE IZLETE SE JE POTREBNO PREDHODNO PRIJAVITI PRI VODN1KU.OB PRIJAVI JE POTREBNO PLAČATI 
STROŠKE PREVOZA, KI G A ORGANIZIRA VODNIK .V PRIMERU S L A B E G A V R E M E N A L A H K O VODNIK 
IZVEDE REZERVNI P R O G R A M ALI IZLET ODPOVE PRIJAVE ,KJER JE PREDVIDEN AVTOBUSNI PREVOZ 
MORAJO BITI ODDANE NAJMANJ 14 DNI PRED IZLETOM SKUPAJ S PLAČILOM STROŠKOV. 
PRIJAVE SPREJEMAMO VSAK PONEDELJEK OB 20.URI V DRUŠTVENIH PROSTORIH NA ADAMIČEVI 51 
TO JE V STAVBI INSTALACIJE GROSUPLJE ALI NA OBJAVLJENI TELEFONSKI ŠTEVILKI VODNIKA. 
OD MESECA SEPTEMBRA 2000 DALJE B O M O L A H K O PRESKUŠALI SVOJE SPOSOBNOSTI TUDI N A NOVI 
UMETNI PLEZALNI STENI V TELOVADNICI OŠ BRINJE.VSI KI JIH TO Z A N I M A L A H K O POKLIČEJO NA 
TELEFON 773-345 

ODLOČITE SE. ZA PRIJETNO REKREACIJO POD V O D S T V O M VODNIKOV P L A N I N S K E G A DRUŠTVA 
GROSUPLJE. 



Maratonsko plavanje za mir, prijateljstvo in čiste 
vode prineslo vpis v Guinnessovo knjigo rekordov 

Martin Strel na sprejemu pri predsedniku vlade, dr. Andreju Bajuku. Na sliki sta 
še g. Lojze Peterle, zunanji minister in predsednik častnega odbora Strelovega 
plavalnega podviga, in dr. Lovro Šturm, minister za šolstvo in šport. 

Martinu Strelu je uspel podvig, o 
katerem poročajo mediji v svetu in 
doma. S 3.004 kilometri, ko je v 58 
dneh preplaval Donavo od izvira v 
Schwarzwaldu do izliva in plavanje na
daljeval še v Črno morje, je postavil 
mejnik vzdržljivostnega plavanja za 
tretje tisočletje. Martin Strel je od leta 
1978 poklicni maratonski plavalec, po 
izobrazbi pa je glasbenik - kitarist. Ki
taro poučuje na Glasbeni šoli v Grosu
pljem. Tudi zato smo se z njim želeli 
pogovoriti za Grosupeljske odmeve. 

Ko bi po odmevnem uspehu človek 
rad stopil v stik z vami, dobi pojasnilo, 
da plavate. Ali niste imeli vode in pla
vanja dovolj v preteklih dveh mesecih? 

Donava 2 0 0 0 je res moj naj
odmevnejši podvig. V resnici pa je le 
eden izmed mnogih v dolgi verigi. Pre
dvsem upam, da ne zadnji. Za vsak 
zastavljeni cilj se moram posebej pri
pravljati, ves čas pa seveda vzdrževati 
telesno kondicijo na visoki ravni. Šte
vilnih uspehov ne bi mogel doseči brez 
sistematičnega in vztrajnega dela. Med 
drugim vsak dan plavam tri ali štiri ure. 
Donavo in živžav okoli nje pa sedaj že 
kar nekoliko pogrešam. Na reko sem 
se navezal, z njo sodeloval in jo vzlju
bil. Ni pa denarja, ki bi me pripravil, da 
bi dejanje ponovil. Cilj je dosežen, gre
mo naprej. Mississipi čaka. 

Zaenkrat ostaniva pri Donavi. 
Kakšna sploh so pravila vzdržljivost
nega plavanja? Kako so bile etape 
sestavljene? 

Pravila? Vsaka dnevna etapa se zač
ne in konča z delanjem zapisnika o 
času in kraju starta oz. cilja. Na poti 
so nenapovedane kontrole, ki plaval
ca opazujejo, slikajo in snemajo. To
krat sem imel skoraj ves čas tudi po 
licijsko spremstvo. Nadalje. Plavati 

Športno 
društvo Špica 

l.maja letos smo ustanovili ŠPORT
NO DRUŠTVO ŠPICA. Že datum ustano
vitve kot tudi ime simbolično kažeta na 
to, da smo pripravljeni delati in biti špica. 

Naša osnovna dejavnost je organi
zacija rekreativnih športnih prireditev. 
Najprej se bomo usmerjali v kolesar
stvo in pohodništvo in nato tudi v dru
ge športne panoge. Letno bomo orga
nizirali 5-6 prireditev, od tega bodo 4 v 
Grosupljem, ostale pa v drugih krajih 
Slovenije. 

Tudi po zaslugi našega društva se 
bo o Grosupljem v bodoče še več 
slišalo, pa tudi na naše prireditve bo 
zanesljivo prišlo veliko ljudi. 

Odprto rekreativno 
prvenstvo 
Grosuplja 

V soboto 16. in v nedeljo 17. junija, 
se je na dveh zelo dobro pripravljenih 
igrišč odvijalo odprto rekreativno prven
stvo Grosuplja. 

Prvenstva se je udeležilo veliko igral
cev, gledalcev in navijačev. Igralci so bili 
razdeljeni v kategorije do 35 in nad 35 
let. Gledalci so si lahko ogledali veliko 
kvalitetnih dvobojev. Nagrade so bile 
dobre, zato se zmagovalcema ni godilo 
posebej slabo. V kategoriji do 35 letje 
zmagal Kavčič Peter iz Vrhnike, ki je pre
magal obetavnega mlajšega igralca Jako 
Cevca iz Grosuplja.V kategoriji nad 35 
letje zmagal Janez Škerjanc. 

Svoje sposobnosti so pokazali tudi 
mladi igralci iz TKG in si priborili kar 
nekaj dobrih uspehov. 

Zahvaljujemo se organizatorjem TKG 
in pokroviteljem. 

za TKG, Žorž Vanči 

moraš brez dotika spremljevalnih plo
vil -torej s svojo močjo, odplavati eta
po vsak dan, povprečna dnevno pre
plavana razdalja pa mora biti daljša 
od 50 kilometrov. Dovoljena je upora
ba očal, kape, zaščitne obleke, ma
sti, deske in plavuti. Brez slednjih ne 
bi imel niti možnosti preživetja. Dona
va je predvsem v svojem zgornjem 
toku polna jezov, prelomov, brzic in 
vrtincev. Previden sem moral biti pri 
vsakem zajemanju zraka. Poleg tega 
so mi plavuti razžrte noge varovale 
pred ostrimi kamni in drevesnimi de
bli. Na nekaterih mestih je namreč 
voda globoka le 60 do 70 centime
trov, njena hitrost pa je 10 do 12 
metrov na sekundo. 

Za začetek smo prišli kolesarji Šport
nega društva Špica iz Grosuplja, na 
idejo, da prevozimo diagonalo Slove
nije od Dolge vasi do Pirana, katera je 
doživela pred več leti nekaj ponovitev, 
sedaj je pa že dolgo ni nihče prevozil. 
Ideja je bila 26. avgusta letos tudi ure
sničena. 

Na pot smo se podali v petek, si 
ogledali nekatere dele proge in nato 
prespali v čudovitem kmečkem turiz
mu v Lendavskih goricah. Sobotno ju
tro pa se je za nas pričelo sredi noči, 
nekateri smo jo zaradi treme tudi sla
bo prespali, saj smo imeli zajtrk že ob 
3.30 uri. 

Startali smo v hladno še temno ju
tro. Pot sta nam razsvetljevali obe 
spremljevalni vozili. Prvi kilometri so bili 
za nami, a je vsak pri sebi razmišljal, 
kje je Ljubljana in kje Piran. Ustavljali 
smo se vsakih 80 kilometrov, postanki 
pa so bili dolgi 5 minut. Peljali smo se 
skozi lepe prekmurske vasi, za nami je 
bila Murska Sobota in kmalu tudi Gor
nja Radgona. Tudi v Mariboru nismo 
imeli težav, saj promet ni bil gost in smo 
tudi zato skozi mestno središče pre
peljali dokaj hitro. V Slovenski Bistrici 
pa se začenjajo že prvi klanci. Ob usk
lajenem tempu se vsa sedmerica pelje 
in za nami so tudi Slovenske Konjice. Iz 
spremljevalnega vozila nas opozarjajo, 
da smo prehitri, da se morja še ne vidi 
in je moči treba pametno razporejati. 

Kmalu je tudi Celje za nami in v Vran
skem zavijemo proti Kamniku. Cesta 
se lepo vije po dolini vendar stalno 
vzpenja in težko čakamo, da pridemo 
na vrh in se pričnemo spuščati. Tu pa 
smo že začutili, da smo na nam bolj 
znanem delu, zato noge delajo, tudi 
nehote, hitreje in si privoščimo nekaj 
kilometrov hitre vožnje. 

V Ljubljani so nas pričakovale žene, 
prijateljice in prijatelji kolesarstva. Med 

Kako ste izbirali pot plavanja in se s 
tem Izogibali skalam in vrtincem? 

Tukaj so mi bili v veliko pomoč 
spremljevalci na čolnu. Priskrbeli smo 
si zelo natančne karte Donave in se 
ravnali po njih. Idealna za plavanje bi 
bila seveda dobro označena ladijska 
pot. Če bi plaval po njej, pa bi moral 
preplavati vsaj 3 . 5 0 0 kilometrov. 
Spremljevalci so torej iskali primerno 
globino vode, me izogibali vrtincem in 
drugim oviram ter me skušali usmerja
ti po čim krajši poti. 

Kaj pa vreme, veter in temperature -
so bili vaši zavezniki? 

Niti ne. Temperatura vode na startu 
je bila 10°C, na cilju v Črnem morju pa 
27°C. Ko sem plaval v zgornjem toku, 

njimi pa je bil tudi poseben gost, 21 
letni Iztok Oven, iz Ljubljane. Mladenič 
se je pred dvema letoma, takoj po 
zaključku srednje šole, v prometni ne
sreči tako poškodoval, daje sedaj na 
invalidskem vozičku. Že v pripravah na 
diagonalo smo se dogovorili, da ves 
zbrani denar pokroviteljev namenimo 
Iztoku, kot naš prispevek k izpolnitvi 
njegove velike želje, da bi si kupil avto
mobil in tudi s tem postal samostojen. 

Dogovorjeni čas za postanek je ob 
dobrem kosilu in pogovorih prehitro 
potekel in že smo se peljali proti Vrh
niki. Tudi Postojna je bila kmalu za nami 
in nato zadnji postanek v Kozini. 
Utrujenost pri posameznikih je že kaza
la prve znake, pa tudi kilometri so se 
nam počasi zdeli daljši. Zadnji vzponi 
nad Izolo in nato nad Portorož ter še na 
Beli Križ pa so že zahtevali od vseh, da 
smo se močno potrudili. Še spust v Pi
ran in na Tartinijevem trgu, kjer so nas 
že pričakovali, smo bili ob 18.01 uri. 

Na cilj smo tako prišli skoraj dve uri 
hitreje kot smo pričakovali, pa tudi pot 
je bila nekoliko daljša, saj je števec v 
spremljevalnem vozilu pokazal kar 373 
kilometrov. Žene so nas presenetile s 
pecivom in penino, sledilo je kopanje 
v morju in zadovoljstvo, da smo uspe
li. Kar nismo mogli oditi, saj je vsak v 
sebi podoživljal vsak prevožen kilome
ter. Večerja na Belvederu nam je tek
nila, seveda ob pogovoru o tem, kaj 
seje vse dogajalo. Zadovoljni, da smo 
uspeli, da ni bilo nobenih poškodb in 
okvar, so nekateri še imeli toliko moči 
in se zavrteli na plesišču. 

Diagonalo so prepeljali kolesarji: 
Boris Peklenk, Marjan Kovač, Bojan 
Debenec, Boris Čuden, Marjan Mra
mor, Gregor Kos in Dušan Kmetic v 
spremstvu pa sta bila Jože Nered in 
Roman Peklenk. 

Jože Nered 

je močno deževalo, a voda na srečo ni 
bila kalna. Na poti skozi Avstrijo je v 
gorah celo snežilo. V Jugoslaviji mi je v 
obraz pihal kar precej močan veter. V 
spodnjem toku pa sem bil izpostavljen 
močnemu soncu in temperaturam do 
48°C. Bal sem se sončarice, a se je 
na srečo vse dobro izteklo. Tudi za sina 
Boruta, ki me je skoraj na celi poti 
spremljal v kajaku. 

Katera etapa je bila najbolj napor
na? 

Zadnje tri. Pa ne zato, ker bi bil tako 
utrujen. Nisem imel več motivacije, saj 
sem Donavo preplaval inje bil osnovni 
cilj dosežen. Po Črnem morju sem pla
val le zato, da sem 2860 kilometrov 
dolgi Donavi dodal kilometre in s tem 
zrušil še en rekord. 

Na cilju je bilo slovesno, kajne? 
Trlo se je novinarjev. Pričakala sta 

me tudi romunski predsednik, ki je 
posebej zato prekinil dopust, in slo
venski zunanji minister ter moj mla
dostni prijatelj, Lojze Peterle. Politika 
me sicer ne zanima, a moram pouda
riti, da je Peterle izvrsten posrednik. 
Kot predsednik častnega odbora 
mojega plavanja je večkrat priskočil 
na pomoč. Preko zunanjega ministr
stva je navezoval stike s policijami in 
lokalnimi oblastmi v različnih državah 
in s tem omogočal nemoten potek pla
vanja. 

Ste se med plavanjem ali po njem 
kaj prehladili? 

Niti malo. Če ne bi bil tako zdrav, 
kot sem, se Donave in podobnih po
dvigov sploh ne bi lotil. V mrzli vodi 
najbolj trpijo roke, noge, glava in ledvi
ce. Zdravniki pravijo, da sem zdravstve
ni fenomen. V Italiji poteka celo znan
stvena raziskava o mojem načinu ži
vljenja in uspešnem plavanju. 

Dva mlada Grosupeljčana, 13 letni 
Marko Srebrnič in 16 letna Ana Srebr-
nič, sta si kot letošnja državna prvaka 
priborila pravico nastopa na letošnjem 
evropskem prvenstvu dvajsetletnikov v 
šahu. 

Prvenstvo je potekalo od 15. do 27. 
avgusta v Avilesu na atlantski obali 
Španije. Gostoljubni Španci so prven
stvo zelo lepo organizirali. Ano in Marka 
sem na prvenstvo pospremil kot oče 
in trener v eni osebi, saj sta premlada, 
da bi na prvenstvo odpotovala sama. 

Potovanje v Španijo je predstavljalo 
seveda tudi velik finančni zalogaj, ki 
pa smo ga s pomočjo sponzorjev iz 
Grosuplja rešili. Vsem gre na tem me
stu zahvala za nesebično pomoč. Na 
dolgo pot v Španijo smo se odpravili 
kar z avtomobilom, katerega nam je za 
ta namen velikodušno odstopil znani 
grosupeljski serviser. Velik avto z kli
ma napravo nam je tako precej olajšal 
sicer naporno in preko 2000km v eno 
smer dolgo potovanje. 

Od 13 letnega Marka ni bilo pričako
vati ničesar več od častne borbe z 
starejšimi kolegi. Marko je z 4 točka-

In kaj morate storiti za uspešno pla
vanje? 

Najpomembnejši je trening. Poleg 
plavanja sodijo sem še kompleksne 
priprave. Sicer pa v zimskem času vsak 
dan uro ali dve tečem na smučeh, 
kakšno uro brez smuči in samo s pali
cami, redno telovadim ter izvajam vaje 
za krepitev mišic in celega telesa. Za 
ohranjanje fizične kondicije in sploh 
dobrega počutja je zelo pomembno 
prehranjevanje. Jem skoraj vse, najrajši 
pa sadje, zelenjavo, ribe in testenine. 
Med plavanjem po Donavi sem dopol
dne in popoldne pojedel samo juho, 
vmes pa kosilo. Potrebne so kalorije 
in vitamini. Med plavanjem sem se kre-
pčal z Droginimi juhami in Krkinimi 
proizvodi. 

Mogoče ste za zdravnike uganka tudi 
zato, ker niste več tako rosno mladi. 
Koliko ste pravzaprav stari? 

V vzdržljivostnih športih imajo pred
nost fizično in psihično zrele osebe. Po 
mojem mnenju zgornje starostne meje 
v vzdržljivostnih športih ni. Leta nič ne 
veljajo, šteje le trening. Rodil pa sem 
se 1. oktobra leta 1954. 

Doma ste iz Mokronoga, sedaj živh 
te v Trebnjem ter poučujete kitaro na 
Glasbeni šoli v Grosupljem? 

Res je. Z Glasbeno šolo v Grosu
pljem sem povezan od njene ustanovi
tve. To šolo sem skupaj s sodelavci 
tudi gradil; dobesedno in v prenesenem 
pomenu. V dopoldanskem času sem 
poučeval kitaro, popoldne pa sem bil 
na tej šoli zidar, kurjač ter čistilec oken 
in žlebov. Na šoli v Grosupljem pou 
čujem kitaro že skoraj 20 let. Po izo 
brazbi sem res glasbenik-kitarist, po 
srcu in poklicu pa plavalec. 

Pogovarjal se Je: Janez Pintar 

mi iz 11 partij svojo nalogo tudi v ce
loti izpolnil. Marko je zasedel 56. 
mesto med 71 tekmovalci med kate
rimi bi igralce njegove starosti zlahka 
preštel na prste ene roke. Zmagal je 
Madžar Adam Horvath, drugi je bil 
Španec Vallejo Pons in tretji Švicar 
Florian Jenni. 

16 letna Ana je imela večje ambicije 
od samega sodelovanja na turnirju. 
Zbrala je 5,5 točke iz 11 partij in zase
dla 19. mesto med 40 udeleženkami, 
vendar pa z doseženim mestom in z 
igro z Ano nisva bila povsem zadovolj
na. Tudi za Ano velja, da je bila med 
mlajšimi udeleženkami turnirja in na 
mestih na vrhu so se znašle že reno 
mirane in mnogo bolj izkušene nasprot
nice. Zmagala je Angležinja Makedon
ske krvi Jovanka Houska, druga je bila 
Viktorija Cmilvte iz Litve in tretja Ana 
Matnadze iz Gruzije. 

Za Ano in Marka je bilo prvenstvo 
odlična šola, kije pokazala marsikate
ro pomanjkljivost v njuni igri. Upajmo, 
da jima bo to prvenstvo vzpodbuda za 
nadaljnje delo. 

Vojko Srebrnič 

Diagonala Slovenije Evropsko prvenstvo 
šahistov do 20 I* 

Pred odhodom na evropsko prvenstvo šahistov 
foto: Marko Srebrnič 



Končal se je Vrh Na Raduho in v Snežno jamo 
Končala se je kolesarska akcija 

"Vzpon na Vrh" v organizaciji KD Grosu
plje, ki je trajala od 5.maja do 9.sep
tembra. V tem času se je na Vrh po
vzpelo 320 kolesarjev, od tega 80 pre
dstavnic nežnejšega spola. Udeleženci 
so skupno opravili 4029 vzponov in po 
grobi oceni prevozili okoli 40000 km. 
Junak akcije je prav gotovo Ivan Janežič, 
54 letni kolesar iz Grosuplja, kije opra
vil 124 vzponov, kar pomeni da je Vrh 
obiskal vsak dan v času trajanja akcije. 
Drugi po številu vzponov je Višnjan, 63 
letni Pavel Groznik. Progo je prevozil 
natanko 100 krat. Tretji je njegov 
someščan Jani Tomažin, ki se je po
vzpel 91 krat. Najmarlivejša med dek
leti in četrta na skupni listi je Meta 
Podržaj iz Višnje Gore s 67. vzponi. Iz 
istega kraja je tudi druga med dekleti 
in šesta med vsemi, Tanja Kum. Tretje 
mesto v ženski in osmo v skupni konku
renci si je privozila Marija Vencelj iz 
Šentvida pri Stični s 56 . vzponi. 
Najstarejši kolesar, ki se je spoprijel s 
strmino je 65 letni Rudi Germovšek iz 
Trebnjega. Najstarejša je Marija Vencelj 

iz Šentvida pri Stični. Leta ne bom izdal, 
na Vrh pa je skočila kar 56 krat. 
Najmlajši, kije pripeljal strmino je 7 let
ni Žan Kadunc iz Št. Jurija, najmlajša 
pa 8 letna Tina Čandek iz Muljave. Po
goje za pridobitev zlate medalje KD Gro
suplje sije privozilo 46 kolesarjev in 15 
kolesark. Srebrnih je 14 predstavnikov 
močnejšega spola in 7 deklet. Brona
sto odličje si je priborilo 41 fantov in 
16 predstavnic lepšega spola. Skupaj 
je torej odlikovanih 139 kolesarjev. 
Največ kolesarjev je oprihajalo iz Gro
suplja in Višnje Gore. Prihajali pa so tudi 
iz Ivančne Gorice, Šentvida pri Stični, 
Ljubljane, Dola pri Ljubljani, Šmarja-sap, 
Muljave, Mengša, Škofljice, Trebnjega, 
Domžal, Litije in celo Izole. 

Navedeni podatki dokazujejo, da je 
KD Grosuplje s pomočjo sponzorjev 
pripravilo prireditev, ki je presegla vsa 
pričakovanja, tako po številu udele
žencev kot po številu vzponov in dose
glo njen osnovni namen - vzbuditi v lju
deh željo po aktivnem preživljanju pro
stega časa in druženju. 

KD Grosuplje, Andrej Jerman 

Kolesarski vzpon na Vrh nad Višnjo Goro 
predsednik KD Grosuplje na otvoritveni vožnji 

Pokrovitelj vzpona na Vrh in 

G K Limberk - Utrinki z naših poti 
Kljub visokemu poletju in hudi vročini 

se v GK Limberk stalno vrstijo aktivnosti 
v športnem in kulturnem pomenu. 

V aprilu smo se podali na razgledni 
hrib Sabotin nad Novo Gorico. Vrh 609 m 
visokega hriba je vzdolžni greben, po 
katerem precej dolgo teče slovensko-
italijanska državna meja. Pogledi proti 
zahodu padajo na vinorodna Brda, Go
rico in naprej preko Trsta na Jadran
sko morje. Na vzhodni strani teren str
mo pada do korita Soče in se na drugi 
strani vzpenja proti Sveti Gori ter na
prej na prostrani Trnovski gozd. V te
menu hriba nad Solkanom, kjer meja 
ostro zavije proti Gorici, so ostanki te
meljev prastare cerkvice, katerih boga
te arheološke ostanke deli meja. Stro
kovnjaki obeh narodnih skupnosti v 
zglednem sodelovanju restavrirajo in 
obnavljajo ta biser zgodnjega krščan
stva. Na tem območju je še veliko zgo
dovinskih spominov na krvavo morijo 
med prvo svetovno vojno. 

Prvega maja smo obiskali romarsko 
svetišče Svete Višarje, za vzpon na 
Kamnitega Lovca pa ni dopuščalo vre
me. V maju velja omeniti še obisk 
Knezove domačije (nadmorska višina 
1222 m) v Robanovemu kotu, kamor 
se pride iz Logarske doline. Povzpeli 
smo se tudi na 1763 m visoki Strelo-
vec in 2 0 8 3 m visoko Krofičko v 
Kamniško Savinjskih Alpah. Na Knezovi 
domačiji smo z mašo za vse ponesreče
ne v gorah in manjšo kulturno slove
snostjo proslavili obletnico ustanovitve 
Zveze gorniških klubov SKALA. 

Junijski "Ogled Županove jame in 
njenega kulturnega okoliša" za vse 
gornike Skale smo prestavili na pozni 
jesenski čas, ker sta bila na isti dan 
tudi Šentviški pevski tabor in žalna 
spravna maša v Kočevskem Rogu. Sle
dnje smo se nekateri udeležili. 

Sredi junija smo se zapodili še proti 
Veliki planini, na Rzenik v pastirsko 
kočo k maši in na Konja, ter se na Pre-

sedljaju, po ogledu panorame od Bra
ne, Planjave, Ojstrice pa do Lučkega 
dedca in Dleskovca, po isti poti preko 
Štajerskega in Kranjskega Raka vrnili 
v dolino Črne. 

16. julija smo se na pašni planini 
Ravne v Zgornji Savinjski dolini udeležili 
"Srečanja PRO - Radio Ognjišče. Na 
prireditvi je član Gorniškega kluba Ska
la dr. France Zabukošek opisal zaslu
ge Frana Kocbeka za razvoj slovenske
ga gorništva in naše samobitnosti v 
Zgornjesavinjski dolini. 

Konec julija smo stopili do Češke koče 
nad Jezerskim, ki je ravno slavila svojo 
stoletnico. Koča je vseskozi do danes 
ohranila prvotni videz, ki predstavlja sta
ro češko kmečko hišo. Vse je zares osta
lo vzdrževano v starem kmečkem stilu, 
samo cene uslug so posodobili. 

Prvega avgusta smo po tradiciji opra
vili pohod na Škrlatico. Tu smo doživeli 
gorniški krst tistih, ki so ta vrh dosegli 
prvič. Zaradi odsotnosti "triglavskega 
župnika" g. Franceta Urbanije (imel je 
lažjo prometno nezgodo), je ob križu 
na gori zmolil "Oče naš" eden izmed 
starejših slovenskih alpinistov g. Me
tod Humar. Ob tej priliki se je spomnil 
tudi pred leti ponesrečenih slovenskih 
alpinistov in gorskih reševalcev v Tur
škem žlebu. 

Zaradi neke obljube smo 12. avgu
sta (ob praznovanju obletnice postavi
tve kapelice na Kredarici) skočili še na 
našo najvišjo goro Triglav. 

26. avgusta sta bila vrhova Kompo-
tela (1989 m) in Korena (1999 m) v 
Kamniških Alpah ravno dovolj za 
zaključek vročega meseca. S Kompo-
tele in Korena smo se zadnjikrat naužili 
celotne panorame Kamniško-Sa-
vinjskih Alp. Lep je bil pogled tudi na 
Karavanke in Julijce z markantnim 
očakom Triglavom v ozadju. 

09. in 10. 09. vVatzman (2713 m) 
najlepši vrh v Nemčiji, ki ga je prvi do
segel in izmeril slovenski duhovnik in 

Sobota, 26. avgusta 2000 - Planinci 
Planinskega društva Grosuplje so orga
nizirali pohod na 2062m visoko Raduho 
v Savinjskih Alpah in ogled najvišje 
ležeče kraške jame v Sloveniji - Snežne 
jame. 

Že nekaj minut pred dogovorjeno 
5.uro seje zbralo na grosupeljski avto
busni postaji skoraj 30 planin željnih 
obiskovalcev. Več kot dveurna vožnja z 
avtobusom, zadnjih 15 km pa tudi izra
zito gozdne makadamske ceste, je zato 
dokaj hitro minila. Spotoma smo opa
zovali sončni vzhod in si tisti, ki hodimo 
v službo nekoliko pozneje, osvežili spo
min, kako to sploh izgleda. Pot nas je 
vodila mimo Kamnika, čez Črni Vrh in 
Gornji Grad. Štefan nas je pripeljal sko
raj do koče Na Loki (1534m). 

Že kmalu se je videlo, kdo je kdo -
mlade "košute in gamsi" so se zapodili v 
hrib "lOO-na uro", stari in trebušasti kozli 
pa smo si na pol polomili noge nekje na 
sredi hriba. Vseeno pa smo dosegli vrh, 
sicer s krajšo zamudo. A glej ga zlomka! 
Človek se matra, pride na vrh, doseže svoj 
osebni rekord, prvič prestopi magično 
višino 2000 m v slovenskih hribih, po
tem pa ga še pretepejo na vrhu... 

Sam hrib Raduheje precej poraščen 
z nizkimi borovci in je tudi drugače ze
len, saj je v hribu kar precej vodnih vi
rov. Kot zanimivost naj še navedem, da 
smo pod samim vrhom srečali čredo ovc 
brez pastirja, s katerimi so se nekateri 
želeli fotografirati, ovce pa so jo brž 
ucvrle, ko so mene (oven po horosko
pu!) zagledale. Boljši poznavalci so mi 
razlagali, da se Raduha vidi celo iz naših 
krajev, a so rahle meglice in dopoldan
sko sonce ustvarjali koprenasto zave

so, ki nam ni omogočila, da bi pogleda
li, kaj delajo ljudje v naši občini. 

Pravzaprav: glavno šele pride! 
Po položnejšem spuščanju smo prišli 

pred brunarico in leseno uto pred 
Snežno jamo, kjer so nas že čakali, saj 
je organizator naš obisk napovedal. 
Spust v jamo iz sicer nekoliko 
hladnejšega poletnega sobotnega dne
va nasproti večdnevni skoraj 40 °C vi
soki vročini je bil pravi šok. Treba si je 
bilo nadeti dolge hlače, jopice ali vsaj 
vetrovke z dolgimi rokavi, pa tudi roka
vice bi prišle prav, če bi jih imeli. Tem
peratura v prvi dvorani znaša 0 "C, tla 
so popolnoma zaledenela in dokaj rav
na kot na hokejskem igrišču, v jami pa 
je kar nekaj ledenih kapnikov. Led in 
pred vhodom v jamo tudi nekaj snega 
zdržita vse do naslednje zmrzali. Ker 
jama, razen v začetku, ni osvetljena, 
nam je vodič dal karbidne svetilke. 

Zgodba Snežne jame se precej 
razlikuje od drugih zgodb naših kraških 
jamskih lepotic, saj se nahaja na višini 
1556m. Jama je bila odkrita šele leta 
1981 in je jamarjem povzročila kar pre
cej preglavic, ker so do tedaj trdili, da 
kraških jam v takšnih okoljih ne bi sme
lo biti. Z novimi spoznanji pa so dognali, 
daje veliko milijonov let starejša od osta
lih jam. Ker se je z "dvigovanjem" Alp 
jama odmaknila od prvotnih normalnih 
razmer, ko so rasli kapniki, so vedno bolj 
obraščeni z belo apnenčasto sigo, kar 
je znak, da jama večji del propada. Tem
peratura, ki znaša od 0 do 3°C, in nizka 
vlaga sta neprimerni, da bi se kapniške 
tvorbe ohranjale. Seveda pa to propa
danje ni tako hitro, da bi se to poznalo 
že v naslednjih nekaj letih. Pri tem ni

majo niti ekologi kaj opraviti, saj gre za 
izrazito naraven proces, pred katerim 
lahko smrtniki damo le klobuk dol. 

Romantično nihanje karbidne svetlo
be, sem ter tja tudi kakšen blisk fotoa
parata in pa izredno dinamično govorjenje 
našega bradatega vodiča nas je prite
gnilo k poslušanju vseh zgodbic in ori
sov posameznih jamskih detajlov. V 
nekaterih delih so si bile morda neko
liko podobne, kot na primer igranje na 
kapniške orgle, a vendar-le je jama (ko
likor jam sem si že ogledal) toliko dru
gačna, da sem bil očaran nad njeno le
poto. Med drugim je vodič povedal, da 
so v jami našli tudi nekaj novih jamskih 
živalic, ki jih doslej v svetu še niso poz
nali. Posebno mesto v tej zgodbi pa si 
zasluži tista o "kapnici", a vam ne bom 
povedal, kakšna je bila. (Kogar firbec 
matra, naj si gre jamo ogledat, pa kapni-
co probat'! - Zdaj sem pa še reklamo 
naredu za Jamarski klub Črni galeb iz 
Prebolda). V spomin se je na koncu 
približno 650 m dolge razgibane in dvour-
ne hoje po jami morda najbolj vtisnilo 
tisto v Koncertni dvorani, kjer je Vera 
zapela Po jezeru... in pa En hribček bom 
kupil, ostali pa smo ji pritegnili, kolikor 
nam je duša dala, in tako počastili še 
spomin na naša dva velika Slovenca. 

Kaj reči za konec? Vsi, ki smo šli v 
hribe in v jamo, smo prišli zvečer nazaj 
in smo ponoči še bolje spali kot ostale 
noči. Obogateli med tem časom nismo, 
imamo pa kup lepih vtisov - Tudi to je 
bogastvo! 

Jože Miklič 
P.S. Tisto o "metli", nošenju ruzaka 

in o pohodniških palicah pa (Anka, Franc 
in Marjan) nikomur povedat'! 

"Malo naokrog in navkreber" 
V roke sem dobil simpatično bro-

šurico z gornjim naslovom. Napisal jo 
je gornik in planinec kot priročnik in 
napotilo vsem, ki smo za v naravo. Še 
bolj pa tistim, ki se za v naravo šele 
odločate. Uvodoma je postavil trditev, 
da morate vseeno kaj storiti tudi sami 
zase, da vam ne zakrnijo mišice in ne 
zarjavijo sklepi! In ker bo lepega vre
mena še na pretek in tudi terminov bo 
še nekaj tednov pravih, zato še en po
vzetek iz brošurice: 

Začeti je potrebno z nižjimi in krajšimi 
pohodi. Ko si pridobimo primerno tele
sno pripravljenost, se odločimo za 

zahtevnejše, višje, ali celo večdnevne 
ture. Pretiravanje ni koristno. In tako 
smo pred vprašanjem - kam? Idej je 
na pretek: lahkih, kratkih, dolgih, viso
kih, nevarnih, zavarovanih, označenih, 
in seveda - predvsem primernih za naše 
zmogljivosti. 

Za predloge kam, je napisanih zelo 
veliko lepih knjižic in priročnikov. Ob
stajajo tudi "področni" zemljevidi, že z 
merilom, da lahko natančno načr
tujemo izlet oz. pohod. Vse to se dobi 
v boljših knjigarnah, v prodajalnici PLA
NINSKE ZVEZE na začetku Miklošičeve 
v Ljubljani ali v specializirani prodajal

ni KOD&KAM nasproti Križank, prav 
tako v Ljubljani. 

Poleg zemljevidov oz. idej pa rabimo 
tudi primerno opremo. Tudi o tem zelo 
nazorno piše v priročnikih. 

Ni pa odveč, da omenim, kaj je po
trebno za pot v hribe: ustrezna obutev 
/ne superge/, očala z UV zaščito, 
oblačila glede na vremenske spremem
be in pohodne palice, ki navkreber 
pomagajo razgibavati ramenske skle
pe, pri sestopanju pa razbremenijo 
kolena od 20 do 30 %. Za poizkusiti 
je, navdušenje bo prišlo samo od sebe. 
Pa srečno! Marjan T. 

gornik Valentin Stanič pred več kot 200 
let (leta 1799). 
17. 09. Kucelj (748 m) - Obolno -
Stična (ogled samostana). 

Vtem času smo sprejemali tudi nove 
člane (kar počnemo še kar naprej). 

Pripravili smo se za nakup nekaj 
najnujnejše opreme, da bi lahko opra
vljali usposabljanje vseh zainteresira
nih v različnih gorniških veščinah, ven
dar nismo bili posebno uspešni, ker 
nam obljubljeni finančni viri iz proraču
na še niso bili dodeljeni. Drugi viri pa 
so tudi precej skromni. Nekaj že orga
niziranih tečajev smo, žal, morali odpo
vedati zaradi finančnih težav. Vendar 
gremo vseeno z optimizmom in dobro 
voljo počasi naprej. 

Za letošnjo jesen (in zimo) imamo v 
načrtu še naslednje poti: 
24 .09. Stenar ( 2 5 0 1 m) in 

gorniško srečanje v Vratih 
25. 11. Čavn (1237 m) - pogled 

na Notranjsko 
16. 12. Slavnik (1028 m) -

istrski Triglav 
26. 12. Sveti Jakob nad 

Medvodami (806 m) 
02. 01. 2001 Roblekov dom -

Begunjščica (2060 m) -
novoletni pohod 

Lepo vabljeni vsi - tudi tisti, ki še ne 
hodite z nami. 

Prijave in vse ostale informacije 
lahko dobite na tel. 01/ 7872-386. 

Gorniški pozdrav 

GK Limberk, Marjan Perme 

Skaet rampa - fun box 
Po daljšem prizadevanju nam je v 

avgustu letos uspela zanimiva pridobi
tev za vse mlade in manj mlade, ki radi 
vijugajo po naših cestah in pločnikih. 
To je "rampa za rolanje", oziroma "ska
et rampa". Nahaja se na spodnji stra
ni športne dvorane Brinje. Izdelali smo 
jo v lastni režiji po strokovnih načrtih, 
ki smo jih dobili od priznanih izdeloval
cev tovrstnih orodij. Pri realizaciji so 
nam priskočili na pomoč tudi sponzorji, 
ki so prispevali različen material, za kar 
se jim lepo zahvalimo. 

Krstna predstava je imenitno uspe
la. Dosedanji uporabniki so z rampo 
zadovoljni, prav tako pa tudi njihovi 

starši, saj vedo, kje se nahajajo njiho 
vi otroci. 

V počitniškem času je bila rampa 
kar pogosto obiskana. Na njej so 
svoje spretnosti preizkušali "mladi" 
vseh starosti. Bolj izkušeni pa si želijo 
še več in večjih podobnih naprav. 

Člani društva EXPL0RIK smo pripra
vljeni to tudi realizirati. Kot pri vsaki 
stvari, pa tudi tu ne gre brez omejitev. 
Najtežje pa je pridobiti ustrezen pro
stor in pa nekaj dobre volje sponzorjev. 

Do takrat pa obilo užitkov in vese
lih trenutkov, pa tudi nekaj previdno
sti ne bo škodovalo. 

Društvo EXPLORIK, Uroš Perme 



Pl TEHNIKA 

Plezanje po klinih in pletenicah zahteva od planinca 
veliko kondicije in zbranosti 
foto: Marjan Trobec KOZMETIČNI SALON S. Glavan 

Brinje 1/47, 1290 Grosuplje 
tel: 061/7862-132 

T h a l g o ) 
IA BEAUTE MARINE 

Cenjene stranke obveščamo, da smo odprli 

KOZMETIČNI CENTER THALGO 
kjer vam nudimo sodobno nego po evropskih standardih in ugodne tedenske 

programe nege obraza. 

N O V O - KISIKOVE DIHALNE K U R E 
po originalni metodi prof. Dr. Arden 

(za preprečevanje stresa in bolezni sodobnega življenja) 

m 
S P E C I A L N A N E G A T E L E S A M A S A Ž E 

S P E C I A L N A N E G A O B R A Z A A N T I C E L U L I T N I P R O G R A M I 

Brezplačno svetovanje za nego kože doma in 
prodaja negovalne kozmetike THALGO 

KNJIŽNICA 
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Č e ž e l i t e imeti modne, 
r o č n o izdelane č e v l j e 
po meri - me o b i š č i t e . 
Popravljam tudi vse 

vrste obutve in 
usnjeno galanteri jo. 

ČEVLJAR v S, 
OCENA ŠKODE V KMETIJSTVU 

POVZROČENE S SUŠO V LETU 2000 
Vse kmetijske proizvajalce obveščamo, da je Ministrstvo za okolje in 
prostor podalo občinam ponovno navodilo za oceno škode, ki jo je v 
juniju ter v obdobju julij - september 2 0 0 0 na kmetijskih posevkih in 
travinju povzročila suša. V ta namen je ponovno posredovalo obrazce 
za popis in oceno škode, kijih izpolnijo oškodovanci. Obrazce s točnimi 
navodili za izpolnitev lahko oškodovanci dvignejo na vložišču Občine 
Grosuplje, Kolodvorska 2 , Grosuplje, ter na sedežih Kmeti jske 
svetovalne službe in Kmetijske zadruge Grosuplje, Cesta na Krko l b , 
Grosuplje. Oškodovanci vrnejo izpolnjene obrazce na naslov: Občina 
Grosuplje, Urad za gospodarstvo in družbene dejavnosti, Kolodvorska 
2, Grosuplje, najkasneje do 13.10.2000. 

Urad za gospodarstvo in družbene 
dejavnosti Občine Grosuplje 

KOČEVSKI MEDVEDI GREDO ... V EVROPO 

"MEDVEDKA MLADEMU MEDVEDU: 
PAZI SINKO, KAKO SE BOŠ OBNAŠAL! ČE ŽELIVA TUDI MIDVA PRI
TI V EVROPO, MORAVA SKOZI GRESUPLE. PAZI KAJ BOŠ DELAL, 
KO BOVA ŠLA MIMO "ŽIVALSKE FARME"! NA VSO MOČ RAZLAGAJ, 
DA SI TI SAMO EN POHLEVEN MEDVEDEK. LJUDJE SO NAIVNI, PA 
NAMA BODO VERJELI..." 

TRGOVINA Z GRADBENIM IN TEHNIČNIM BLAGOM d.0.0. 

Gasilska c. 4, Grosuplje - tel.:06V764-068, tel/faks:061/764-067 

STROPOVI-PREDELNE STENE 

PO SISTEMU 

kNAUf (g>mstrong 

N o v a 
I S D N 
izbira! 

V novih paket ih I S D N je vse, kar 
vas analogni te le fonski p r ik l juček 
po t rebu je za p rehod na I S D N , 
le da lahko odslej i zbere te tud i 
prenosni I S D N te le fon Eur i t 133 
švicarskega proizvaja lca A s c o m . 

Telefon združuje svobodo in vse 
prednosti digitalne telefonije: 
displav na slušalki, obsežen spomin, 
kodiran signal, možnost zadržanja klicev, 
prevezovanja in konferenčnih klicev, 
zmogljive baterije. 

Izbrali boste sami. svetujemo vam lahko mi. 

Naiveti .n Brezplačne informacije n» itovilki JjE 1'IU'jtM 

SVET GOVORI HITREJE! 
Telekom Vj 
Slovenije \\ 

Hranilnica SEPTEMBER V LONU -

o o 
LON d.d. Kranj 

HRANILNICA LON D.D. SE JE PRIDRUŽILA SLOVENSKI AKCIJI »NAJ ME VIDIJO« IN ZATO 
PODARJA PRAV VSEM PRVOŠOLCEM V OBČINI GROSUPLIE KRESNIČKE, KIJIH BODO VAROVALE 

NA POTI V ŠOLO IN V PROMETU. 

POSKRBELI SMO ZA VARNOST VAŠIH NAJMLAJŠIH, 
ZA KATERE ŽE SEDAJ LAHKO VARČUJE!i,, TUDI RENTNO. 

SEVEDA PA NUDIMO VSE BANČNE STORITVE OD VARČEVANJA, 
KREDITIRANJA IN PLAČILNEGA PROMETA. 

ZA VSE INFORMACIJE SE OGLASITE NA KOLODVORSKI 3 OZIROMA NAS POKLIČITE 
PO TELEFONU 78-64-300 ALI 78-64-600 

Poslovna enota 

MAGRO 
Grosuplje 

Kolodvorska 3 

Telefon: 061/764 600 

061/764 300 

Faks: 061/761 719 

http://vvvvvv.sfs.si

